
پس از وداع با پیکر آیت الله واعظ خراسانی موجی از 
گمانه زنی ها در باره نحوه اداره بزرگترین موسسه مذهبی، 

فرهنگی و اقتصادی کشور به راه افتاد. 
نام حجت الاسلام ابراهیم رئیسی دادستان کل کشور 
نیز یکی از گزینه های مطرح این سمت در رسانه ها مطرح 

شد و پس از اظهارات محسنی اژه ای در نشست خبری، 
احتمال ریاست او به عنوان تولیت آستان قدس رضوی 
قوت گرفت. روز گذشته نیز، رهبر معظم انقلاب طی حکمی 
تولیت آستان قدس رضوی  به  را  رئیسی  حجت الاسلام 

منصوب کردند...

انتخابات مجلس دهم در حالی برگزار شد که اغلب افراد جامعه نسبت به عملکرد مجلس نهم انتقادات فراوانی داشتند و این 
انتقادات بیشتر حول مسائل اقتصادی و سیاسی می چرخید. همین انتقادات باعث شد تا با رای مردم، ترکیب مجلس تغییر کند 

و مجلس نهمی که از اکثریت اصولگرایان تشکیل شده بود تنها سهمی 30 درصدی برای حضور به آنها بدهد.
در تهران اما رای گیری بسیار جالب بود. می توان به جرات گفت در طول تاریخ جمهوری اسلامی ایران، کل لیست اراه 
شده از سوی یک تفکر سیاسی رای آورد و هر 30 نفر لیست اصلاح طلبان وارد مجلس شدند که نشان دهنده بلوغ سیاسی 

مشارکت کنندگان در انتخابات مجلس دهم است...

بیش از 70 درصد از اعضای کمیسیون های اقتصادی مجلس نهم رای نیاوردند

بازسازی چهره اقتصاد
با ساختار جدید بهارستان

سه شنبه - هجدهم اسفندماه  1394 - بیست و هشتم جمادی الاول  1437 -  سال هجدهم - شماره  3959 - قیمت 500 تومان

سردار کمالی: 

فروش سربازی درسال 95 صحت ندارد 

شهردار قم:

نگران بدهی های شهرداری نیستم

سه گزینه احتمالی برای ریاست خبرگان

ابراهیم رئیسی را بیشتر بشناسید

قاضی سرشناس خراسانی 
تولیت آستان قدس رضوی شد
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روزنامه صبح ایران

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: تلاش برای افزایش آگاهی و بیان 
حقایق، خواسته  اصلی نظام و دلسوزان نظام است و تنها کسانی از اطلاع رسانی 

اصحاب انواع رسانه ناراحت می شوند که از بیداری و هوشیاری جامعه می ترسند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی صبح دیروز در دیدار جمعی از اصحاب فرهنگ 
و رسانه، فرهیختگان هنری، ادبی و رسانه ای را سرمایه ای ارزشمند برای کشور 
خواند و با تأکید بر نقش تأثیرگذار آنها در جامعه، گفت: فتح واقعی برای هر نظامی 
این است که مردم به خاطر اطلاع رسانی صاحبان تفکر، آگاه شده و برای تعیین 

سرنوشت جامعه وارد میدان شوند که در عصر حاضر، بهترین راه بروز و ظهور این 
آگاهی، حضور در انتخابات است. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام آگاهی را 

سرمایه انقلاب، نظام و ایران دانست و با بیان این جمله که »آزادی فکری براساس 
آگاهی ارزشمند است«، گفت: معارف اسلامی بارها تأکید کرده که انسان ها آزاد 

به دنیا آمده اند و باید براساس تعقل، اختیار و تکلیف عمل کنند. هاشمی 
رفسنجانی با یادآوری سرنوشت بعضی از پیامبران الهی که رسالتی 

جز آگاهی مردم نداشتند، گفت: هیچ انسانی نمی تواند ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

برخی از بیداری جامعه می ترسند 

8

مردم خدمتگزاران خود را 
فراموش نخواهند کرد

2

روحانی در اجتماع بزرگ مردم استان یزد:

2
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زیرکی دیپلماسی ایران
انجام بازی زیرکانه درسایه ایران، نهایتا اعراب محافظه 
کاررا وادرار به در پیش گرفتن سیاست ها و اقدامات آشکاری 
کرده که موجب خشم جامعه بین المللی شده است. نمی 
ریزی  برنامه  از  ناشی  الزاما  تحقق چنین شرایطی  دانم 
هوشمندانه ایران در تعامل و همکاری با جامعه بین المللی 

بوده یانه؟ اما اعراب خصوصا سعودی ها اسیر منطق و سیاست هایی شده اند که تاکنون 
زمینه آن رابرای دیگران از جمله ایران فراهم می کردند، در حالی که تهران اکنون معادله 
معکوسی رابر خلاف سعودی ها در همکاری های بین المللی درپیش گرفته است. بر سر 
این نکته که مشکلات و تنش های میان ایران و اعراب، دستکم همسایگان جنوبی این 
کشور، مبنایی و ریشه دارهستند یا ناشی از بروز سوءتفاهم ها؟ اختلاف نظر زیادی وجود 
دارد. در موضعی تبلیغاتی و سیاسی، طرفین البته با ادبیاتی متفاوت و از نگاه خود، اختلافات 
را ریشه دار توصیف نکرده و قابل مذاکره می دانند. تهران می گوید اگر همسایگانش واقع 
بین باشند سوءتفاهم ها برطرف خواهد شد. به اعتقاد مقامات مسئول در تهران استفاده 
از فرصت روی کار آمدن پرزیدنت روحانی به اعراب ثابت خواهد کرد که با ایرانی جدید 
روبروهستند. از سوی دیگر و از نگاه اعراب؛ ایران کما کان سیاست های به قول آنها توسعه 
طلبانه و مداخله جویانه خودرا باید به کنار بگذارد تا راه مذاکره با این کشور باز شود؛ اما آیا 
واقعا می توان به رفع اختلافات آنها امیدوار بود؟ گرچه وزیر خارجه ایران جواد ظریف ابراز 
امیدواری کرده، اما مستقلا پاسخ به این سوال بسته به اینکه ازکدام زاویه به مسئله نگاه 
کنیم متفاوت است. تا آنجا که به ایران مربوط می شود سوءتفاهم ها پدیده های حداقلی، 
زود گذر و قابل مذاکره هستند و تهران انگیزه وعلاقه یی به تداوم شرایط پیشین ناشی از 
ماجراجویی های دولت محمود احمدی نژاد ندارد. ولی همین پدیده های حداقلی از زاویه 
اعراب، هرچند قابل مذاکره، اما ازیک موقعیت حداکثری در هرفرآیند مناسباتی برخوردارند. 
از جنگ خونین سوریه گرفته تا جنگ یمن، بحران سیاسی لبنان، شرایط عراق و اخیرهم 
جنگ نفت. یک دیپلمات غربی مقیم ریاض که اخیرا به پاریس بازگشته می گوید موضوع 
این است که ایران به ویژه از زمان به قدرت رسیدن حسن روحانی و وزیر خارجه اش جواد 
ظریف، با رویکردی واقع بینانه، موارد مورد مناقشه و پیچیده را از جنبه پایداری و یا بود نبود 
خود در عرصه بین المللی جدا ومتقابلا بازی زیرکانه یی را در سایه آغاز کرده اند. جامعه 
بین المللی با کشوری که مترصد همکاری و صلح است، بالاخره کنار خواهد آمد. گفتگو و 
ملاقات ایرانی ها و آمریکایی ها زمانی یک رویا اما اکنون به یک واقعیت و امر عادی تبدیل 

شده است. من این را به مارک ایرو وزیر خارجه گفته ام، چرا ما نتوانیم؟! "
فکر می کنم تا حدود زیادی نکات اشاره شده دیپلمات فرانسوی درست باشد. انجام 
بازی زیرکانه درسایه ایران، نهایتا اعراب محافظه کاررا وادرار به در پیش گرفتن سیاست ها 
و اقدامات آشکاری کرده که موجب خشم جامعه بین المللی شده است. نمی دانم تحقق 
چنین شرایطی الزاما ناشی از برنامه ریزی هوشمندانه ایران در تعامل و همکاری با جامعه 
بین المللی بوده یانه؟ اما اعراب خصوصا سعودی ها اسیر منطق و سیاست هایی شده اند که 
تاکنون زمینه آن رابرای دیگران از جمله ایران فراهم می کردند، در حالی که تهران اکنون 
معادله معکوسی رابر خلاف سعودی ها در همکاری های بین المللی درپیش گرفته است. 
جدای از بحران مزمن سوریه و موضع گیری های اخیر میتسورا نماینده دبیر کل سازمان 
ملل در بارآن، دستکم در یک مورد آشکار دیگر یعنی یمن، سازمان دیده بان حقوق بشر و 
نیز کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل طی 6 ماه گذشته گزارش های متعددی از 
موارد نقض حقوق بشر و کشتار غیر نظامیان توسط هواپیماهای سعودی منتشر کرده اند. 
آیا سعودی ها و ائتلاف تحت فرمان آنها درصدد تداوم وضعیتی هستند که کم کم آنها را به 
عنوان یک عضو مشکل ساز جامعه جهانی مطرح خواهد کرد؟ بحث معادله معکوس ایران 

در همین نکته نهفته است.
تعجب آور سعودی ها از بسط توسعه نفوذ ایران در منطقه ابراز نگرانی می کنند. بسیار 
خب! اما چرا آنها حاضر به پاسخ این سوال نیستند »که اگر ایران در تعامل با جامعه بین 
المللی و در چارچوب همکاری برای صلح وتحقق شرایطی که یک نمونه آن در بحران 
سوریه مشاهده می شود و دولت های اروپایی و ایالات متحده هم به آن اذعان دارند، ضرورتا 
و قهرا موقعیت متفاوت تر از گذشته به دست آورده؛ بسط نفوذ و توسعه طلبی ست، اما 
مداخله آشکار نظامی در یمن، جلوگیری از شکل گیری یک پروسه سیاسی در لبنان، نقض 
آشکار حقوق بشر در بحرین ویا کارشکنی از تحقق حداقل آتش بسی انسانی در سوریه، 
مداخله و بسط نفوذ سعودی تلقی نمی شود؟! اینکه عادل جبیر می گوید این موارد مربوط 
به امت عربی و نه ایران است، شعار وطنز تلخ و بی مزه یی ست که سال ها ست و پس 
از مرگ امثال ناصر و اسد و ناصر محمد و بومدین، خاصیت وکاربرد خود را ازدست داده 
)گرچه همان زمان هم کسی آن را جدی نمی گرفت( و امثال جبیر و محمد بن سلمان 
قدری دیر به ترن ناسیونالیزم مرده عربی رسیده اند. موضع گیری های رهبران مصر، تونس، 
الجزایر و حتی مراکش را ببینید، کدامیک با این تصورات و توهمات رنگ باخته امت متحد 
عربی از جنس سعودی همراهی کرده اند؟ پس باید ناامید بود؟! نه الزاما، البته امید واری به 
آینده با یک شاید بزرگ همراه است. شاید، تاکید می کنم شاید! علائمی مخفی از تجدید 
نظر سعودی ها در سیاست هایشان در حال نمایان شدن باشد. آرامش مقامات ایران و تقریبا 
سرد شدن آتش توپخانه های تبلیغاتی دو طرف در مقایسه با گذشته از یک سو و شرایطی 
که هم اکنون در سوریه مشاهده میشود از سوی دیگر و از همه مهمتر درخواست محمد 
بن نایف ولیعهد عربستان از مقامات فرانسوی برای مذاکره با ایران، احتمالا حاوی نکات 
مهمی ست که به سادگی نمی توان از کنار آنها گذشت. یکشنبه شب گذشته برخی منابع 
دیپلماتیک مقیم جاکارتا اعلام  کردند با رفتن عادل جبیر به سمت محمد جواد ظریف در 
حاشیه کنفرانس سازمان همکاری های اسلامی  این دو با یکدیگر  دست داده اند. این خبر 

اگر صحت داشته باشد که البته بعدا تایید شد، به نوبه خود خبر مهمی ست.

رئیس قوه قضائیه عنوان کرد:

 توطئه ای بزرگ علیه حزب الله لبنان
رئیس قوه قضاییه قرار گرفتن نام حزب الله لبنان در فهرست گروه های تروریستی را 
»توطئه ای بزرگ در منطقه از سوی کشورهای غربی، صهیونیستی و برخی کشورهای عربی« 

توصیف کرد.
آیت الله صادق آملی لاریجانی روز دوشنبه در جلسه مسئولان عالی قضایی  با محکوم 
کردن این اقدام گفت: حزب الله لبنان و نیروی مقاومت در منطقه، در واقع جنبشی است 
که آبروی کشورهای اسلامی و عربی را در مقابل رژیم صهیونیستی خریده است. رئیس 
قوه قضاییه افزود: حزب الله لبنان کاری را که کشورهای عربی منطقه طی دو جنگ با رژیم 
صهیونیستی نتوانستند انجام دهند به خوبی انجام داد و دشمن صهیونیستی را مجبور به عقب 
نشینی کرد، با این حال اکنون این جنبش مقاومت اسلامی متهم به تروریسم شده است. آیت 
الله آملی لاریجانی دلیل اقدام اخیر در تروریست خواندن حزب الله لبنان را شکست توطئه 
دشمنان در خلق گروه های تکفیری و داعش و به ثمر نرسیدن اهداف توطئه آمیز آنان دانست 
و گفت: در واقع برخی کشورهای اسلامی و عربی با حمایت خود از گروه های تکفیری و داعش 
آبرویی برای خود نگذاشتند و حال که می بینند این تحرکات غیر انسانی از ناحیه تمامی 
عقلای عالم محکوم شده و آنان مجبور به عقب نشینی شده اند به دنبال ترویست خواندن 
حزب الله هستند. رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: اطمینان داریم که جبهه مقاومت و حزب 
الله به خوبی و با صلابت راه خود را ادامه خواهند داد و حمایت جمهوری اسلامی ایران نیز از 
آنان قطعی است؛ ما آنان را برادران مجاهد خود می دانیم و مطمئنیم که فضاحت و خیانت 
روسای برخی کشورهای عربی در قبال جبهه مقاومت از دید امت مسلمان پنهان نخواهد ماند.

سردارسلامی: 

در مسیر ساختن 
یک قدرت بزرگ هستیم

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه نیروی دریایی سپاه با 
مفروضات خاصی سرشت خود را با قدرت عجین کرده است، گفت: ما در مسیر ساختن 

یک قدرت بزرگ هستیم و باید اینگونه باشیم.
سردار حسین سلامی درمراسم اختتامیه اولین دوره خلبانی هوادریای نیروی دریایی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی طی سخنانی با اشاره به روند آماده سازی مجموعه دانشگاهی 
امام خامنه ای )مدظله العالی( نیروی دریایی سپاه، اظهار داشت: با لطف و عنایت خدا ساخت 
این مجموعه آخرین مراحل خود را طی می کند و یک گام بیشتر تا بازگشایی کامل این 
مرکز نمانده و انشاءالله این مجموعه به یکی از مراکز مهم سازندگی و آموزش نیروهای 
کارآمد و مؤمن در سپاه تبدیل خواهد شد.وی اظهار داشت: امروز نیروی دریایی سپاه در 
مسیری با قدرت در حال حرکت است که یکی از اجزای مهم آن نیز که همین بخش 
هوادریاست و دارای قدمت و در حال تکوین است.سلامی در پایان از تلاشها و زحمات 
پاسداران، فرماندهی و ستاد نیروی دریایی سپاه ، فرماندهی دانشگاه و دانشکده هوادریا 
همچین همه اساتید و مربیان تشکر و قدردانی کرد و گفت: دانش هوانوردی یکی از پیچیده 
ترین دانش های بشر است و علت آن این است که پرواز اساساً متعلق به خلقت انسان 
نیست.وی با اشاره به اینکه ما آنچه را که ایجاد می کنیم باید در همه بخش ها در تراز 
پیشرفته ترین قدرتهای جهانی باشد، گفت: ما الان دیگر متفاوت از گذشته و یک قدرت 

بزرگ هستیم و باید در همه زمینه ها به این مسئله توجه شود.

دواتگری در تذکر شفاهی:

بابک زنجانی معلول بود
به سراغ علت ها بروید

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به صدور حکم اعدام 
بابک زنجانی و دو همدستش در دادگاه بدوی گفت: بابک زنجانی فقط معلول بوده است؛ 

به سراغ علت ها بروید. 
مهدی دواتگری نماینده مردم مراغه و عجب شیر در مجلس در پایان جلسه علنی دیروز 
و در تذکر شفاهی، با اشاره به برگزاری انتخابات باشکوه مجلس دهم، اظهار داشت: از مجلس 
آینده انتظار می رود که همواره پاسدار حریم اسلام و مبانی جمهوری اسلامی و حقوق ملت 

باشد و در گفته ها و نوشته ها، استقلال و آزادی کشور را مد نظر داشته باشند.
وی همچنین با اشاره به صدور حکم اعدام بابک زنجانی )متهم پرونده فساد نفتی( و 
دو همدست وی در دادگاه بدوی، تصریح کرد: بابک زنجانی فقط یک معلول بوده است؛ 

مسئولان به سراغ علت ها بروند.
دواتگری ادامه داد: غفلت از علت ها باعث بازتولید بابک زنجانی ها در آینده می شود.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس همچنین از دولت خواست تا 
لایحه تکریم بازنشستگان را به مجلس ارائه دهد و حق بیمه محصولات کشاورزی را نیز به 

طور کامل پرداخت کند تا کشاورزان بیش از این متضرر نشوند.
دواتگری همچنین با تذکر به وزیر آموزش و پرورش برای توجه جدی به حقوق و 
معیشت معلمان، گفت: همه ما مدیون معلمان هستیم که جوانی خود را صرف تربیت 

رئیس جمهور، وزرا و نمایندگان مجلس کرده اند.
وی با اشاره به اصل 6۷ قانون اساسی گفت: بر اساس این اصل، ما سوگند خورده ایم که 
پاسدار قانون اساسی و حقوق ملت باشیم، در همین رابطه اجرای اصل ۱۵ قانون اساسی 
مغفول مانده که از رئیس جمهور محترم تقاضا داریم تا با اجرای این اصل، زمینه تدریس 

زبان آذری در کنار زبان فارسی در مدارس آذربایجان فراهم شود.

آژانس بین المللی انرژی اتمی: 

هیچ نشانه ای از انحراف در برنامه صلح آمیز 
هسته ای ایران مشاهده نشده است

آژانس بین المللی انرژی اتمی در نخستین گزارش خود از اجرای قطعنامه 223۱ و 
ارزیابی برنامه های هسته ای ایران تاکید کرد: هیچ نشانه ای از انحراف در فعالیت های صلح 

امیز هسته ای ایران مشاهده نشده است.
در این گزارش که یوکیاآمانو مدیرکل آژانس قرائت کرد، آمده است: آژانس از شورای 
امنیت و شورای حکام درخواست کرده بود نظارت و تایید فعالیت های هسته ای ایران را که 

از ۱6 ماه ژانویه سال جاری اجرای پروتکل الحاقی را آغاز کرده، به عهده بگیرد.
در ادامه این گزارش آمده است: اجرای برجام آغاز شده است و ایران نیز باید طبق آن به 
تمام تعهدات خود طی چندسال عمل کند . آژانس نیز وظیفه نظارت و تایید را دارد و در 
همین راستا گزارش های مربوطه را در اختیار شورای حکام و شورای امنیت قرار می دهد .

آمانو افزود: ما تمام جزئیات عینی و واقعی را با توجه به مسولیتی که آژانس طبق 
قطعنامه 223۱ شورای امنیت بعهده دارد گزارش خواهیم داد و تمامی آن را اجرا خواهیم 
کرد. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در ادامه گزارش خود خاطرنشان کرد: از اول 

مارس امسال نیز دفتری برای تایید پادمان جمهوری اسلامی ایران تشکیل شده است.

سردار کمالی: 

فروش سربازی درسال 95 
صحت ندارد 

جانشین اداره سرمایه های انسانی ستاد کل نیروهای مسلح در واکنش به اخبار منتشر 
شده پیرامون تصویب فروش سربازی تاکید کرد که موضوعی به نام فروش سربازی صحت 

ندارد. 
سردار موسی کمالی در گفت وگو با ایسنا، درباره برخی از خبرهای منتشر شده پیرامون 
تصویب فروش سربازی در مجلس، گفت: روز یکشنبه برخی از رسانه های گروهی به نقل از 
یکی از نمایندگان عضو کمیسیون تلفیق مجلس اعلام کردند که فروش سربازی در سال 
9۵ به تصویب رسیده است که این موضوع صحت ندارد و ستاد کل نیروهای مسلح هیچ 

تصمیمی برای فروش سربازی نداشته و آن را مغایر با اجرای عدالت در جامعه می داند. 
وی با بیان اینکه آنچه که در کمیسیون تلفیق به تصویب رسیده، کلیات اجرای طرح 
جریمه ریالی سربازی در سال 9۵ است، گفت: براین اساس مقررات پرداخت جریمه 
مشمولان غایب که تا پایان سال 94 بیش از هشت سال و تا پایان سال 9۵ بیش از 9 سال 
غیبت داشته باشند، مورد تصویب کمیسیون تلفیق و موافقت ستاد کل نیروهای مسلح 

قرار گرفته است. 
جانشین اداره سرمایه های انسانی ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید دوباره بر اینکه اخبار 
مبنی بر فروش سربازی و یا کاهش سنوات غیبت در طرح جریمه ریالی سربازی مورد 
تایید نیست، گفت: لذا به مشمولان وظیفه و خانواده های آنان تاکید می کنم که به شایعات 
توجه نکرده و براساس مقررات جاری، تکلیف خدمت سربازی خود را مشخص کرده تا 

دچار مشکل نشوند. 
سردار کمالی با بیان اینکه با تصویب کلیات طرح پرداخت جریمه ریالی سنوات 
بهره مندی از این غیبت در سال 9۵ به 9 سال افزایش خواهد یافت، تاکید کرد: این همان 
موضوعی است که مورد تایید ستاد کل نیروهای مسلح نیز بود و باقی موارد شایعه بوده و با 

هماهنگی ستاد کل انجام نشده است. 
وی افزود: درباره جزییات و نحوه اجرای طرح جریمه ریالی سربازی در سال 9۵ 
تصمیم گیری خواهد شد. رقم های پرداختی در سال آینده نیز از مواردی است که پس از 

بررسی نهایی و اعلام خواهد شد. 
جانشین اداره سرمایه های انسانی ستاد کل نیروهای مسلح از مشمولان سربازی 
خواست که هرچه زودتر نسبت به تعیین تکلیف وضعیت سربازی خود اقدام کرده و به امید 

شایعات و خبرهای کذبی که منتشر می شود، خود را دچار مشکل نکنند. 
سردار کمالی در خاتمه با اشاره به مشمولانی که در سال جاری اقدام به ثبت درخواست 
خود کرده و پس از موافقت تا کنون نسبت به پرداخت جریمه ریالی خود اقدام نکرده اند، به 
ایسنا گفت: این افراد تا پایان امسال فرصت دارند تا جریمه ریالی خود را پرداخت کنند در 
غیراینصورت با توجه به اینکه در سال آینده سنوات غیبتشان افزوده می شود باید بر اساس 

نرخ جدید ، جریمه خود را پرداخت کنند. 

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

برخی از بیداری جامعه می ترسند 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: تلاش برای افزایش آگاهی و بیان حقایق، 
خواسته  اصلی نظام و دلسوزان نظام است و تنها کسانی از اطلاع رسانی اصحاب انواع رسانه 

ناراحت می شوند که از بیداری و هوشیاری جامعه می ترسند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی صبح دیروز در دیدار جمعی از اصحاب فرهنگ و رسانه، 
فرهیختگان هنری، ادبی و رسانه ای را سرمایه ای ارزشمند برای کشور خواند و با تأکید بر 
نقش تأثیرگذار آنها در جامعه، گفت: فتح واقعی برای هر نظامی این است که مردم به خاطر 
اطلاع رسانی صاحبان تفکر، آگاه شده و برای تعیین سرنوشت جامعه وارد میدان شوند که 

در عصر حاضر، بهترین راه بروز و ظهور این آگاهی، حضور در انتخابات است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام آگاهی را سرمایه انقلاب، نظام و ایران دانست و 
با بیان این جمله که »آزادی فکری براساس آگاهی ارزشمند است«، گفت: معارف اسلامی 
بارها تأکید کرده که انسان ها آزاد به دنیا آمده اند و باید براساس تعقل، اختیار و تکلیف 

عمل کنند.
هاشمی رفسنجانی با یادآوری سرنوشت بعضی از پیامبران الهی که رسالتی جز آگاهی 
مردم نداشتند، گفت: هیچ انسانی نمی تواند از حق خود بگذرد و هرکس باید در حدّ وسع و 

براساس آگاهی، از حق فردی و جمعی خویش دفاع کند.
وی اتفاقات سال های مبارزه، مخصوصاً حوادث سال های ۵6 و ۵۷ را مصداقی برای 
تلاش مردم در جهت رسیدن به حق خود دانست و گفت: مردم با معجزه اجتماعی، 
رژیمی را ساقط کردند که شرق و غرب حامی جدّی آن بودند و حق تعیین حکومت را 

به دست گرفتند.
هاشمی رفسنجانی با تشریح امتیازات ایران در ابعاد منابع، معادن، جغرافیایی، تاریخی، 
تمدنی، اجتماعی و دینی که مطمع نظر استعمارگران است، گفت: ابرقدرت ها به آسانی از 
ایران چشم پوشی نمی کردند، اما مردم با عزمی جزم، وارد میدان شدند و حتی نگذاشتند 
توطئه های پس از پیروزی انقلاب، ماندن شورش ها، ترورها و اهداف تجزیه طلبی دشمنان، 
آرمان های امام و مردم را برای حفظ تمامیت ارضی کشور و پایه گذاری نظامی بر پایه مکتب 

اهل بیت)ع( مخدوش نمایند.
فرمانده هشت سال دفاع مقدس، جنگ تحمیلی عراق علیه ایران را توطئه ای دیگر از 
سوی دشمنان و نمادی برای تجلّی نقش مردم در آن دوران دانست و گفت: در جنگی 
که شرق، غرب و ارتجاع، پشت سر ارتش بعث بودند، مردم در قالب لشکریان بسیجی به 
جبهه ها رفتند و حاصل آن تلاش ها، کسب پیروزی سیاسی در سازمان ملل به عنوان 
مکمل پیروزی های نظامی بود. وی با تحلیل شرایط کشورهایی که طی سال های اخیر 
علیه حاکمان مستبد برخاستند و مجدداً به دامان هرج و مرج و استبداد و حتی دخالت 
استعمارگران برگشتند، گفت: در بعضی از کشورها، ناتو با تمام توان نظامی حضور یافت، اما 

امنیت ها بر باد رفت و جنگ های داخلی دمار از مردم در آورد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، برنامه ریزی برای انحراف انقلاب های مردمی را 
هدف استعمارگران دانست و گفت: اگر مردم از دستاوردهای خود حفاظت نکنند، احزاب، 

گروه ها و حتی مسؤولین نمی توانند جلوی نقشه های دشمنان را بگیرند.
هاشمی رفسنجانی، تصمیم مردم ایران در سال 92 را برای جلوگیری از انحراف سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی در مدیریت اجرایی کشور، نمونه ای از تأثیرگذاری تصمیم افکار عمومی 
دانست و گفت: در شرایطی که خیلی ها نا امید بودند، مردم با فریاد سکوت رأی، اعتدال را 
برگزیدند و آن شیوه را در انتخابات اخیر ۷ اسفند ادامه دادند و نگذاشتند شیوه نادرست 
آن سال ها ادامه یابد که نتیجه آن به هدر رفتن درآمدهای کشور و ظهور اختلاس ها 
و فسادهای اداری بود. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، اطلاع رسانی را وظیفه 
همیشگی اصحاب رسانه در همه شرایط و مقاطع دانست و با اشاره به اهداف و برنامه های 
دولت دکتر روحانی، گفت: دولت با همه محدودیت ها، با اتکای به حمایت های مردم که 
معلول تلاش های رسانه ها برای افزایش آگاهی  جامعه است، برای بهتر شدن اوضاع برنامه 

دارد که اصلاح سیاست خارجی و اتمام پرونده هسته ای، نقطه آغاز آن بود.
وی وجود تحصیلکرده ها و به خصوص حضور تأثیرگذار بانوان در جامعه را امتیاز اصلی 
نظام اسلامی برای تداوم حرکت در مسیر عقل، تدبیر و اعتدال دانست و گفت: مردم آگاه، 
لشکریان عقل در مبارزه با لشکریانی هستند که می بینید چگونه جاهلانه، با تعصب و ترور، 

امنیت جوامع بشری را تهدید می  کنند.
هاشمی رفسنجانی با یادآوری نقش زنان تحصیلکرده در جامعه، به نگاه اسلام در این 
خصوص اشاره کرد و گفت: زنان آگاه، مادران فرزندانی آگاه هستند و می دانیم حضور آنان 

در عرصه های مختلف چه تأثیرات مثبتی در جامعه دارد.

یادداشت

خبــر

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین بابیان 
اینکه مجلس دهم مجلس معتدلی خواهد بود 
که کمک دولت بوده و یا مطالبه گر خواسته 
های مردم برای حل مشکلات کشور می شود 
تصریح کرد: مصلحت نبود فضای انتخاباتی در 

تهران دوقطبی شود.
محمدرضا باهنر عصر دوشنبه در جمع 
خبرنگاران در دفتر جامعه اسلامی مهندسان 
اظهار داشت: تصمیم اخیر شورای همکاری 
خلیج فارس در این که حزب الله لبنان را 
به عنوان یک سازمان تروریستی مطرح می 
کند به نظر می رسد حرکات پازلی است که 
دشمن برای جنگ نیابتی پیاده کرده بود و 
این پازل را با تصمیمات سران کشورهای 

عربی تکمیل می کند.
وی افزود: حزب الله لبنان افتخار جهان 
اسلام ، افتخار مقاومت و ناجی بسیاری از 
کشورهای عربی از تجاوزات بی حد و حصر 
رژیم صهیونیستی است که متاسفانه برخی 
احساس می کنند حزب الله رقیبی برای 

آنهاست؛ که از جهتی درست فکر می کند.
باهنر ادامه داد: برخی کشورهای عربی 
یا سرنوشتشان به دست پیرمردهای مسن 
آلزایمری افتاده که تشخیص منافع شخصی 
خود را از دست داده اند و یا به دست جوانان 
بی تجربه ای است که احساس می کنند 
منافع آنها با منافع صهیونیست ها گره خورده 

است.
وی ادامه داد: خواب آشفته آقایان تعبیر 
نخواهد شد و آمریکا هم به این واقعیت پی 
برده که ادامه این حکومت قرون وسطایی 
امکان پذیر نیست و در ساعات آخر اقتدار 
خود هستند و ابزار دستی برای صهیونیست 

ها شده اند.
 مجلس دهم مجلسی

 معتدل خواهد بود
باهنر همچنین در خصوص مجلس دهم 
گفت: مجلس دهم مجلس معتدلی خواهد 
بود که کمک دولت بوده و یا مطالبه گر 
خواسته های مردم برای حل مشکلات کشور 

می شود.
وی افزود: خواسته اصلی مردم عبور از 
رکود است که برای بسیاری از خانواده ها 
ملموس است و در نرخ بالای بیکاری خود 

را نشان می دهد.
فضای  خصوص  در  همچنین  باهنر 
انتخاباتی اصولگرایان در پیش از انتخابات 
گفت: مصلحت نبود فضای تهران دو قطبی 
شود که فضای انتخاباتی را سنگین و تند کرد 
و در چنین فضایی نتیجه انتخابات چنین شد.

وی در خصوص ارایه لایحه بودجه گفت: 
اگر دولت لایحه چند دوازدهم را ارایه نکند، 
مجلس یک طرح چند دوازدهم را به تصویب 

می رساند.
وی در خصوص ریاست مجلس دهم 
گفت : نمایندگان مجلس دهم هستند که 
باید رییس را تعیین کنند، اما انگشت اشاره 
به سمت عارف است که توقع دارند و دنبال 
می کنند که مدیریت را داشته باشد و آقای 

لاریجانی که سابقه دارند.

وی افزود: نتیجه انتخابات به مرحله دوم 
ارتباط پیدا می کند، اما در مجموع ، اکثریت 
نمایندگان ترجیح می دهند که لاریجانی 

ریاست مجلس را داشته باشد.
باهنر در خصوص فراکسیون های مجلس 
دهم گفت: مجلس دهمی ها باید تصمیم 
بگیرند که دو یا سه فراکسیونی باشد. اگر 
دو فراکسیونی باشد که اصولگرایان و اصلاح 
طلبان هر کدام یک فراکسیون خواهند داشت 
و اگر سه فراکسیونی باشد مستقلین هم یک 

فراکسیون خواهند داشت.
قصدی برای نامزدی در انتخابات 

ریاست جمهوری ندارم
وی در خصوص شایعه خیز خود برای 
انتخابات ریاست جمهوری هم گفت: من 
ریاست  انتخابات  نامزدی در  برای  قصدی 
جمهوری ندارم و به دیگران هم توصیه می 
کنم که فعلا برای ریاست جمهوری قصد 
نکنند، چرا که نباید به زودی فضای کشور را 

انتخاباتی کرد.

بر  نظارت  مرکزی  هیات  سخنگوی 
انتخابات با ابراز امیدواری نسبت به پایان یافتن 
نتایج بررسی شکایات انتخاباتی در اسرع وقت 
تا قبل از پایان سال گفت: شکایاتی که به طور 
مستند و مستدل دسته بندی شده است در 

صحن شورا مطرح و بررسی می شود.
سیامک ره پیک با تبیین فرآیند دریافت 
و بررسی شکایات انتخاباتی در هیات های 
اجرایی و نظارتی افزود: طبق قانون، شکایات از 
بخش های مختلف هم به هیات های اجرایی 
و هم به شورای نگهبان ارسال و در این هیات 

ها به شکل اولیه بررسی شده است.
ره پیک اظهار امیدواری کرد: نتایج بررسی 
هیات های اجرایی به طور کامل به شورای 
نگهبان برسد و بررسی اولیه شکایاتی نیز که 

در این شورا دریافت شده به نتیجه برسد.
وی گفت: ما همه این شکایات را آماده می 
کنیم تا در شورای نگهبان بررسی شود؛ در 
این مرحله شکایات انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان مربوط به حوزه 
های انتخابیه سراسر کشور باید بر اساس 

گزارش ها بررسی و صحت انتخابات در این 
حوزه ها تایید شود .

ره پیک افزود: انتخابات در حوزه هایی 
که مشکلی ندارند یا شکایاتی واصل نشده و 
یا شکایات مستند و در حدی نبوده است که 
خللی در نتیجه انتخابات وارد کند تایید می 
شود اما اگر شکایات و مستندات دریافت شده 
در روند انتخابات هر حوزه مشکلاتی ایجاد 
کند طبعا در شورای نگهبان درباره آن تصمیم 

گیری می شود.
ره پیک درباره آمار شکایت های دریافتی 
اظهار داشت: تعداد شکایات دریافت شده اعم 
از گزارش های مردمی، دستگاه ها و هیات 
های نظارت زیاد است منتهی طبق قانون 
شکایات باید مستند و مستدل باشد که در 
بخش های کارشناسی در حال بررسی است.

وی گفت: تعدادی از این پرونده از طریق 
هیات اجرایی بررسی شده که بخش عمده آن 
تایید انتخابات حوزه ها بوده به این معنی که 
شکایاتی دریافت نشده است؛ این پرونده ها 
به مرور در حال دریافت بوده و هنوز به اتمام 

نرسیده است.
نیز  نگهبان  در شورای  افزود:  پیک  ره 
پرونده ها دسته بندی شده و بخش هایی که 
مستند و مستدل است طبق قانون در دستور 

کار و بررسی قرار دارد. 
درباره  نگهبان  شورای  حقوقدان  عضو 
این که آیا شکایات دریافتی در این شورا در 
حدی هست که به ابطال انتخابات در حوزه 
های انتخابیه منجر شود توضیح داد: پرونده 

ها باید در این شورا بررسی شود و در حال 
حاضر تصمیمی در این باره گرفته نشده است.

ترکیب جلسات  ره پیک در خصوص 
شورای نگهبان برای بررسی شکایات اظهار 
داشت: شکایاتی که به طور مستند و مستدل 
دسته بندی شده است در صحن شورا مطرح 
و بررسی می شود. وی در پاسخ به پرسش 
دیگری درباره زمان پیشنهادی وزارت کشور 
برای برگزاری مرحله دوم انتخابات مجلس 
شورای اسلامی گفت: دو زمان پیشنهادی 
این وزارتخانه اواخر ساعات اداری روز یکشنبه 
دریافت شد که این هفته در نخستین جلسه 
شورا مطرح و بررسی می شود. سخنگوی 
هیات مرکزی نظارت بر انتخابات افزود: با 
توجه به شرایط مختلف، زمانی که مناسب 
تر باشد برای برگزاری مرحله دوم انتخابات 
اعلام  و  تعیین  اسلامی  شورای  مجلس 
می شود. وزارت کشور 2۷ فروردین و ۱0 
اردیبهشت 9۵ را به عنوان دو گزینه زمانی 
برای برگزاری مرحله دوم انتخابات مجلس به 

شورای نگهبان پیشنهاد کرده است.

محمد رضا باهنر:

مصلحت نبود فضای انتخاباتی تهران دوقطبی شود

رئیس جمهوری گفت: مردم قهرمان 
وقت  هیچ  را  خود  خدمتگزاران  ایران 
فراموش نخواهد کرد، روح و امید جدیدی 

در کالبد کشور دمیده شده است.
به گزارش ایرنا، دکتر حسن روحانی 
روز دوشنبه در اجتماع بزرگ مردم استان 
یزد در میدان امیر چخماق این شهر افزود: 
بسیار خوشحالم که در روزهایی میهمان 
دوران  یک  که  هستم  عزیز  مردم  شما 
بزرگ در پیروزی اخلاقی در انتخابات هفت 

اسفند رقم زدید.
که  روزهایی  در  افزود:  روحانی  دکتر 
پیش رو داریم یک دوران بزرگ پیروزی 
را  اسفند  هفتم  انتخابات  در  اخلاقی 
حماسه  ما  قهرمان  مردم  که  گذراندیم 
دیگری آفریدند همانطور که در سال 92 

مردم حماسه آفریدند. وی اضافه کرد: در این انتخابات برادر 
عزیز من دکتر عارف نقش بسزایی داشت که البته در این 
حماسه بزرگ بعد از رهبر معظم انقلاب که نقش اصلی را 
پای صندوق رای داشتند همه نخبگان و بزرگان و بویژه 
افتخارات این شهر مردم را برای این حماسه بزرگ دعوت 
کردند.  رئیس جمهوری یادآور شد: من وقتی در سال ۵9 
وارد مجلس شورای اسلامی شدم آنچه شما مردم عزیز یزد 
قهرمان به مجلس فرستاده بودید دسته گلها و چراغهای 

درخشان مجلس شورای اسلامی بودند.
 در انتخابات اعتدال و میانه روی بر افراط پیروز شد

روحانی گفت: درود به روان پاک مرحوم دکتر سیدرضا 
از  یکی  بودم  آشنا  او  با  انقلاب  از  قبل  در  که  نژاد  پاک 
نمایندگان برجسته بود و در همان مجلس از اردکان هم برادر 

عزیزم دکتر سیدمحمد خاتمی حضور داشت. 
را  خود  قهرمان، خدمتگزاران  ایران  کرد:  تصریح  وی 
هیچ وقت فراموش نخواهد کرد آنهایی که برای عظمت 
انقلاب تلاش کردند؛ آنهایی که امروز افتخار ایران هستند و 

هیچکس نمی تواند نام و عظمت آنها را خاموش کند. 
رئیس جمهوری ادامه داد: مردم بزرگ و قهرمان ایران در 
هفتم اسفند کار بزرگی کرده و دنیا را به حیرت وا داشتند؛ 
در این انتخابات پیروزی یک جناح بر جناح دیگر نبود و 
همه جناحها پیروز شدند. رئیس جمهوری تاکید کرد: در این 
انتخابات اخلاق بر بداخلاقی پیروز شد، اعتدال و میانه روی 
بر افراط پیروز شد و امروز روزی است که بعد از انتخابات باید 
برای ساختن ایران سربلندتر و آبادتر دست در دست هم نهیم 

و با وحدت و هماهنگی و اتحاد، ایران عزیز را بسازیم.

 دولت آماده همکاری بیشتر با مجلس دهم است
رئیس جمهوری گفت: دولت آماده همکاری بیشتر با 
مجلس دهم در سال آینده است و مجلس دهم و دولت 
یازدهم درکنار یکدیگر برای حل مشکلات کشور از جمله 

استان یزد بیش از گذشته تلاش خواهند کرد.
روحانی افزود: دلها را باید از کینه بشوییم؛ امروز روز 
وحدت است؛ امروز روز اتحاد است؛ امروز باید قدردان این 
نعمت باشیم و قدردانی این نعت و سپاس در این است که 
به مردم عزیز کشورمان خدمت کنیم. وی به انتخابات هفتم 
اسفند اشاره و اظهارکرد: رای شما مردم رای به عقلانیت، 
منطق و امید به آینده بود، امروز روح و امید جدید در کالبد 

کشور دمیده شده است.
رئیس قوه مجریه یادآور شد: در سال 94 که روزهای 
پایانی آن است؛ به دلیل رکود جهانی و کاهش بی سابقه 
قیمت نفت که در 2 سال گذشته به یک پنجم و یک ششم 

تقلیل یافته، تمام کشورهای نفتخیز دچار مشکل شده اند.
روحانی اضافه کرد: در یک سال و نیم گذشته ارزش پول 
ملی روسیه 98 درصد، در آذربایجان ۱04 درصد و در ترکیه 
با آنکه صادر کننده نفت نیست 3۱ درصد کاهش یافته و در 
ترکمنستان ارزش پول ملی 22 درصد و در قزاقستان نیز 88 

درصد کاهش یافته است.
وی گفت: آنها که می گویند دولت یازدهم چه کرده؛ به 
این آمار توجه کنند؛ دولت یازدهم کشور را با نفت 2۵ دلاری 

اداره کرده است.
رئیس جمهوری افزود: دولت منتخب شما ارزش پول 
ملی شما را به رغم کاهش قیمت نفت حفظ کرده، ثبات و 
آرامش بازار را حفظ کرده و روند کاهنده تورم را حفظ کرده 

است. وی تصریح کرد: درست که مردم 
مشکلات فراوانی دارند و جوانان ما برای 
اشتغال نگاهشان به رونق آینده است؛ همه 
اینها را قبول داریم اما به آنها که انصاف را 
در روزهای انتخابات با بوق های در دست 
فراموش کردند؛ می گویم که در دوران 
وفور و قیمت بالای نفت در سال های 
گذشته که درآمد نقتی ما در سال 90، 
۱20 میلیارد دلار بود؛ هیچ اشتغالی برای 

جوانان ما درست نکردند.
روحانی گفت: من قبول دارم که کار 
انجام  باید  جوانان  اشتغال  برای  فراوانی 
شود اما خواهش می کنم از اقتصاددانان و 
محققان و دانشجویان و اساتید دانشگاه که 
اشتغال پاییز امسال را در مقایسه با اشتغال 
پاییز 92 نگاه کنند؛ در فاصله این دو سال 
تعداد شاغلان یک میلیون و ۱۷9 هزار نفر اضافه شد. وی 
تصریح کرد: یعنی تقریبا در دو سال گذشته سالی 600 هزار 
اشتغال درست شده است؛ البته به رغم همه مشکلات ما 
نیاز به یک میلیون شغل و رونق اقتصادی داریم؛ من به شما 
مردم عزیز ایران و مردم فهیم یزد قول می دهم که سال 9۵ 
سال رونق اقتصادی ایران خواهد بود. رئیس جمهوری گفت: 
مردم به کسری دولت های صادرکننده بزرگ نفت در منطقه 
و جهان توجه کنند؛ در سال گذشته نسبت به آمار تولید 
ناخالص داخلی عربستان 2۱ درصد کاهش داشت، ونزوئلا 
24 درصد، عراق 23 درصد، الجزایر ۱3.9 درصد، امارات 
۵.۵، قطر 4.۵ و ایران با 2.9 درصد کاهش مواجه بوده است.

روحانی یادآور شد: من از همه محققان و اساتید و همه 
افراد جامعه می خواهم که آمارها را در شرایط سخت سالی 
که رو به اتمام است برای جوانان ما توضیح دهند ما قدم به 
قدم به سمت جذب سرمایه داخلی و خارجی، رونق اقتصادی 
و اشتغال حرکت می کنیم ما نیاز به اتحاد، انسجام و همدلی 
و همزبانی و دولت و مجلس همدل و همزبان داریم، ما با 
کمک همدیگر می توانیم روزبه روز برای این کشور افتخار 
بیافرینیم. وی گفت: مردم ایران به امنیت کشورتان افتخار 
کنید در این انتخابات دیدید که در سراسر کشور و در طول 
سال 94 امنیت بود، شما ببینید در کشورهای همسایه ما و 
شرق و غرب و شمال و جنوب امنیت چگونه است؛ باید از 
قهرمانان سپاه، ارتش و بسیج و نیروی انتظامی و دستگاههای 
امنیتی و اطلاعاتی تشکر کنیم که این امنیت و ثبات در سایه 
تلاش و فداکاری آنها حاصل شده است و انشاءالله روز به روز 

شاهد امنیت و ثبات بیشتر در ایران عزیز خواهیم بود.

روحانی در اجتماع بزرگ مردم استان یزد:

مردم خدمتگزاران خود را فراموش نخواهند کرد
اخبار

متین  مسلم

معاون اول رییس جمهوری گفت: اگر 
بخواهیم مسائل و مشکلات اقتصادی و 
سیاسی کشور را حل کنیم و امید و نشاط 
را به جامعه برگردانیم، چاره ای نداریم جز 
این که مشارکت ملت و زمینه آن را به 

صورت جدی فراهم کنیم.
جهانگیری بعدازظهر دوشنبه در آیین 
معرفی دومین پایتخت کتاب و اختتامیه 
جشنواره روستاها و عشایر دوستدار کتاب 
در تالار وحدت با اشاره به این که اصولا 
نقطه عزیمت برای حل مشکلات، جذب 
مشارکت و ایجاد رقابت در جامعه است 
افزود: در سیاست های اقتصاد مقاومتی 
هم به جذب مشارکت و ایجاد رقابت توجه 

جدی شده است.
از  دیگری  بخش  در  جهانگیری 
سخنانش با بیان این که با افزایش مشارکت 
و ایجاد رقابت، امید و رونق و تحرک بیشتر 
می شود، تصریح کرد: ملت ایران در این 
روزها با مشارکت معنا دار و گسترده در 
انتخابات بار دیگر فرصتی استثنایی برای 

مدیریت جامعه بوجود آورده است.
بهای  کاهش  جدی  موضوع  به  وی 
نفت در سال 94 و تحریم های ظالمانه در 
سال های 92 و 93اشاره کرد و گفت: در 
سال 92 و آن چه که از سال 92 به بعد 
باعث شد آرامش و ثبات به جامعه برگردد 
و شاخص های اصلی اقتصاد تلاطم پیدا 

نکند، مشارکت مردم و امید آن ها بود.

جهانگیری تاکید کرد: وقتی در مردم 
اعتماد ایجاد شده باشد، اقدامات تند نگران 

کننده از آن ها بروز نمی کند.
معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: 
در سال 94 کشورهایی که به نفت وابسته 
بودند با کاهش قیمت نفت دچار تلاطم 
شدند و در برخی از کشورهای آمریکای 
لاتین نیز اقتصادشان تا ۷00 درصد تغییر 
نوسان پیدا کرد، اما چنین اتفاقاتی را در 

ایران نداشتیم.
وی تصریح کرد که اعتماد و امید مردم 
دلیل آن بود و افزود: این اعتماد و امید در 

۷ اسفند جان دوباره گرفت.
جهانگیری گفت: از فردای روز ۷ اسفند 

ما نشاط را در مردم مشاهده می کنیم.

بیان  با  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
این که همه جریان ها آمدند و مردم هم 
در انتخابات شرکت کردند، گفت: اکنون 
مردم احساس می کنند کشور وارد عرصه 
جدیدی شده است و این مشارکت و رقابت 
باید در همه عرصه های سیاسی، فرهنگی 

و اقتصادی شکل بگیرد.
وی تاکید کرد: آنجایی که رقابت واقعی 
شکل می گیرد، رونق و تحرک هم بیشتر 
می شود. معاون اول رئیس جمهوری در 
ادامه در خصوص موضوع کتاب با بیان 
عرصه  یک  صرفا  کتاب،  عرصه  اینکه 
فرهنگی نیست افزود: سیاست و اقتصاد 

منهای کتاب ناقص است.
وی تاکید کرد: باید از هر تحولی در 

تولید و نشر کتاب استفاده کنیم.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: 
کتاب پیر و جوان، شهری و روستایی، زن و 

مرد نمی شناسد.
جهانگیری با اشاره به این که در جامعه 
ای که برخوردار از فرهنگ است و گام در 
مسیر توسعه برمی دارد استفاده از کتاب 
بر استفاده از هر منبع دیگری ترجیح دارد 
گفت: جامعه ای که قدر کتاب را نداند 
مثل این است که قدر نان را نداند و غم 

نان نخورد.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: 
جامعه ما در استفاده از کتاب با آسیب ها و 

مشکلاتی روبه رو است.
وی تصریح کرد: پایین آمدن کمیت و 
کیفیت کتاب وضعیت نشر و اقتصاد آن و 
نیز پایین آمدن میزان مطالعه آسیب های 
جدی است که باید حتما چاره ای برای آن 

اندیشیده شود.
معاون اول رئیس جمهوری گفت: این 
اقدام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
برگزاری چنین جشنواره هایی به معنای 
اهتمام دولت برای حل مشکلات عرصه 

کتاب است.
جهانگیری در بخش پایانی سخنانش 
گفت: امروز ما شاهد تحولات جدی در 
عرصه فناوری هستیم، اما نباید گمان کنیم 
که تحولات فناوری ما را از کتاب بی نیاز 

می کند.

معاون اول رییس جمهور: 

برای حل مشکلات زمینه مشارکت ملت را فراهم کنیم

 ره پیک خبر داد:

بررسی شکایات انتخاباتی تا قبل از پایان سال



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,488,000یک مثقال طلا

1,036,100یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,120,000سکه بهار آزاد ی

10,120,000سکه امامی

5,220,000نیم سکه

2,800,000ربع  سکه

1,910,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

یک کارشناس:

وام 160 میلیونی مسکن مناسب ترین اقدام 
کوتاه مدت بود

رییس سابق سازمان نظام مهندسی تهران معتقد است وام های ۱60 میلیون تومانی به 
عنوان راهکاری کوتاه مدت اقدام مناسبی برای تقویت طرف تقاضا در بخش مسکن است.

سعید غفرانی اظهار کرد: مسکن نیازمند یک برنامه ریزی کوتاه مدت، میان مدت و طولانی 
مدت است و با راهکارهای مقطعی نمی شود مشکل این بخش را حل کرد. با این حال شاید 
پرداخت وام های ۱60 میلیون تومانی به عنوان برنامه ای کوتاه مدت، بهترین اقدامی بود که 
دولت می توانست در این حوزه انجام دهد.وی درخصوص تاثیرگذاری این تسهیلات برای 
خرید خانه در تهران گفت: همه زوج های جوان لازم نیست در تهران خانه بخرند. هرکس در 
ابتدای زندگی باید قدری از سختی ها را قبول کند. زوج ها می توانند مقداری از تهران فاصله 
بگیرند و در شهرک های اطراف همچون پرند و پردیس زندگی کنند که قطعا در این نقاط 
می توان با ۱60 میلیون تومان صاحب خانه شد.این کارشناس مسکن تصریح کرد: زوج ها 
بخشی از بازپرداخت تسهیلات را با پرداخت اجاره بها مقایسه کنند. با این امیدواری که پس از 
مدت زمان ۱2 ساله تسهیلات به عنوان ذخیره ای برایشان محسوب شده و خانه دار می شوند.

غفرانی هم چنین به راهکارهای میان مدت در بخش مسکن تاکید کرد و گفت: دولت باید 
طی یک برنامه ریزی ۵ تا ۱0 ساله و با استفاده از آمارهای موجود جمعیت جوان و پیش بینی 
از آینده برای تامین مسکن تمام اقشار برنامه های همسو را در پیش بگیرد.وی پیش بینی 
کرد از اواخر خردادماه ۱39۵ کم کم شاهد تحول در بخش مسکن باشیم؛ چرا که نشانه های 
از رونق اقتصادی در کشور دیده می شود.به گفته غفرانی، رشد اقتصادی نمی تواند در بخش 

مسکن بی تاثیر باشد؛ چرا که مسکن 30 درصد از صنعت کشور را تشکیل می دهد.
به گزارش ایسنا، شورای پول و اعتبار در جلسه یازدهم اسفندماه سال 94 با امکان اعطای 
تسهیلات مسکن از محل صندوق پس انداز مسکن یکم به زوجین خانه اولی بر روی یک 
پلاک ثبتی از 800 ، 600 و 400 میلیون ریال به ترتیب۱.600 میلیون ریال در شهر تهران 
)هریک از زوجین حداکثر 800 میلیون ریال(، ۱.200 میلیون ریال در مراکز استان ها و 
شهرهای بالای 200هزار نفر )هریک از زوجین حداکثر600 میلیون ریال( و 800 میلیون ریال 
در سایر مناطق شهری )هریک از زوجین حداکثر 400 میلیون ریال( با رعایت حداکثر 
تسهیلات معادل 80 درصد ارزش ملک موافقت کرد.همچنین شورای پول و اعتبار با امکان 
اعطای تسهیلات مسکن به زوجین جوان از محل اوراق گواهی حق تقدم مسکن ) حساب 
سپرده سرمایه گذاری ممتاز( از 600 ، ۵00 و 400 میلیون ریال به ترتیب ۱000 میلیون ریال 
در شهر تهران )هریک از زوجین حداکثر ۵00 میلیون ریال(، 800 میلیون ریال در مراکز 
استان ها و شهرهای بالای 200هزار نفر )هریک از زوجین حداکثر 400 میلیون ریال( و600 
میلیون ریال در سایر مناطق شهری )هریک از زوجین حداکثر 300 میلیون ریال(بر روی 

یک پلاک ثبتی و با رعایت حداکثر تسهیلات معادل 80 درصد ارزش ملک موافقت کرد . 

رئیس سازمان ملی استاندارد از ورود این سازمان در جایگاه 
نظارتی به قراردادهای خارجی خبر داد و اعلام کرد: گزارش 
پایش کیفیت بنزین با نمونه برداری از جایگاه های 8 کلانشهر 

به زودی آماده می شود. 
به گزارش مهر، نیره پیروزبخت در نشست خبری روز دوشنبه 
خود با خبرنگاران با تشریح جزئیات آخرین وضعیت پایش 
بنزین در کشور گفت: امسال نمونه برداری از کلان شهرها را 
شروع کرده ایم و آزمایشگاه تست کیفیت بنزین را در هرمزگان 
افتتاح کردیم که بر این اساس بنزین های وارداتی و داخلی را 

آزمایش می کنیم.
از 8  اساس  این  بر  افزود:  استاندارد  ملی  سازمان  رئیس 
کلانشهر کشور شامل تبریز، مشهد، تهران، اراک، البرز، اهواز، 
شیراز و اصفهان نمونه برداری هایی صورت گرفته و سه هفته 
قبل هم نظارت بر انجام آزمون های بنزین صورت گرفته است. 
پیروزبخت تصریح کرد: انجام آزمون های بنزین زمان بر است و 
به صورت دقیق باید آزمایش شود اما از کلان شهرها نیز نمونه 

برداری بنزین سوپر، معمولی و یورو 4 صورت گرفته است.
وی تصریح کرد: در 8 کلانشهر مذکور بیش از ۱00 نمونه در 
دی و بهمن سال جاری صورت گرفته و کار به صورت دقیق 
در حال انجام است اما به نظر می رسد گزارش بنزین تا انتهای 

امسال به خاطر همین دقت اعلام رسمی نشود.
گزارش جدید کیفیت بنزین، محرمانه نیست

پیروزبخت در پاسخ به پرسش مبنی بر اینکه آیا این گزارش 
به صورت محرمانه به دولت ارائه خواهد شد؟ گفت: گزارش 
کیفیت بنزین هیچگاه محرمانه نبود و تا پیش از این به دلیل 
اینکه برنامه ریزی برای چگونگی تست آن به تصویب دولت 
نرسیده بود، مراحل به صورت محرمانه برای دولت تشریح شده 

بود.
وی ادامه داد: در این گزارش محرمانه عنوان شده بود که 
چطور با چه روشی از چه زمانی و از چه شهرهایی قرار است 
نمونه برداری صورت گیرد اما نتایج آزمون محرمانه نیست و 

زمانی که نهایی شود، اعلام عمومی خواهیم کرد.

رئیس سازمان ملی استاندارد ادامه داد: در نمونه برداری اخیر 
نیز تلاش شده از همان جایگاه های قبلی نمونه برداری صورت 
گیرد تا بتوانیم در پایان یک گزارش جمع بندی شده از میزان 
ارتقای کیفیت بنزین طی یک سال اخیر ارائه کنیم اما از سال 
آینده تعداد نمونه ها بیشتر شده و شهرها نیز متنوع تر خواهند 
شد، ضمن اینکه تعداد جایگاه های بیشتری تحت نمونه برداری 

قرار می گیرند.
پیروزبخت ادامه داد: تا روز آخر اعلام نتایج، هیچ فردی اعم 
از وزارت نفت، جایگاهداران یا نمونه برداران نمی دانستند که 
هر نمونه متعلق به کدام جایگاه است یا اینکه نمونه ها از کدام 
جایگاه ها برداشته شده است بلکه به هر یک از نمونه ها یک 
کد مشخص داده می شود و حتی نمونه گیر نیز نمی دانست که 

نمونه متعلق به کدام جایگاه است.
بنزین های غیر استاندارد، مرجوع شدند

پیروزبخت در خصوص بنزین های وارداتی نیز خاطرنشان 
کرد: محموله های بنزین وارداتی از شمال و جنوب کشور با 
دقت کنترل شدند که بر این اساس، مشخص شد محموله هایی 
که از بنادر شمالی در حال ورود به کشور بودند، انطباقی با 
استانداردهای ایران ندارند، بنابراین مرجوع شدند و هم اکنون 
واردات بنزین از شمال کشور با تفاهم صورت گرفته با وزارت 

نفت متوقف است.
وی تصریح کرد: سه تا چهار محموله مشکل داشت که البته 
معضل حادی در آلودگی شدید هوای کشور ایجاد نمی کرد 
اما از آنجا که ما موظف به کنترل استانداردهای بنزین وارداتی 
هستیم، کوچک ترین موارد عدم انطباق را به جلوگیری از ورود 
محموله به کشور ختم می کنیم و هم اکنون هیچ مشکلی در 

بنزین های وارداتی وجود ندارد.
ورود سازمان ملی استاندارد

 به قرارداد ایران خودرو و پژو 
پیروزبخت در ادامه از ورود نظارتی سازمان ملی استاندارد به 
قرارداد ایران خودرو و پژو خبر داد و گفت: اگرچه این سازمان 
در مذاکرات اولیه قرارداد پژو حضور نداشت اما بعد از سفر 

فرانسه و امضای توافق نامه بلافاصله هماهنگی هایی با این 
سازمان آغاز شد تا استانداردها و مقرراتی که از نظر سازمان 
ملی استاندارد الزامی است، رعایت شود و به اطلاع پژو برسد که 

باید تمام این مقررات را رعایت کند.
وی ادامه داد: قرار است کارگروهی بین بخشی میان سازمان 
ملی استاندارد، وزارت صنعت معدن و تجارت، ایران خودرو و 
پژو تشکیل شود تا کیفیت و استانداردهای خودروهای جدید 

به دقت مورد کنترل قرار گیرد.
افزایش استانداردهای تولید خودرو

در  تجدیدنظر  آغاز  از  استاندارد  ملی  سازمان  رئیس 
استانداردهای تولید خودرو خبر داد و گفت: قرار است این 
استانداردها با توجه به استانداردهای اتحادیه اروپا بازنگری شود 
که بر این اساس، تعداد استانداردهای ۵۵ گانه که البته 4 مورد 
از آنها مرتبط با آلایندگی است، مورد بازنگری قرار گرفته و در 
تجدیدنظر به 82 استاندارد که ورژن اتحادیه اروپا است، ارتقا 
یابد. پیروزبخت ابراز امیدواری کرد تعداد 30 استاندارد در سال 
9۵ نهایی شود و گفت: به طور قطع در سال 9۵ بخشی از این 
استانداردها قابلیت اجرا خواهد داشت و البته باید در شورای 

عالی استاندارد به تصویب نهایی رسد.
وی خاطرنشان کرد: ارتقای این استانداردها نباید روی قیمت 
خودرو اثرگذار باشد و البته حرف نهایی را شورای رقابت می زند.

جزئیات طرح ارتقای استاندارد کالاهای وارداتی 
رئیس سازمان ملی استاندارد در پاسخ به پرسش با بیان اینکه 
با پیشنهاد ارائه شده از سوی این سازمان به وزارت صنعت 
معدن و تجارت قرار است عرضه هر کالا یا خدمتی در بازار با 
یک پیوست استاندارد باشد، اظهارداشت: قطعاً این موضوع باید 
در تمام قراردادهای خارجی که از این پس به امضا می رسد، 
لحاظ شود. وی گفت: این طرح به کمیسیون زیربنایی دولت 
پیشنهاد شده که در صورت تصویب، سازمان ملی استاندارد 
در قراردادهای امضا شده میان شرکت های ایرانی با همتایان 
خارجی حضور خواهد داشت. پیروزبخت ادامه داد: واردات 
براساس قانون مشمول استاندارد اجباری است و اگر کالاها 
مشمول استاندارد اجباری باشند، حتماً باید گواهی انطباق 
سازمان ملی استاندارد را در تولیدات داخل و واردات لحاظ 
شود. وی ادامه داد: این موضوع باید برای تصویب در دولت 
مطرح شود و حتی اگر کالای داخلی استاندارد نبوده و یا کالای 
وارداتی نتواند تائیدیه انطباق استاندارد را دریافت کند، اجازه 

تبلیغات نخواهد داشت.
رئیس سازمان ملی استاندارد در ادامه سه رویکرد سیاست های 
اقتصاد مقاومتی، بند 30 سیاست های برنامه ششم توسعه و 
مصوبه اخیر مجلس برای ارتقای جایگاه سازمان ملی استاندارد 
را از جمله برنامه های سال 9۵ این سازمان عنوان کرد و گفت: 
سال 94 برای سازمان ملی استاندارد سال سختی بود اما در 
هفته اخیر با مصوبه دولت برای ارتقای جایگاه سازمان ملی 
استاندارد، اندکی از این سختی به شیرینی تبدیل شد، ضمن 
اینکه وظایف شورای عالی استاندارد مطابق این قانون نیز ارتقا 
یافته و اعضای جدیدی به آن اضافه شده اند. وی خاطرنشان 
کرد: انتخاب رئیس سازمان با پیشنهاد شخص رئیس جمهور 
یا معاون اول و حکم رئیس جمهور صورت خواهد گرفت و 
رئیس سازمان، همتراز با معاون رئیس جمهور در قانون خدمات 

کشوری خواهد بود.

رئیس سازمان استاندارد پاسخ داد:

بنزین های غیر استاندارد وارداتی برگشت خوردند

هر ساله در آستانه سفرهای نوروزی، بلیت هواپیما 
برای برخی مسیرها نایاب شده و تعدادی از آژانس های 
هواپیمایی هم مسافران را با قیمت های نجومی روبرو 

می کنند.
 هرساله در آستانه سفرهای نوروزی موضوع خرید 
و فروش بلیت هواپیما به بحث داغ سفرها تبدیل 
از  می شود، چراکه نسبت تقاضای سفرهای هوایی 
صندلی های موجود هواپیما بیشتر است، بنابراین در 
زمان پیک سفر، افزایش تقاضا موجب کمبود بلیت در 

بازار می شود.
همچنین یکی دیگر از مشکلاتی که همواره مسافران 
در سفرهای هوایی با آن روبرو هستند، تاخیرهای 
چندساعته ای است که در برخی روزهای نوروز اتفاق 
می افتد و مسافران را ساعت ها در فرودگاه به انتظار 
سفرهای  برای  خصوص  به  موضوع  این  می گذارد. 
خارجی بسیار دردسر ساز است، چرا که مسافران 
معمولا  که  دارند  سفر  برای  را  خاصی  زمان بندی 

تاخیرها این برنامه ها را به هم می زند.
هم  ظرفیت  از  بیش  بلیت  فروش  این،  بر  علاوه 
موضوعی است که برخی از مسافران را در سفرهای 
نوروزی درگیر می کند، در واقع شرکت های هواپیمایی 
برای جبران صندلی های خالی احتمالی در سفرها، 
تعدادی بلیت را اضافه می فروشند که اگر تمام ظرفیت 
پرواز پر شود، مشکلاتی برای سایر مسافران به وجود 

می آید.
بر این اساس، در کشور ما که تعداد صندلی های 
هواپیما کمتر از تعداد متقاضیان است، فروش بلیت 
بیش از ظرفیت در روزهای پیک سفر، مشکلاتی را 
برای مسافران به وجود می آورد اما به نظر می رسد 

شرکت ها و آژانس های فروش بلیت چندان به این امر 
توجهی ندارند.

تکمیل ظرفیت بلیت ها برای برخی سفرهای نوروزی
گشتی در آژانس های فروش بلیت نشان می دهد 
در حال حاضر اغلب بلیت ها برای سفرهای نوروزی به 
پایان رسیده است؛ به خصوص بلیت پروازهای کیش 

یا سفرهای خارجی برای هفته اول نوروز اغلب به اتمام 
رسیده و بلیت سایر مقاصد هوایی هم رو به اتمام است.

در میان استقبال مسافران برای سفرهای نوروزی، 
موضوعی که بیشتر به توجه ویژه دستگاه های ذی ربط 
نیاز دارد، نظارت بر عملکرد آژانس های فروش بلیت 
و شرکت های هواپیمایی است، چرا که در این روزها 

برخی از آژانس های فروش تور و بلیت، قیمت هایی 
چندبرابری را از مسافران دریافت می کنند.

هواپیما  بلیت  نرخ  آزادسازی  اجرای  با  واقع  در 
که قیمت بلیت را در ۱۷0 مسیر داخلی آزاد کرد، 
شرایطی ایجاد شد که مانند پروازهای خارجی، نرخ 
بلیت کف و سقف نداشته باشد و بنابر وضعیت بازار، 

تقاضا و شرایط ایرلاین ها قیمت ها تعیین شود. در این 
دستور العمل آمده است که شرکت های هواپیمایی 
ملزم به ایجاد بسترها و شرایط ذیل به منظور اجرای 
آزادسازی نرخ بلیت و شبکه پروازی هستند. همچنین 
آزادسازی پروازهای داخلی فقط مشمول پروازهای 
برنامه ای خواهد بود که الزاماً از طریق کانال های توزیع 
شرکت های هواپیمایی عرضه شود. رعایت کلیه قوانین 
و مقررات مربوطه به ویژه دستورالعمل حقوق مسافر 

ابلاغی توسط سازمان الزامی است.
هواپیمایی  شرکت های  نوروز  برای  اساس،  براین 
تصمیم گرفتند برای جلوگیری از بازار سیاه و جهش 
قیمت ها، نرخ بلیت هواپیما را تا حداکثر 30 درصد 
برخی  است  ممکن  بین  این  در  اما  دهند  افزایش 
آژانس های فروش بلیت که در سال های گذشته هم 
در زمان سفرهای نوروزی، قیمت های چند برابری را 
تعیین می کردند، امسال هم به بهانه آزادسازی، بلیت 
را گران تر به فروش برسانند. در حال حاضر یکی از 
شرکت های هواپیمایی نرخ بلیت رفت هواپیما برای 
تهران-مشهد را برای تاریخ اول فروردین در ساعت های 
مختلف از ۱8۷ هزار تومان تا 224 هزار و ۷00 تومان 
تعیین کرده است که نرخ بلیت در ساعات ابتدایی صبح 
گران تر است، همچنین برای پرواز برگشت مشهد به 
تهران هم قیمت ها از ۱۵4 هزار تومان شروع شده و به 

224 هزار تومان افزایش می یابد.
بنابراین مسافران نوروزی می توانند برای خرید بلیت 
به سایت های شرکت های هواپیمایی مراجعه کنند و 
یا نرخ فروش بلیت از سوی آژانس ها را با قیمت های 
واقعی نمایندگی شرکت ها مقایسه کنند تا در صورت 

تخلف، با این آژانس ها برخورد شود.

بلیت برخی پروازهای نوروزی نایاب شد

رئیس کمیسیون نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا خبر داد:

کشف 31 تن میوه قاچاق

از روز دهم اسفند که برخورد با متخلفان و قاچاقچیان واحدهای صنفی به ویژه در بخش 
میوه و تره بار افزایش یافته تا به امروز، حدود 3۱ هزار کیلوگرم میوه قاچاق از استان تهران 
کشف شده که به گفته رئیس کمیسیون نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان تهران، 
بیش از 90 درصدآن مربوط به شهر تهران بوده که قرار است بنا به حکم قضایی روز 

چهارشنبه )۱9 اسفند( امحا شوند.
علی اکبر پوراحمدنژاد اظهار کرد: تا این لحظه حکم قضایی برای امحای حدود ۱2 هزار 
کیلوگرم از این میوه های قاچاق اخذ شده و در تلاش هستیم تا زمان اجرای حکم ) ۱9 

اسفند ( بتوانیم حکم قضایی را برای امحای همه میوه ها دریافت کنیم.
وی افزود: از حدود ۱0 روز گذشته که تشدید برخورد با میوه های قاچاق به صورت رسمی 
اجرایی شد بازرسان در همه نقاط پراکنده هستند و با جدیت این موضوع را دنبال می کنند.

پوراحمدنژاد در عین حال بیان کرد: این میوه ها از سطح میدان بزرگ میوه و تره بار 
و مغازه های بالای شهر که میوه های لوکس و بسته بندی شده بسیار گران به فروش 

می رسانند، جمع آوری شده است.
رئیس کمیسیون نظارت بر مبارزه قاچاق کالا و ارز استان تهران ادامه داد: پاساژ ها و 
مغازه های بسیار لوکس بالای شهر، مراکزی هستند که حجم بالایی از میوه های قاچاق 

بسیار گران را عرضه می کنند چون مردم آن مناطق توان خرید این محصولات را دارند.
وی اظهار کرد: انگور شیلی، لیموترش، بلوط، نارنگی پاکستانی و نارگیل آفریقایی از 
مهم ترین اقلام قاچاقی است که در این مدت کشف شده و در محل سازمان جمع آوری و 

فروش اموال تملیکی امحا خواهند شد.
پوراحمدنژاد بیان کرد: متخلفان و فروشندگان این میوه های قاچاق طبق قانون، اگر بار 
اولشان باشد دو برابر ارزش کالا جریمه می شوند و کالایشان ضبط می شود. اگر این تخلف 
را برای بار دوم مرتکب شده اند، علاوه بر ضبط کالا به میزان سه یا چهار برابر ارزش کالا 

جریمه می شوند.
وی ادامه داد: اگر واحدی برای بار سوم این تخلف را مرتکب شود برابر قانون علاوه بر 
ضبط کالا به میزان شش برابر ارزش کالای قاچاق، جریمه می شود و همچنین واحد 
صنفی مربوطه بسته و صاحب آن شش ماه تا یکسال براساس نظر مراجع قضایی به حبس 

محکوم می شود.

معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی کشور:

جرایم عدم ارائه اظهارنامه مالیاتي
 غیرقابل بخشش است 

 معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به تغییر ضمانت های 
اجرایی در اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم، گفت: جرایم عدم ارائه اظهارنامه مالیاتی 

غیرقابل بخشش است.
 محمدتقی پاکدامن در خصوص ضمانت های اجرایی تسلیم اظهارنامه مالیاتی که در 
ماده ۱92اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم به آن اشاره شده است، گفت: قبل از اصلاح 
قانون، مودیان اشخاص حقوقی و صاحبان مشاغل بندهای )الف( و )ب( در صورت عدم 
ارائه اظهارنامه مشمول 40درصد جریمه غیرقابل بخشودگی و سایر اشخاص مشمول ۱0 
درصد جریمه قابل بخشودگی بودند اما در اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم تغییراتی در 

این خصوص صورت گرفته است.
وی افزود: بر اساس قانون جدید، اشخاص حقوقی و صاحبان مشاغل بابت عدم ارائه 
اظهارنامه مالیاتی در موعد مقرر مشمول جریمه معادل 30 درصد مالیات متعلق و سایر 
مودیان مشمول جریمه معادل ۱0 درصد مالیات متعلق می باشند که در هر دو حالت 

غیرقابل بخشش می باشد.
پاکدامن در خصوص جرایم ناشی از کتمان درآمد در اظهارنامه مالیاتی، عنوان کرد: اگر 
مودیان اظهارنامه مالیاتی ارائه کنند اما درآمدشان را کتمان کنند یا هزینه ها را غیرواقعی 
اعلام کنند، مشمول 30درصد جریمه نسبت به مالیات کتمان شده خواهندبود. وی 
خاطرنشان کرد: اگر فردی در موعد مقرر اظهارنامه مالیاتی خود را ارائه نکند علاوه براینکه 
نمی تواند از معافیت ها و تسهیلاتی که در قانون پیش بینی شده استفاده کند، به هر میزان 
درآمدی که کسب می کند مشمول مالیات می باشد و از این بابت مشمول جریمه عدم 

تسلیم اظهارنامه نیز می شود.

مدیرعامل زاگرس خبر داد:

توافق اولیه برای واردات
 20فروند هواپیمای نو از برزیل

مدیرعامل شرکت هواپیمایی زاگرس از توافق های اولیه برای وارد کردن 20 فروند 
هواپیمای نو برزیلی به کشور خبر داد.

"هوشنگ صدیق" تصریح کرد: در طول هفته ها و ماه های گذشته ما مذاکراتی را با 
شرکت های خارجی مختلفی داشته ایم تا امکان وارد کردن هواپیماهای جدید به کشور 
فراهم شود. یکی از این شرکت ها هواپیماساز برزیلی امبرائر بوده است که خوشبختانه 

مذاکرات ما با آنها نتایج مثبتی به همراه داشته است.
وی اضافه کرد: براساس توافق اولیه ای که با مذاکره  کننده این شرکت در تهران داشته ایم، 
شرکت زاگرس اعلام کرد که توان خرید 20 فروند هواپیمای ساخت این شرکت را که 
۱3۵ نفر ظرفیت سرنشین دارد خواهد داشت و با تفاهم  اولیه نماینده این شرکت به برزیل 

بازگشت تا مقدمات نهایی کار را فراهم کند.
مدیرعامل شرکت هواپیمایی زاگرس با تاکید بر این که این هواپیماها نوساز خواهند بود، 
اعلام کرد: مدل مالی پیشنهاد شده از طرف زاگرس پرداخت ۱0 درصد از هزینه ها به شکل 
نقد و در نظر گرفتن 90 درصد مابقی از طریق فاینانس شرکت سازنده خواهد بود که در 

صورت نهایی شدن مذاکرات می توان به وارد کردن این هواپیماها امید داشت.
صدیق با بیان این که وارد شدن نهایی هواپیماها به چراغ سبز آمریکا احتیاج دارد، تصریح 
کرد: خوشبختانه شرکت های خارجی امید زیادی دارند تا با ایران وارد مذاکره شده، کار را 
پیش ببرند. فعلا اوضاع برای سبک و سنگین کردن قرار داد های اقتصادی فراهم شده و ما 
امیدواریم در آینده نزدیک با نهایی شدن تمام مقدمات، کار برای وارد کردن این هواپیماها 

نهایی شود.

در حالی که 4۷ روز از باز شدن مرزهای روسیه به روی لبنیات ایرانی و توافق برای صادرات 
این محصولات به روسیه می گذرد، هنوز محموله ای از سوی کارخانه های تایید شده ایرانی به 
این کشور ارسال نشده که به گفته معاون وزیر کشاورزی، با توجه به آمادگی صنایع لبنی در 

آینده نزدیک شاهد صادرات لبنیات از ایران به روسیه خواهیم بود.
به گزارش ایسنا؛ در پی تیره و تار شدن روابط روسیه با کشورهای غربی و ترکیه و اعلام 
نیاز این کشور برای تامین نیازمندی های غذایی اش از طریق ایران و پس از یک سال و اندی 
مذاکره و نهایی شدن پروتکل های بهداشتی و قرنطینه ای، از اول بهمن  امسال با امضای اعضای 
گمرکی اوراسیا، صادرات لبنیات ایرانی به روسیه و دیگر کشورهای عضو این اتحادیه آزاد اعلام 
شد. در این راستا چهار شرکت ایرانی برای صادرات لبنیات به روسیه مورد تایید قرار گرفتند 
و براساس اعلام سازمان دامپزشکی کشور، بقیه شرکت های تولیدکننده ایرانی نیز می توانند 
با دریافت کد صادراتی برای صادرات لبنیات به روسیه خود را آماده کنند. علیرغم این شرایط 
هیچ یک از شرکت های لبنی تایید شده از سوی اتحادیه گمرکی اوراسیا نتوانستند محصولات 
خود را به روسیه صادر کنند که به گفته مهدی خلج - رئیس سازمان دامپزشکی - آماده نبودن 
کارخانه های لبنی از دلایل عمده تاخیر در صادرات لبنیات به روسیه است. اما صنایع لبنی 
معتقدند که آمادگی لازم برای صادرات به روسیه را دارند اما مشکلات سوئیفت و قوانین مالی، 
بازرگانی و گمرکی روسیه مانع صادرات لبنیات ایرانی و عامل تاخیر صادرات آن شده است. 
حالا پس از 4۷ روز از نهایی شدن توافقات ایران و روسیه برای صادرات لبنیات، هفته گذشته 
معاون وزیر کشاورزی روسیه به ایران سفر کرد و به گفته حسن رکنی - معاون وزیر جهاد 
کشاورزی در امور دام - توافقات مثبتی در راستای کریدور سبز گمرکی بین دو کشور انجام 
شده و روس ها به شدت به دنبال آغاز و گسترش صادرات محصولات کشاورزی ایرانی به ویژه 
انواع محصولات لبنی هستند. وی در این باره گفت: ایجاد کریدور سبز گمرکی و نهایی شدن 
توافقات بین ایران و روسیه می تواند ویژگی های ممتازی از نظر معافیت های مختلف در زمینه 
بروکراسی های گمرکی و غیره برای صادرکنندگان ایرانی داشته باشد و شرکت های تولیدکننده 
محصولات لبنی می توانند با شرایط راحت تری محصولات خود را به روسیه صادر کنند که 

با توجه به آمادگی شرکت های لبنی تایید شده از سوی روسیه و آماده شدن محموله های 
صادراتی در آینده نزدیک شاهد صادرات قریب الوقوع لبنیات ایرانی به روسیه خواهیم بود. 
البته در دیدارها و جلسات مشترک مسئولان وزارت جهاد کشاورزی با معاون وزیر کشاورزی 
روسیه طی هفته گذشته، توافقاتی در زمینه انجام مبادلات کشاورزی بین ایران و روسیه بر 
مبنای واحد پولی روبل و ریال صورت گرفت که با توجه به کاهش ارزش روبل نسبت به دلار 
طی سال های اخیر می تواند انگیزه صادرکنندگان ایرانی را برای گسترش مبادلات تجاری در 
زمینه محصولات کشاورزی با روسیه را افزایش دهد. اما باید دید این صادرات قریب الوقوع کی 
محقق می شود و نخستین محموله ایرانی چند روزدیگر و به عبارتی در کدام ماه از سال آینده 

به این کشور ارسال خواهد شد. 

بانک مرکزی به منظور رفاه حال عموم هموطنان، طی 
موسسات  و  خصوصی  دولتی،  بانک های  به  بخشنامه ای 
اعتباری اعلام کرد در روزهای پایانی سال و ایام نوروز در 
تمام نقاط کشور و با اولویت دهی به مناطق دارای جاذبه های 

زیارتی و گردشگری شعب کشیک دایر کنند. 
به گزارش ایلنا از روابط عمومی بانک مرکزی، براساس 
این بخشنامه، از تمام بانک ها و موسسات اعتباری خواسته 
شده است به منظور تسهیل مراودات بانکی مردم در ایام 
نوروز، موارد زیر را در دستور کار خود قرار دهند: - با در نظر 

گرفتن تجارب سال های گذشته و معیارهای مربوطه، مقدار 
نقدینگی لازم برای هریک از استان ها پیش بینی و تامین 
شود. - پشتیبانی مالی و فنی تمام دستگاه های خودپرداز برای 
تامین نقدینگی و رفع خرابی های احتمالی مد نظر قرار گیرد. 
- خدمات بانکداری الکترونیک به صورت دائمی در دسترس 
عموم باشد و ضمن پاسخگویی مناسب به مشتریان، نقص ها و 
مشکلات فنی احتمالی در اسرع وقت رفع شود. - هر بانک و 
موسسه اعتباری فهرست شعب کشیک خود را ضمن درج بر 

وبسایت اصلی، به نحو مطلوب اطلاع رسانی کند. 

محموله های لبنیات در راه روسیه ماند!

در بخشنامه بانک مرکزی اعلام شد: 

بانک ها برای نوروز شعب کشیک دایر کنند 
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از سرباز احمدی تا کره شمالی؛

دیوانه ای که سنگ به چاه انداخت

اتفاق تکراری پرتاب نارنجک صوتی که پیش از این سربازی را برای همیشه کور 
کرده است، مجددا تکرار شد تا به خاطر یکی - دو نفر کل فوتبال ایران و البته جان 

مردم به خطر بیافتد.
اتفاق تلخی که در دیدار پرسپولیس و تراکتور سازی رخ داد و تبدیل ورزشگاه به 
منطقه جنگی و حمله با نارنجک دستی به نیمکت تراکتور سازی پیش از این هم رخ 
داده بود. در دیدار ایران و کره شمالی، برانکو همین اتفاق را با چشم های حیرت زده 
نگاه کرد. او باورش نمی شد که هنوز هم باشند انسان هایی که در ورزشگاه، بدون 

اعلان جنگ به یکدیگر حمله می کنند.
اما بودند، نه فقط در دیدار پرسپولیس و تراکتور سازی که در دیدار سپاهان با 
پرسپولیس هم چشم سرباز احمدی برای همیشه کور شد و دیگر جایی را ندید؛ در 

دیدار ایران و کره شمالی هم کار یکی از بازیکنان کره شمالی به بیمارستان کشید.
در دیدار با کره شمالی، ایران از میزبانی محروم شد، آن اتفاق هرگز نباید رخ می داد، 
اتفاق چشم های سرباز احمدی هم همینطور اما انگار این تجربه را پایانی نیست. حالا 
علاوه بر اینکه پرسپولیس به دلیل میزبانی ممکن است در اوج حمایت هوادارانش 
محروم از تماشاگر شود، ممکن است ایران هم از میزبانی عربستان در رقابت های لیگ 

قهرمانان آسیا منع شود.
حکایت دیوانه ای است که سنگی را ته چاه می اندازد که صد عاقل نمی توانند آن 
را درآورند. حالا، هم هوادار پرسپولیس ممکن است آسیب ببیند، هم تیم پرسپولیس، 

هم سپاهان، تراکتور و ذوب آهن و هم ایران.
الفاظ عجیبی که برای تماشاگران در دنیا به کار برده شد

صرف نظر از خطرات، صرف نظر از اتفاقات منفی و میزبانی ها، بازتاب چنین مواردی 
هم در دنیا بسیار بد است. نمونه ای از این بازتاب ها و کلماتی مثل اغتشاش یا دیوانه وار 

و عصبانی که به تماشاگران ما نسبت دادند را پس از دیدار ایران کره شمالی ببینید:
»خبرگزاري  رویتر روزیکشنبه  طي  گزارشي  در مورد این  دیدار به  نقل  از 
فدراسیون  فوتبال  ایران  نوشت : بعد از مصدومیت  یکي  از بازیکنان  تیم  فوتبال  
کره شمالي  به خاطر پرتاب  نارنجك  توسط تماشاگران، این  مسابقه  با تصمیم  داور 
نیمه تمام  ماند. بنابراین  گزارش، کنفدراسیون  فوتبال  آسیا در مالزي  اعلام  کرد که 
تحقیقات  و بررسي هاي  لازم را  در مورد اغتشاش  تماشاگران  ایراني  به عمل  خواهد 
آورد. « »آسوشیتدپرس  خبرگزاري  دولتي  آمریکا نوشت : حدود 40 هزار تماشاگر 
ایراني  بعد از به  ثمر رسیدن  گل  برتري  ایران  توسط کاپیتان  »علي دایي « دیوانه 
وار به  ابراز شادماني  پرداخته  بودند که  پرتاب  یك  نارنجك  بزرگ  دستي  به  وسط 
زمین  موجب  مصدومیت  بازیکن  تیم  فوتبال  کره شمالي  شد. به دنبال  این  اتفاق  
سرمربي  تیم  کره  به  بازیکنانش  دستور داد ورزشگاه  یکصدهزار نفري  آزادي  را ترك  
کنند.« »خبرگزاري  فرانسه  با مضمون  مشابهي به بررسي این اتفاق پرداخت. سایت  
اینترنتي  کنفدراسیون  فوتبال  آسیا نیز با درج  گزارشي  در مورد دیدار تیم هاي  
ملي  فوتبال  ایران  و کره شمالي  نوشت : این  مسابقه  که  در چارچوب  رقابت هاي  
مقدماتي  جام  ملت هاي  آسیا در ورزشگاه  آزادي  تهران  در حال  برگزاري  بود، به 

خاطر اغتشاش  تماشاگران  به  تعطیلي  کشانده  شد.«
فقط نیروی انتظامی را مسئول ندانید

به جد باید این اتفاق ها ارزیابی شوند؛ از منظر روانشناسی، از منظر علوم انسانی و 
جامعه شناسی. این اتفاق بسیار بزرگی است که یک نفر بتواند به سمت انسان های 

دیگر نارنجک پرتاب کند و مستقیما آنها را هدف قرار بدهد.
اتفاقا آقای تاج مسئولیت این اتفاق را متوجه نیروی انتظامی دانست اما واقعیت 
این است که خود سازمان لیگ باید گروهی از متخصصان جامعه شناس را استخدام 
کند تا این موارد را بررسی کنند. این نمی شود که کشورمان از نظر سیاسی، انسانی و 

بین المللی آسیب ببیند و ما فقط نیروی انتظامی را مقصر این اتفاقات بدانیم.

سوءاستفاده سعودی ها از اتفاقات بازی 
پرسپولیس- تراکتورسازی

رسانه های سعودی به حضور اعضای کمیته بین المللی امنیت ورزش در ایران واکنش 
نشان دادند و اظهارات توهین آمیزی را بر زبان آوردند.

 هیئتی از کمیته بین المللی امنیت ورزش در جریان دیدار تیم های پرسپولیس 
و تراکتورسازی در ورزشگاه آزادی حضور داشت. رسانه های سعودی اعلام کرده اند 
که این هیئت از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا به تهران فرستاده شده و قرار است 
 AFC که امنیت ورزشگاه های ایران را مورد بررسی قرار دهند تا گزارش نهایی به

ارائه شود.
و  نشد  همراه  خوبی  حوادث  با  آزادی  ورزشگاه  در  هیئت  این  حضور  البته 
تماشاگران پرسپولیس و تراکتورسازی با پرتاب کردن نارنجک به میدان شب تلخی 

را رقم زدند.
این هیئت پیش از این در عربستان هم حضور پیدا کرد و چند دیدار را از نزدیک 
تماشا کرد. روزنامه الریاضیه عربستان در واکنش به حضور این هیئت بین المللی در 
ایران تیتر توهین آمیزی زد و نوشت: کمیته بین المللی امنیت ورزش ورزشگاه های 

ایران را رسوا خواهد کرد.
البته این رسانه سعودی در شیطنتی آشکار به جای استفاده از واژه ایران از اصطلاح 

"بؤرة الشر" یعنی کانون شر استفاده کرد.
قرار است که کنفدراسیون فوتبال آسیا حکم نهایی خود را درباره اختلاف فوتبالی 
ایران و عربستان تا یک هفته دیگر اعلام کند. پیش از این AFC اعلام کرد که دو کشور 
فرصت دارند که تا ۱۵ مارس )2۵ اسفند( اختلافات سیاسی خود را حل کنند در غیر 

این صورت بازی در کشور ثالث برگزار خواهد شد.

مدیر امنیت یوفا:

در ایران احساس امنیت کردم

مدیر کل امنیت یوفا درباره امنیت ورزشگاه آزادی گفت: با وجود اینکه 80 هزار هوادار 
در بازی پرسپولیس و تراکتور در ورزشگاه حضور داشتند اما احساس امنیت کردم.

 مارک تیمر، مدیر کل امنیت یوفا، در جریان مراسم کارگاه آموزشی امنیت در 
ورزشگاه ها گفت: من چند روزی است که در ایران حضور دارم و از حضور در ایران 
خشنود هستم. اولین بار هم است که به ایران آمده ام و امیدوارم که آخرین بار هم 
نباشد. من روز یکشنبه دیدار پرسپولیس و تراکتورسازی را از نزدیک دیدم که بازی 

خیلی خوبی بود.
وی افزود: با وجود اینکه حدود 80 هزار هوادار در ورزشگاه حضور داشتند اما در طول 
مدتی که در آزادی بودم به طور کامل احساس امنیت کردم با وجود اینکه ترقه هایی در 

ورزشگاه ترکانده شد اما به طور کامل در ورزشگاه احساس امنیت می کردم.
مدیر کل امنیت یوفا خاطرنشان کرد: من رئیس بخش امنیت یوفا هستم که از سال 
2002 با این سازمان کارم را آغاز کرده ام و هدف من این نیست که به شما بگویم 
چطور یک بازی را به خوبی برگزار کنید بلکه قصد دارم مشکلاتی را که پیش روی 

برگزاری یک مسابقه است را نشان دهم تا از آن جلوگیری شود.
وی با اشاره به اغتشاشات در طول برگزاری مسابقات در اروپا به مشکلات اشاره کرد 
و گفت: ما مشکلاتی را برای برگزاری مسابقات پیش رو داریم اما باید تلاش کنیم تا 
امنیت را به خوبی در ورزشگاه ها ایجاد کنیم. در دهه 80 میلادی فجایع زیادی را در 
طول برگزاری مسابقات فوتبال شاهد بودیم که متاسفانه افراد زیادی نیز جانشان را به 

این خاطر از دست دادند اما باید امنیت برگزار شود.

مدیر کل حراست وزارت ورزش و جوانان: 

 کفاشیان باید از ما مجوز بگیرد

 عضو کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال: 

مجازات هواداران پرسپولیس تشدید می شود

کیانوش رستمی تنها المپیکی اردوی تیم ملی وزنه برداری

مدیر کل حراست وزارت ورزش و جوانان می گوید هو اد ا ران و تماشاگران باید از انجام 
کارهای خطرناک در ورزشگاه جلوگیری کنند و حتی اتفاقات روز )یکشنبه( می تواند کار 

دشمنان فو تبا ل باشد تا ایران ضربه بخورد.
 رضا حسنی خو، پس از دیدار با مار تیمر، رییس امنیت یوفا، اظها ر کرد: دومین جلسه 
با افسران امنیتی ورزشگاه ها بود که مدیران امنیتی فیفا و AFC هم حضور داشتند. 

کارگاه های آموزشی به منظور امنیت ورزشگاه ها و آموزش افسران برگزار شد.
او ا ضافه  کرد : توجه به این موضوع بسیار مهم است و افسران ایرانی هم باید طبق یک 
رویه خاصی عمل کنند. مدیر کل حراست وزارت ورزش و جوانان درباره پرتاب بیش از حد 
نارنجک در دیدار پر سپولیس و تراکتورسازی در حالی که مدیران امنیتی فیفا و AFC در 
ورزشگاه حضور داشتند، گفت: به  هر  حال باید نظارت بیشتری را انجام می دادیم. نیروی 
انتظامی و افسران ورزشگاه باید دقت  بیشتری می کرد ند تا از وقوع چنین اتفاقاتی پیشگیری 
کنیم. این کار می تواند به نفع دشمنان فو تبا ل ایران باشد و حتی شاید آنها این کار را انجام 
داده باشند. هو اد ا ران باید در این راه به ماموران کمک کنند چرا که تیم های خودشان 
متضرر می شوند. حسنی خو همچنین اضافه کرد: نماینده فیفا فیلم هایی را به ما نشان داد 
که وضعیت ورزشگاه های اروپا به مراتب بدتر از ایران بود. فاصله ما با کشورهای اروپایی 
زیاد نیست و با مقداری آموزش به آن ها می رسیم. او درباره اینکه گفته می شد اساسنامه 
فدراسیون فوتبال تاییده هیات دولت را ندارد اما کیومرث هاشمی مدرکی مبنی بر تایید 
اساسنامه در هیات دولت را به خبرنگاران نشان داده است، گفت: با استعلامی که سازمان 
بازرسی کل کشور از هیات دولت انجام داده بود، دولت اعلام کرد اساسنامه فدراسیون 
فوتبال تاییده سال 86 را ندارد و هیچ مدرکی مشاهده نمی شود. ما از خودمان نگفتیم و 
هیات دولت این موضوع را تایید کرده بود. مدیرکل حراست وزارت ورزش و جوانان درباره 
تایید صلاحیت امنیتی و اخلاقی نامزدهای فدراسیون فوتبال اظهار کرد: تایید صلاحیت 
نامزدها دو مرحله ای است. در مرحله نخست فدراسیون فوتبال مدارک نامزدها را تطبیق 

می دهد و در صورت قبول شدن در این مرحله اسامی نامزدها برای ما فرستاده می شود 
و پس از بررسی امنیتی و اخلاقی نامزدهای نهایی اعلام می شوند. تمامی مراحل امنیتی 
زیرنظر ما انجام می شود. حسنی خو همچنین درمورد اینکه کفاشیان اعلام کرده نیاز به 
مجوز وزارت ورزش برای حضور در انتخابات فدراسیون فوتبال ندارد، گفت: نمی دانم موضوع 
چیست اما قانونی در دولت مبنی بر عدم به کارگیری دو شغله ها وجود دارد. به همین 

منظور اگر فرد بازنشسته ای هم بخواهد در جایی سمت بگیرد، نیاز به مجوز دارد. 

عضو کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال گفت: با توجه به 
سوابقی که هواداران پرسپولیس به ویژه در رقابت های این 
فصل لیگ برتر داشته اند مجازات آنها تشدید شده و امکان 

محرومیت آنها نیز وجود دارد.
حسین عبداللهی در خصوص اتفاقات رخ داده در دیدار  
پرسپولیس و تراکتورسازی گفت: هنوز گزارش ناظر بازی 
به دست ما نرسیده اما تصاویر تلویزیونی که همه آن را 
دیدند تقریبا گویای همه چیز هست. با توجه به سوابقی 
که هواداران پرسپولیس به ویژه در رقابت های این فصل 
حتی  و  شده  تشدید  آنها  مجازات  داشته اند  برتر  لیگ 

امکان محرومیت آنها وجود دارد. اگر همه سعی خود را 
می کنیم تا تیمی را از حضور تماشاگرانش  محروم نکنیم 
دلیلش این است که مردم و هواداران دچار فوتبال زدگی 
نشوند اما باید جلوی این رفتارهای زشت نیز گرفته شود.

وی در مورد متخلفان این بازی که باعث تحریک بیشتر 
هواداران و پدید آمدن آن صحنه های زشت شدند، اظهار 
داشت: بی تردید با متخلفان برخورد قاطعانه ای می کنیم. ما 
رفتارهای غیرورزشی محسن بنگر و سینا عشوری را دیدیم 
و طبق ماده 6۵ آیین نامه انضباطی با آنها برخورد می کنیم 
و این ماده شامل محرومیت نیز می شود، بنابراین احتمال 

محرومیت آنها زیاد است.عضو کمیته انضباطی فدراسیون 
فوتبال در پاسخ به این پرسش که با توجه به فاصله زمانی 
کمی که تا آغاز هفته بیست و سوم رقابت های لیگ برتر 
است آیا احتمال صدور رای این دو بازیکن تا قبل از این 
هفته وجود دارد، گفت: ابتدا باید گزارش بازی به ما رسیده 
و پس از آن تشکیل جلسه دهیم و پس از بررسی پرونده 
رای صادر کنیم که کمی زمان بر است. با توجه به فاصله 
زمانی کمی که تا آغاز هفته بیست و سوم لیگ برتر داریم 
سعی می کنیم رای تخلفات بنگر و عشوری را قبل از هفته 

بیست و سوم لیگ بدهیم.

کیانوش رستمی اکنون تنها ملی پوش وزنه برداری است 
که جواز حضور در المپیک را بدست آورده و سایر وزنه برداران 
اردونشین برای المپیکی شدن باید در مسابقات قهرمانی آسیا 

20۱6 یا جام فجر شرکت کنند.
 اردوی تیم ملی وزنه برداری 20 اسفند در کیش به پایان 
می رسد و وزنه برداران ادامه تمرینات خود را در تهران 
پیگیری خواهند کرد. تیم ملی وزنه برداری ایران ششم 
اردیبهشت باید در مسابقات قهرمانی آسیا شرکت کند که 
البته اعزام نشدن تیم با ترکیب کامل از مواردی است که هنوز 
به صورت قطعی اعلام نشده و شاید در آخرین جلسه شورای 
عالی فنی در سال 94، مشخص شود.گفته شده که احتمالا 
سه وزنه بردار دیگر نیز به اردوی تیم ملی اضافه می شوند. 
البته حسین مقامی دبیر فدراسیون در این مورد گفت: "هنوز 

درخواستی مبنی بر کم یا زیاد شدن تعداد نفرات به دست ما 
نرسیده است و اگر چنین چیزی باشد باید در جلسه شورای 
عالی فنی مطرح شود."در حال حاضر ۱0 وزنه بردار در اردوی 
تیم ملی هستند که در صورت ماندگاری در اردوی تیم ملی 
و رسیدن به رکوردهایی که در سطح المپیک باشد، بحث به 
دست آوردن جواز المپیک نیز مطرح است. برخی ازنفرات 
مانند محمدرضا براری و رضا روحی نیاز دارند که حتما 
در مسابقات قهرمانی آسیا شرکت کنند چرا که مسابقات 
قهرمانی آسیا اولین گزینشی آنها محسوب می شود.برخی 
دیگر از وزنه برداران مانند بهادر مولایی، علی هاشمی، مرتضی 
رضاییان، محسن بهرام زاده، کیا قدمی و ایوب موسوی نیز در 
مسابقات قهرمانی جهان 20۱4 یا 20۱۵ و قهرمانی جوانان 
جهان 20۱۵ )مسابقات گزینشی المپیک( حضور داشته اند 

و اگر به مسابقات قهرمانی آسیا اعزام نشوند، در جام فجر 
می توانند جواز المپیکی شدن را به دست آورند.سهراب مرادی 
نیز با حضور در جام فجر اولین گزینشی المپیک را پشت سر 
می گذارد و اگر همچنان اجازه تاماش آیان برای شرکت این 
وزنه بردار در مسابقات پان آمریکن که به میزبانی کلمبیا است، 
پا برجا باشد باید بلافاصله خود را برای حضور در این رقابتها 
آماده کند.اما کیانوش رستمی تنها وزنه برداری است که با 
حضور در مسابقات قهرمانی جهان 20۱4 و 20۱۵ دو رقابت 
گزینشی المپیک را پشت سرگذاشته و اکنون مشغول آماده 

کردن خود برای المپیک است.
بهداد سلیمی که کم کم تمرینات وزنه برداری را آغاز 
خواهد کرد نیز باید با حضور در جام فجر جواز حضور در 

المپیک را به دست آورد.

به بهانه حضور در فینال لیگ چین؛

حامد حدادی، ستاره ای بی نظیر برای بسکتبال
حامد حدادی سنتر ارزشمند بسکتبال ایران با درخششی که در لیگ چین داشت 

توانست با سیچوان به فینال CBA برسد و افتخاری دیگر بدست بیاورد.
سنتر 2۱8 سانتی متری بسکتبال ایران که به واقع یک نعمت برای ورزش دانشگاهی 
کشور محسوب می شود تا امروز هم توانسته به خوبی شایستگی  و توانایی هایش را 
نشان دهد. بازیکنی که بارها و بارها افتخارآفرینی کرده و هر زمان که نتوانسته در کنار 
ملی پوشان تیم ملی را همراهی کند جای خالی اش پر نشده است؛ نبود حدادی همیشه 
یک نگرانی برای دوست داران تیم ملی بسکتبال ایران بوده و هست. این سنتر بلند قامت 
ایران بعد از چند سال حضور در معتبرترین لیگ بسکتبال دنیا یعنی NBA، تصمیم 
گرفت دنیای دیگری را تجربه کند و راهی شرق دور شد و در لیگ چین دست به توپ 
شد. او هر سال بهتر از سال قبل درخشید و توانست نقش زیادی در ترکیب تیم هایش 
 CBA داشته باشد. هر سال به عنوان بازیکن آسیایی با یکی از پنج تیم ته جدولی لیگ
قرارداد می بست و نتایج خوبی می گرفت و فصل بعد دوباره همین شرایط تکرار می شد اما 
امسال اتفاق های دیگری افتاد؛ حامد حدادی فصلی فوق العاده در ترکیب سیچوان چین 
داشت و بازی به بازی بهتر و بهتر شد. او بهترین بازیکن آسیایی این فصل لیگ چین شد 
و توانست یک تنه سیچوان را مرحله به مرحله پیش ببرد و حالا فینالیست شده  است. 
ملی پوش بسکتبال ایران در مرحله مقدماتی لیگ چین 33 بازی انجام داد و میانگین 
39.۷ دقیقه، ۱9 امتیاز، ۱۵.۱ ریباند، ۵.۵ پاس منجربه گل، ۱ توپ ربایی، ۱.9 بلاک 
شات و 3.4 توپ از دست رفته به نام خودش ثبت کرد و بهترین آسیایی مسابقات نام 
گرفت. حالا حدادی که چند روزی در ایران حضور دارد یک میدان بزرگ تر پیش روی 
خود می بیند و آن فینال لیگ چین است. با اینکه او و یارانش در سیچوان کار بسیار 
دشواری برابر لیااونینگ صدرنشین مرحله مقدماتی مسابقات دارند اما تا این مرحله نیز 
خوب کار کرده اند و حدادی هم فوق العاده بوده  است. او امسال با اینکه به دلیل حضور در 
تیم ملی دیرتر به ترکیب سیچوان رسید اما توانست عملکرد فوق العاده ای داشته باشد و 
در بازی های نیمه نهایی نیز اوج قدرتش را نشان داد. حدادی امسال از نظر فنی و از نظر 
بدنی در شرایطی ایده آل به سر می برد و مطمئنا در فینال هم می تواند بدرخشد. او امسال 
نیز زیر نظر بدنساز خودش بود؛ کسی که مطمئنا در آماده سازی بهترین سنتر آسیا تاثیر 

زیادی داشته  است.
حسن تشکری کیا بدنساز ایرانی تیم بسکتبال سیچوان که با حامد حدادی در این تیم 
حضور دارد در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به برنامه های بدنسازی حامد حدادی بیان کرد: 
حامد بعد از رقابت های قهرمانی آسیا به تیم اضافه شد و با توجه به اینکه دیرتر آمد از 
برنامه های کل تیم عقب بود. با این حال یک ماه فرصت داشتیم تا برنامه هایمان را انجام 

دهیم و با قدرت شروع کردیم.
 در روزهایی که تیم در کوران بدنسازی بود برنامه های خاصی برای حامد داشتیم تا 
او نیز با آمادگی کامل لیگ را شروع کند. بدنساز ایرانی تیم بسکتبال سیچوان افزود: بعد 
از شروع شدن لیگ نیز برنامه های ما ادامه دار بود و حامد با تمام توان تلاش می کرد. در 
دور اول لیگ شاید کمی تحت تاثیر همین دیر شروع کردن بود اما با آغاز دور برگشت 

روزهای درخشانش شروع شد. 
حامد بازی به بازی بهتر می شد و می توانست راحت تر بجنگد. این روند رو به رشد 
حامد همین طور ادامه کرد که به نظرم او در مرحله پلی آف به اوج رسید و بهترین 
عملکردش را به نمایش گذاشت. او در پاسخ به این سوال که در کنار برنامه های بدنی 
آیا شرایطی برای ایجاد فضایی آرام برای بازی حامد هم داشته؟ تصریح کرد: بله حامد 
در کنار اینکه یک بازیکن جنگنده و توانمند است بازیکنی احساسی است که هر زمان 
فضایی آرام داشته باشد کسی جلودارش نیست. خود باشگاه و من هم سعی داشتیم این 

فضا برایش ایجاد شود. 
جدا از اینکه ما ارتباط کاری داریم رابطه دوستانه هم داریم و همین مساله هم به ما 
کمک می کرد تا کار را بهتر پیش ببریم. تشکرکیا در پاسخ به این سوال که وضعیت 
خودش در سیچوان چطور است؟ گفت: خب من سال قبل با تیم کینگ دائو قرارداد 
داشتم و یک ماه قبل مسابقات به تیم رسیدم اما امسال که با سیچوان قرارداد داشتم از 
تابستان کنار تیم بودم و توانستم برنامه هایم را عملی کنم. او در پاسخ به این سوال که 
با توجه به اینکه سیچوان پیشنهادی به حدادی داده تا فصل بعد هم در این تیم بماند 
آیا به او هم پیشنهادی داده  شده یا نه؟ اظهار کرد: بله پیشنهادی به حامد داده شده و 
صحبت هایی شده است اما حامد هنوز پاسخی نداده و تمام تمرکزش را بر روی بازی 

فینال گذاشته است. 
به هر حال سیچوان راغب است تا حامد را حفظ کند. من هم پیشنهادی دارم که فعلا 
تصمیم نگرفته ام. بدنساز ایرانی تیم بسکتبال سیچوان چین در پاسخ به این سوال که آیا 
ترجیه می دهد با حامد باشد یا به تیم دیگری هم می رود؟ گفت: خب حامد بازیکن بزرگی 
است و من چند سال با او کار کرده ام. ترجیه می دهم با او که بزرگترین بسکتبالیست آسیا 

است باشم. کار کردن با بهترین بازیکن آسیا لذت بخش است. 

زهرا نعمتی:

 نه حقوق المپیک و پارالمپیک را گرفته ام 
و نه پاداش فدراسیون

پرچمدار کاروان ایران از پرداخت نشدن حقوق المپیکی و پارالمپیکی اش از سوی 
المپیک و نه  نارضایتی کرد و گفت: هنوز نه حقوق  ابراز  وزارت ورزش و جوانان 
پارالمپیک از سوی وزارت ورزش و جوانان دریافت کرده ام و نه فدراسیون پاداش ۱00 

میلیونی ام را داده است.
زهرا نعمتی، در حاشیه مجمع عمومی سالیانه فدراسیون تیر و کمان ، بیا ن  کرد: با توجه 
به این که حدود چهار ماه از کسب سهمیه المپیک توسط من سپری می شود هنوز 
از سوی وزارت ورزش و جوانان حقوق دو میلیون تومانی المپیک و پارالمپیک خود را 
دریافت نکرده ام و ۱00 میلیون تومانی که قرار بود فدراسیون تیر و کمان به من بدهد را 

هم نداده اند.
وی با اشاره به این که تلاش خواهم کرد تا به عنوان پرچمدار وظیفه ام را در المپیک 
ریو به خوبی اعمال کنم، ا دا مه  داد: با تمرینات خوبی که پشت سر گذاشته ام و به ویژه  
اردوی خوبی که در اصفهان و قشم برای کمانداران تدارک دیده شده است، در حال  
حاضر از نظر بدنی از وضعیت خوبی برخوردار هستم و آماده حضور در مسابقات کاپ 
آسیای تایلند هستم.  اما این که بخواهم برای المپیک قول مدال بدهم با توجه به شرایط 
جسمانی ام و این که رقبای من در المپیک از نظر قدرت بدنی قوی تر از من هستند این 
قول را نمی دهم، ولی تمام تلاشم بر این است که به عنوان پرچمدار المپیک به بهترین 

نتیجه  ممکن دست پیدا کنم.
نعمتی در  رابطه با عدم حضورش در اردوهای تیر و کمان معلولان و این که آیا این عدم 
حضور مشکلی برای شما ایجاد نمی کند، تصریح کرد: در حال  حاضر تمام برنامه های خود 
را با مدیریت خسروی وفا پیش می برم و همکاری دو جانبه ای بین فدراسیون تیر و کمان 
و جانبازان و معلولان وجود دارد. قطعا بعد از بازی های المپیک به کاروان پارالمپیک اضافه 
خواهم شد، اما هم اکنون تمامی برنامه های خود را با مدیریت خسروی وفا انجام می دهم 

و مشکل خاصی در این زمینه وجود ندارد.
پرچمدار کاروان ایران در پایان گفت: در حال  حاضر در حال انجام تمرینات بدنسازی 

هستم و تمام تلاشم بر این است تا برای المپیک به اوج آمادگی برسم.

تاج تاکید کرد:

اتفاقات بازی پرسپولیس با تراکتورسازی عادی نبود
بازی  اتفاقات  اینکه  بیان  با  ایران  رئیس سازمان لیگ فوتبال 
سوم  ترقه  اگر  گفت:  نبود،  عادی  تراکتورسازی  با  پرسپولیس 
کنار نیمکت تراکتورسازی می خورد قطعا چند مجروح بر جای 

می گذاشت.
 مهدی تاج بعد از جلسه نماینده امنیتی یوفا با یگان های ویژه 
ایران در جمع خبرنگاران درباره فوتبال ایران راه زیادی تا تامین 
کامل امنیت ورزشگاه هایش دارد، گفت: این صحبت درست است 
ولی همین که ما به سمت یوفا رفته ایم و از آنها دعوت کرده ایم به 
ایران بیایند، خوب است. ما در آسیا وضعمان بهتر از سایر کشورها 
است. البته به جز کشور ژاپن. ما برای تامین امنیت ورزشگاه ها فاقد 
دانش اروپایی ها هستیم و با حضور »مارک« در ایران اطلاعات خوبی 

به دست آوردیم.
وی با اشاره به اتفاقات روز گذشته دیدار تیم های پرسپولیس با 
تراکتورسازی گفت: اتفاقا مسئول یوفا در ورزشگاه بود که تماشاگران 
چند ترقه زدند. مارک به ما گفت که این اتفاق عادی است! البته 
رخ دادن چنین اتفاقی هم از نظر ما و هم از نظر همه بد است، ولی در 

فوتبال چنین چیزهایی رخ می دهد.
رئیس سازمان لیگ با طرح این جمله که نمی دانیم مواد منفجره از 
کجا داخل ورزشگاه می شوند، گفت: ما با یگان ویژه صحبت کردیم که 
ببینیم ترقه ها چطور وارد ورزشگاه می شوند. وقتی آوردن یک لیوان 

آب داخل ورزشگاه بسیار سخت است، ترقه ها از کجا می آید؟
تاج خاطرنشان کرد: نمی دانم اتفاقات بازی روز گذشته با چه نیتی 
رخ داد. مدت زیادی بود که چنین چیزی در ورزشگاه ها نداشتیم. 
بود و  تماشاگران در روزی ترقه زدند که مدیر یوفا در ورزشگاه 
همچنین ما با عربستان دچار مسائلی هستیم. البته این اتفاقات به 
آسیا هیچ ربطی ندارد و مباحث داخلی کشور است که سعی می کنیم 

در آینده به حداقل برسد.
وی در خصوص اینکه گفته می شود مواد منفجره از طریق برخی 
از اغذیه فروش ها به دست تماشاگران می رسد، گفت: یکی از موارد 
همین است. همچنین ماشین هایی که بازبینی نمی شوند و به ورزشگاه 
می آیند هم می تواند دلیل دیگری باشد. ماشین هایی مثل اتومبیل 
خود ما، اورژانس و غیره. یک مورد دیگر هم کسانی هستند که قبل از 

شروع مسابقات به ورزشگاه می آیند.
با  تراکتورسازی  بازی  اتفاقات  یادآور شد:  لیگ  رئیس سازمان 
پرسپولیس عادی نبود. چنین اتفاقی از نظر ما مغموم و محکوم 
است ولی در حوزه فوتبال امری عادی است. دیگر اجازه نمی دهیم 
چنین اتفاقاتی ادامه پیدا کند. تاج افزود: اگر ترقه سوم کنار نیمکت 

تراکتورسازی می افتاد، قطعا 3-2 مجروح بر جای می گذاشت.

رئیس سازمان لیگ در خصوص موضع گیری عربستان در قبال 
حضور در ایران گفت: من تکرار می کنم که هیچ موضوع ناامنی در 
کشور ما وجود ندارد که حتی نمونه ای برای آن باشد که بتوانیم 

بپذیریم و برویم در کشوری ثالث بازی کنیم.
وی تاکید کرد: ما حتی با موضعی محکم بعد از بازی با تیم های 
امارات و قطر که آنها به ایران آمدند فیلم این دیدارها را به ای.اف.سی 
فرستادیم تا آنها در این خصوص تصمیم گیری کنند و چون هیچ 
مشکل خاصی از لحاظ امنیتی وجود نداشت قطعا نگران هیچ چیز 
نیستیم. ما تنها به این فکر می کنیم که تیم های حریف به ایران آمده 

و با امنیت کامل بازی کنند و سپس به کشورشان برگردند.
رئیس سازمان لیگ در ادامه خاطرنشان کرد: متاسفانه یک عده 
هستند که دلواپسند اما من به آنها می گویم که دلواپس نباشند. ما 
از بازی ها انصراف نخواهیم داد. همه ما از کفاشیان گرفته تا دیگر 
مسئولان فوتبال باید از حقوقمان دفاع کنیم. حتما بازی ها باید برگزار 

شود آن هم در ایران و انصرافی در کار نخواهد بود.
وی در پاسخ به این سئوال که گفته می شود اگر به ایران روادید 
ندهند تیم های ما 3 بر صفر برنده خواهند شد، گفت: روادید یک 
بحث است اما الان برای یکی از کشورها حافظ منافع گذاشته اند و 
طبق روال آنها هستند که تصمیم می گیرند به ما روادید بدهند یا 
خیر. من با بخشی از صحبت های محمد دادکان موافقم و صحبت های 
او را درست می دانم اما ما باید به قوانین ای اف سی احترام بگذاریم.

تاج در خصوص بازی در کشور ثالث خاطرنشان کرد: ما مخالف این 
مسئله هستیم و حق نداریم ایران را ناامن بدانیم. باید بازیها در ایران 
برگزار شود و اگر به عربستان اطلاعات غلط می دهند ما توضیحات 
کاملی در اختیارشان قرار می دهیم تا آنها از بابت امنیت در کشور ما 

خیالشان راحت باشد.

 درخشان: پرسپولیس اوج گرفته بود اما حالا توقف کرده است
سرمربی فصل گذشته تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد که این تیم برای قهرمان شدن در لیگ برتر باید کلاس بازی اش را بالاتر ببرد.

حمید درخشان در مورد تساوی پرسپولیس و تراکتورسازی در ورزشگاه آزادی به خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم گفت: هر دو تیم بازی 
خوبی را به نمایش گذاشتند. تراکتورسازی نسبت به نیم فصل اول پیشرفت خوبی داشته و در آسیا هم دو نتیجه عالی گرفته است. آنها از لحاظ 
روحی و شرایط بدنی در اوج بودند و فوتبال جانداری را به نمایش گذاشتند. پرسپولیس هم بازی را خوب شروع کرد، اما در همان نیمه اول گل 
مساوی را خورد. در مجموع باید بگوییم که این دو تیم نسبت به یکدیگر برتری نداشتند و تساوی نتیجه عادلانه ای بود. وی در پاسخ به این سؤال 
که پرسپولیس از لحاظ فنی چه مشکلی دارد، خاطرنشان کرد: این تیم مثل مدعیان دیگر شانس دارد، ولی باید تفاوت پیدا کند. پرسپولیس بعد 
از اینکه نتایج خوبی نمی گرفت، به یکباره اوج گرفت، ولی حالا روی یک سطح معین، توقف کرده است. ما دیگر نمی بینیم که پرسپولیس از آن 
چیزی که اوج گرفته بود بهتر بازی کند. این تیم اگر می خواهد قهرمان شود، باید کلاس بازی اش را بالاتر ببرد. شاید اتفاقات دیگری رخ دهد تا 
شانس قهرمانی پرسپولیس بیشتر شود، ولی نکته مهم این است که سرخپوشان در یک سطح معین توقف کرده اند. سرمربی فصل گذشته تیم 
فوتبال پرسپولیس در پایان در مورد مدعیان قهرمانی در لیگ برتر اظهار داشت: پرسپولیس، استقلال و ذوب آهن شانس های مسلم قهرمانی 

هستند، هرچند که نباید از کنار نام استقلال خوزستان هم به سادگی عبور کرد.

سه شنبه -هجدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3959

سجادی: سال آینده از المپیکی ها حمایت ویژه می کنیم

معاون ورزش حر فه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان 
در مجمع عمومی سالیانه فدراسیون تیر و کمان گفت: سال 
آینده حمایت ویژه ای از رشته های المپیکی انجام خواهیم داد 
تا بدون هیچ گونه دغدغه  مالی در بازی های المپیک حضور 

پیدا کنند.
نصرالله سجادی، در مجمع عمومی سالیانه فدراسیون 
تیر و کمان، اظها ر کرد: ما باید نگاه ویژه ای به رشته تیر و کمان 
که یک رشته المپیکی است و موفقیت های خوبی در بازی های 
آسیایی و جهانی داشته است، داشته باشیم. حتی در طی 

سال های اخیر این رشته از رشد و پیشرفت خوبی برخوردار 
بوده و در باز ی های آ سیا یی اینچئون شاهد موفقیت های این 
رشته به ویژه  در رشته کامپوند بودیم. قطعا این رشته می تواند 
در بازی های المپیک آینده سهمیه بیشتری را کسب کند و 
موفقیت های چشمگیری را در المپیک و باز ی های 20۱8 

جاکارتای اندونزی داشته باشد.
وی با اشاره به این که یکی از برنامه های اساسی وزارت 
ورزش و جوانان تاکید ویژه  به موضوع استعدادیابی است، خاطر  
نشان کرد: در این زمینه وزارت ورزش و جوانان گروه خاصی را 
به موضوع استعدادیابی اختصاص داده و به طور جدی موضوع 
استعدادیابی را پیگیری می کند تا بتواند در این زمینه روند 
فعالیت هایش را به خوبی پیش ببرد. آنچه که من در جریان 
هستم این فدراسیون برنامه استعدادیابی خود را به خوبی اجرا 
می کند و با دفتر استعدادیابی وزارت ورزش و جوانان همکاری 
خوبی دارد. اگر اساسی و اصولی کار کنیم و به صورت جدی به 
استعدادیابی نگاه کنیم قطعا می توانیم در این زمینه در آینده 
شاهد پیشرفت های خوبی باشیم. معاون ورزش حر فه ای و 
قهرمانی وزارت ورزش و جوانان در ادامه اظها ر کرد: تیر و کمان 
از جمله رشته هایی است که نه تنها در بخش مردان،  بلکه 
در قسمت بانوان نیز پیشرفت های چشمگیری داشته است. 
امیدوارم که در آینده ای نزدیک حداقل در سطح قاره آسیا 
با وجود این که بهترین های رشته فعالیت های بسیار خوبی 
دارند و صاحب عنوان هستند، در بخش بانوان نیز شاهد 
موفقیت های خوبی از این رشته باشیم. البته من معتقدم برای 

توسعه این رشته یک حرکت سراسری در کشور باید صورت 
بگیرد.

او در ادامه عنوان کرد: با توجه به این که در سال المپیک 
از  باید به این مساله توجه کنیم تا با حمایت  قرار داریم 
تمامی رشته ها ی المپیکی آمار خوبی در بازی های المپیک 
داشته باشیم. سیاست وزارت ورزش و جوانان بر این بوده 
که بتواند بودجه خوبی را به رشته ها ی المپیکی اختصاص 
دهد و با نظارت بیشتر و حمایت بهتر از رشته ها ی المپیکی 
به  رسیدگی  برای  حتی  کند.  برطرف  را  آنها  مشکلات 
مشکلات المپیکی ها سعی کردیم سر تمرینات و جلسات 
تمرینی تیم های اعزامی حضور داشته باشیم تا از نزدیک در 
جریان فعالیت ها و مشکلات مربیان و مدیران قرار بگیریم. 
البته فعالیت های رشته ها ی المپیکی به خوبی اطلاع رسانی 
نمی شود و به اعتقاد من باید رسانه ها به این موضوع بیشتر 
توجه کنند. سجادی گفت: ما قطعا برای سال آینده به صورت 
ویژه  به تمامی رشته ها ی المپیکی توجه خواهیم کرد و از 
هر گونه حمایتی کوتاهی نخواهیم کرد تا ورزشکاران ما هم 
از نظر جسمانی و هم مهارتی و روانی در بازی های المپیک 
حضور پیدا کنند و به موفقیت دست پیدا کنند. معاون ورزش 
حر فه ای و قهرمانی وزارت ورزش و جوانان خاطر  نشان کرد: 
به نظر می رسد در شرایط کنونی باید از پرداختن به مواردی 
که شاید ضروری نباشد خودداری کنیم و بیشتر توجه خود را 
معطوف آماده سازی تیم های المپیکی خود کنیم تا ورزشکاران 
به آمادگی مطلوبی در بازی های المپیک ریو حضور پیدا کنند. 



علمی و سلامت

قبل از اینکه سردردهایتان مزمن شوند به 
پزشک مراجعه کنید 

متخصص مغز و اعصاب و استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران اظهار داشت: با مصرف 
خودسرانه مسکن ها نه تنها دردتان درمان نمی شود بلکه درد را مخفی می کنید تا فرصت 

مزمن شدن پیدا کند.
منصوره تقا با بیان اینکه مصرف مسکن به صورت خودسرانه خطر مزمن شدن سردردها 
را به همراه دارد، افزود: معمولاً درد یک طرف سر، درد ضربان دار، حساسیت به نور و صدا، 
استفراغ، درد به مدت 2 الی 4 ساعت در کودکان و ۱ الی 2 ساعت در بزرگسالان از جمله 

علائم سردردهای میگرنی است.
وی گفت: درد دو طرف سر، گاهی حساس به صدا، به ندرت حالت تهوع و مدت درد 
کوتاه از جمله علائم سردردهای تنشی است که متأسفانه با خوددرمانی و مصرف مسکن 
که در کشور ما رواج دارد و عدم مراجعه به متخصص می تواند به حالت مزمن تبدیل 
شود و با شدت و افزایش تعداد دفعات درد به حدی می رسد که کیفیت زندگی فرد را 

تحت الشعاع قرار می دهد.
وی ادامه داد: تا قبل از مزمن شدن این عارضه درمان ساده تر است و از این جهت به افراد 
توصیه می شود به جای اینکه با مصرف مسکن درد را مخفی کنند  به متخصص مراجعه 

کنند و با پیشگیری و مدیریت این دردها نیاز خود را به مسکن کم کنند.
این متخصص در ادامه افزود: بهترین روش پیشگیری و مدیریت این عارضه دقت 
و یادداشت عوامل مؤثر در بروز درد مثل نور، صدا، سردی و گرمی هوا، بی خوابی، و 
همچنین داشتن تغذیه مناسب، مصرف غذاهای کم چرب و کم حجم و رعایت فاصله 
زمانی بین شام تا خواب شب، خواب منظم و رعایت بهداشت خواب، تخلیه مثانه قبل 
از خواب، پوشیدن لباس راحت و عدم استفاده از موبایل به هنگام خواب، نشستن 
صحیح به خصوص اگر طولانی مدت باشد، هر 30 الی 40 دقیقه استراحت دادن به 
چشم در هنگام مطالعه، عدم استفاده بیش از حد و غیرضروری از موبایل و کامپیوتر 
و ... است که در کل رعایت همه این موارد می تواند تا حدی این سردردها را کنترل 

و کاهش دهند.
تقا خاطرنشان کرد: مصرف خودسرانه و بی رویه مسکن ها علاوه بر خطر مزمن شدن 
این سردردها می توانند باعث نوع دیگری از سردرد به نام سردرد وابسته به دارو شوند که 
درمانش به مراتب سخت تر از دیگر سردردها است، ضمن اینکه مصرف بی رویه مسکن ها 
بر حسب نوع آسیب های جدی به دیگر ارگانهای بدن مانند کلیه، کبد و استخوانها وارد 

می کند که گاهی غیر قابل جبران هستند.

سیلیاک چیست؟ 
رئیس مرکز تحقیقات گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: سیلیاک 
بیماری است که در اثر حساسیت دستگاه گوارش به گلوتن موجود در گندم و جو بروز 

می کند. 
ایرج ملکی گفت: سیلیاک یک بیماری گوارشی است که به علت اختلال در سیستم 

ایمنی دستگاه گوارش ایجاد می شود و بیماران به آرد گندم و جو دارند. 
وی افزود: این حساسیت سبب اختلال در جذب مواد غذایی می شود و به دنبال مشکلات 

گوارشی عوارضی از قبیل بیماری های پوستی و روماتسیمی اتفاق می افتد. 
رئیس مرکز تحقیقات گوارش و کبد دانشگاه علوم پزشکی مازندران تصریح کرد: راه 
تشخیص این بیماری از طریق انجام آزمایش سرولوژی و انجام آندوسکوپی و بیوپسی از 

روده باریک است. 
وی افزود: پایه درمانی این بیماران اجتناب از مواد غذایی حاوی گلوتن )آرد گندم و 
جو( است و بیماران باید رژیم غذایی سختی را در تمام طول عمر خود رعایت کنند؛ 
از این رو شناخت این بیماری و روش های تشخیص و درمان آن حائز اهمیت فراوان 

است. 
وی افزود: انجمن های گوارش در سطح کشور در دانشگاه های علوم پزشکی آماده 

اقدامات تشخیصی، درمانی و حمایتی برای این بیماران هستند. 

گیاه خواری بدنتان را با کمبود ویتامین شدید 
مواجه می کند 

متخصص آسیب شناسی، محقق طب سلامی ایرانی و عضو هیئت علمی دانشگاه شهید 
بهشتی اظهار داشت: افراد برای داشتن بدن سالم باید از غذاهای گیاهی و حیوانی در کنار 

هم بهره مند شوند.
حسن اکبری گفت: افراد باید از غذاهای گیاهی و حیوانی به میزان متعادل و متناسب 

مصرف نمایند تا بدن آنها دچار کمبود هیچ ماده  مغذی نشود.
وی ادامه داد: دیواره تمام سلول های بدن از گلبول های قرمز تا سلول های مغزی و 
عصبی سرشار از کلسترول حیوانی است و غذاهای گیاهی نمی توانند به مقدار کافی این 
کلسترول را در بدن افراد تولید کنند در نتیجه سلول ها ترمیم نمی شوند و به تدریج 

شکننده می شوند.
اکبری اظهار داشت: ویتامین B۱2 یک ریزمغذی است که در هیچ غذای گیاهی 
یافت نمی شود و ماهی، گوشت، تخم مرغ و لبنیات منبع سرشار این ویتامین محسوب 
می شوند به علاوه کمبود این ویتامین منجر به ضعف، خستگی، اختلالات روانی و 

آلزایمر می                شود.
وی افزود: اسیدآمینه ها، آرژنین، کراتین و کارنوزین هم در منابع حیوانی وجود دارند 
همچنین ویتامین D که کمبود آن منجر به سرطان، پوکی استخوان، ام اس و افسردگی 

می شود فقط در مواد گوشتی یافت می شود.
اکبری خاطرنشان کرد: مصرف غذاهایی گیاهی به تنهایی منجر به کمبود ویتامین هایی 
نظیر k  و E و A می شود که به ترتیب باعث خونریزی، پیری زودرس، سرطان و نابینایی 

در افراد می شود.

چرا کودکمان کابوس می بیند؟ 
یک کارشناس ارشد روانشناسی بالینی بیان کرد: کابوس های کودکان دلایل متنوعی 

دارد که از جمله آنها می توان به استرس، پرخوری، دیدن فیلم های ترسناک اشاره کرد.
سمیرا درویشی در خصوص کابوس کودکان گفت: کابوس ها، رویاهای ترسناک و 
اضطراب آوری هستند که ممکن است افراد در هر سنی به آن گرفتار شوند اما این موضوع 

در کودکان شایع تر است.
وی ادامه داد: کابوس ها معمولاً قبل از ۱0 سالگی آغاز می شوند اما در کودکان بین 3 
تا ۵ سال این قبیل وحشت ها فراوان است چون در این سنین تغییر در چرخه خواب 

افزایش می یابد.
درویشی با بیان اینکه دختران در مقایسه با پسران بیشتر دچار کابوس می شوند، اظهار 
داشت: به طور کلی کابوس ها نشان دهنده هیچ گونه شرایط پزشکی و روانشناختی نیستند 
و احتیاج به درمان خاصی ندارند به علاوه آرامش والدین مناسب ترین نقش در بهبود 

کابوس های شبانه کودکان است.
وی در خصوص دلایل بروز کابوس بیان کرد: استرس و مسائل روحی و روانی که در طول 
روز برای کودک اتفاق می افتد، تماشای فیلم های ترسناک و خشن، خواندن کتاب های 
وحشت آور و مصرف بعضی داروها باعث کابوس می شوند. همچنین پرخوری، دیر غذا 
خوردن و نوع شخصیت)کودکان حساس یا احساساتی( موجب افزایش کابوس های شبانه 

می  شوند.
درویشی در خصوص راه           های پیشگیری از کابوس های شبانه خاطرنشان کرد: در اتاق 
خواب کودک چراغ خواب بگذارید، قبل از خواب برای کودکان کتاب بخوانید، کودکان را از 
انجام فعالیت های قبل از خواب منع نمایید، برنامه غذایی طوری تنظیم شود که 2 ساعت 
قبل از خواب غذا میل شود، به چیدمان اتاق خواب توجه کنید سطح تحمل کودک را 
در نظر بگیرید و وقت آن را با برنامه های فشرده پر نکنید و در پایان حمام کردن را قبل 

از خواب توصیه نمود.

از رژیم غذایی قهرمانان کپی نکنید 
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی و استاد دانشگاه بیان کرد: رژیم های غذایی خودسرانه 

از هر نوع که باشد مضرات خاص خود را به همراه دارد.
پیام فرح بخش با اشاره به رژیم های غذایی قهرمانان ورزشی گفت: رژیم غذایی ورزشکاران 
براساس وضعیت جسمی و میزان فعالیت های بدنی که دارند تعیین می شود و با حجم 
بالای مواد غذایی که مصرف می کنند یا میزان حرکات ورزشی که انجام می دهند متناسب 

است. 
وی ادامه داد: در صورتی که افراد معمولی بخواهند از رژیم غذایی این ورزشکاران تقلید 
کنند باعث چاقی ناشی از نوع رژیم می شوند از این رو به افراد توصیه می شود به هیچ عنوان 

از اینگونه رژیم ها تقلید نکنند. 
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی در رابطه با میزان بالای حرکات ورزشی ورزشکاران 
گفت: ورزش های سنگینی که ورزشکاران حرفه ای انجام می دهند باعث سوخت و ساز 
بالای مواد غذایی در بدنشان شده و این امر باعث می شود تا از بروز چاقی در آنها پیشگیری 
شود به همین دلیل اکثر ورزشکاران پس از کنار گذاشتن ورزش حرفه ای و به اصطلاح 

بازنشسته شدن پس از 4 الی ۵ سال دچار 20 الی 30 کیلو اضافه وزن می شوند. 
دکتر فرح بخش خاطرنشان کرد: در کل هر نوع رژیم غذایی بدون تجویز پزشک نه تنها 
نمی تواند نتیجه بخش باشد بلکه عوارض بسیاری به همراه دارد به طور مثال: قرص ها  و 
مکمل های دارویی مورد استفاده برای لاغری و یا بدنسازی و ... که خودسرانه و از منابع غیر 
داروخانه ای تهیه می شوند ممکن است سبب عوارضی همچون بیماری های کبدی، کلیوی، 

قلبی، عروقی و عصبی و ... شوند.
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سازمان دفاعی آمریکا موسوم به »دارپا« هواپیمایی را طراحی کرده است که در بلند شدن 
و فرود آمدن نسبت به سایر هواپیماها به گونه ای متفاوت عمل می کند.

به گزارش خبرگزاری مهر، نام این هواپیمای منحصر به فرد VTOL X-Plane نام دارد که 
با طراحی ویژه خود قادر به بلند شدن و فرود آمدن به صورت عمودی است.طراحی بالهای 
VTOL X-Plane به صورت مشبک است ضمن اینکه ترکیبی از بالهای ثابت و گردان دارد 
که موجب حرکت عمودی آن در هنگام فرود و بلند شدن می شود.این هواپیما می تواند 
سرعت ۵۵۵ کیلومتر تا ۷40 کیلومتر بر ساعت داشته باشد ضمن اینکه وزن آن 4۵36 
کیلوگرم تا ۵443 کیلوگرم خواهد بود که می تواند معادل 40 درصد از وزن خود، بار حمل 
کند.هواپیمای VTOL X-Plane بعنوان پیشرفته ترین نوع پرنده به شمار می آید و سیستم 
هدایتی آن کاملا متفاوت با روش های متداول فعلی است. دو بال بزرگ در قسمت عقب و 
دو باله کوچکتر موازنه ساز در قسمت جلو آن قرار گرفته است. در بال های آن 24 فن وجود 
دارد که در هر فن موتور جداگانه ای وجود دارد که این 24 فن توسط یک turboshaft نیرو 
می گیرند که قدرت آن 4000 اسب بخار است. همچنین این هواپیما فاقد جعبه دنده است و 
برای فرود آمدن و بلندشدن عمودی خود، رانش هر یک از فن ها را به صورت مستقل تغییر 

می دهد.قرار است آزمایشات پرواز VTOL X-Plane در سال 20۱8 میلادی انجام گیرد.

حفظ و مرمت آثار تاریخی با نانوذرات

امکان کنترل ویلچر توسط افکار

هواپیماهای بدون سرنشین به تور می افتند

داروهای ضد افسردگی ویروسهای مهلک را از پا در می آورد

یک شرکت انگلیسی سلاحی را ابداع کرده است که با آن می توان هواپیماهای بدون 
سرنشین را از کار انداخت.

 تا کنون روش های متعددی برای تحت کنترل قرار دادن هواپیماهای بدون سرنشین به 
کار گرفته شده است. برای مثال پلیس هلند با آموزش عقاب ها برای شکار هواپیماهای بدون 
سرنشین به کنترل آنها پرداخت و یک شرکت آمریکایی از شیوه امواج رادیویی برای مختل 

کردن سیستم هواپیماهای بدون سرنشین استفاده کرد.
این بار شرکت OpenWorks انگلیس، سلاحی را ساخته که برد آن ۱00 متر است و 

می تواند هواپیماهای بدون سرنشینی را که در منطقه ممنوعه پرواز می کند هدف قرار دهد.
نام این سلاح پرتاب گر SkyWall نام دارد و زمانیکه گلوله آن شلیک می شود، هواپیماهای 

بدون سرنشین را در یک تور به دام می اندازد و موجب فرود آنها می شود.
این سلاح زمانیکه بر روی یک هواپیمای بدون سرنشین نشانه می رود تور بزرگی بر روی 
آن قرار می گیرد و سپس چتری که در بالای تور تعبیه شده است، باز می شود و به آرامی و 

ایمنی هواپیمای بدون سرنشین را بر روی زمین قرار می دهد. 
همچنین این سلاح دارای واحد اندازه گیری اینرسی و ردیاب برد لیزری است که می تواند 

مسیر و فاصله هواپیمای بدون سرنشین را محاسبه کند تا به درستی مورد هدف قرار دهد 
ضمن اینکه وزن این سلاح ۱0 کیلو گرم است.

محققین انگلیسی مسیر ویژه ای را برای از بین بردن 
ویروس های کشنده در پیش گرفته اند.

انجام  با  محققین  همواره  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
تحقیقات متعدد به دنبال پیدا کردن شیوه ای نوین در درمان 
ویروس های مهلک هستند و لزوما دستیابی به این مهم، 

تولید داوریی جدید نیست.
 از این رو محققین دانشگاه »لیدز« انگلیس موفق به 
شناسایی گروهی از داروها شده اند که برای درمان افسردگی 
مورد استفاده قرار می گیرند اما برای مقابله با ویروس ها نیز 

بسیار کارآمد و موثر هستند.
محققین دانشگاه »لیدز« با تمرکز بر روی ویروس هایی از 
خانواده »بونیا« که شامل پاتوژن های کشنده ای همچون 
ویروس Crimean-Congo hemorrhagic و ویروس های 
Hanta هستند و بطور فزآینده ای شایع و میزان مرگ و میر 
بالایی را به خود اختصاص داده اند و در حال تبدیل شدن به 
یک نگرنی جهانی می باشند، دریافتند که داروهای موجود 
به ویژه مسکن اعصاب haloperidol، داروی ضد افسردگی 
در   bupivacine موضعی  بیهوشی  داروی  و   fluoxetine

متوقف کردن مجاری یون هایی که سطح پتاسیم را تنظیم 
می کنند بسیار کارآمد هستند و توانایی ویروس های »بونیا« 
را در عفونی کردن سلول ها متوقف می کند. در این تحقیق 
مشخص شد که ویروس های »بونیا« مجاری یون پتاسیم را 
هدف قرار می دهند و سایر ویروس ها دیگر مجاری یون ها 
را هدف می گیرند. بر اساس گفته محققین انگلیسی نتایج 
این تحقیق بسیار امیدبخش است و این نوید را می دهد که 
با ویروس های مهلک می توان با استفاده از داروهای موجود 

به مقابله پرداخت.

ساخت عقرب رباتیک با قابلیت حمله
دانشجویان دانشگاه "گنت" بلژیک موفق به ساخت ربات خزنده عقرب با قابلیت حرکتی 

بالا و جزئیات ظاهری شبیه به نمونه واقعی شدند.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(؛ عقرب رباتیک از نظر طراحی و حرکات 
مفاصل کاملا شبیه به نمونه طبیعی است، به طوری که این ربات قادر است حرکاتی مثل 

خزیدن، گرفتن طعمه با چنگک ها و حتی نیش زدن با دُم را به سرعت انجام دهد.
محققان برای ساخت قطعات مختلف عقرب رباتیک از چاپگر سه بعدی استفاده کردند. 
به کمک چاپگر سه بعدی می توان قطعات پیچیده ربات و مفصل های آن را با دقت بالایی 

چاپ و تولید کرد.
دانشگاه "گنت" در مورد هدف ساخت  دانشجوی مهندسی مکانیک  ترین"،  "راب 
عقرب رباتیک، اظهار کرد: هدف ما طراحی و تولید ربات 6 پا با قابلیت حرکتی بسیار بالا با 

کاربردهای مختلف مثل شناسایی و نجات است.
وی در ادامه افزود: علت انتخاب الگوی عقرب برای طراحی ربات، قابلیت های حرکتی و 
مهارتی این جانور در گرفتن موجودات با چنگک ها و مانور جالب توجه دُم این جاندار است.

عقرب رباتیک برخلاف عقرب واقعی به جای نیش به لیزر برنده مجهز شده و با استفاده از 
بازوهای پرقدرت قادر است تا موانع را از سر راه بردارد.

این ربات قادر است علاوه بر قابلیت کنترل از راه  دور، ماموریت های مورد نظر را به صورت 
خودکار با کنترل رایانه ای نیز انجام دهد.

نسل جدید هواپیماها با بالهای مشبک را ببینید

ساخت  با  مشهد  پزشکی  علوم  دانشگاه  پژوهشگران 
آزمایشگاهی نانوذرات کلسیم هیدروکسید به بررسی عملکرد 
آنها در عملیات استحکام بخشی به آثار هنری و تاریخی 

پرداختند.
به گزارش خبرگزاری مهر، نانوذرات کلسیم هیدروکسید 
به روشی سبز و کم هزینه، باعث افزایش سرعت فرایند ترمیم 
آثار تاریخی می شوند.برخی از آثار هنری و تاریخی در طول 
زمان با قرارگیری در معرض آلودگی هوا و شرایط مختلف 
آب و هوایی به شدت آسیب دیده اند. شکنندگی این آثار 
به گونه ای است که مرمت کار را در عملیات اسیدزدایی و 
استحکام بخشی، دچار مشکل می کند؛ بنابراین طراحی 
روش ها و ترکیباتی که بتواند ضمن سرعت بخشی به عملیات 
مرمت، اثرات سویی در دراز مدت بر آثار تاریخی نداشته باشد، 
از اهمیت بالایی برخوردار است.مجید درودی محقق طرح 
هدف از این پژوهش را تلاش برای معرفی روشی سبز برای 
استفاده در فرآیند اسیدزدایی و عملیات استحکام بخشی آثار 
تاریخی و هنری کاغذی عنوان کرد.وی گفت: آثار تاریخی و 
هنری در برابر هیدرولیز اسیدی و فرآیندهای اکسیداسیون 
ناشی از شرایط آب و هوایی، کاملًا شکننده می شوند. در این 
طرح سعی شد تا با استفاده از نانو ذرات کلسیم هیدروکسید، 
بتوان سه عملیات مرمتی شامل اسید زدایی، آنتی اکسیدان و 

استحکام بخشی را در طی یک مرحله اجرا کرد، به گونه ای 
که ضمن کاهش زمان مرمت سازی، تأثیر سوئی روی اثر 
تاریخی در دراز مدت نداشته باشد.این محقق افزود: استفاده 
از نانوذرات کلسیم هیدروکسید، امکان اسپری کردن مواد 
را در عملیات مرمت سازی میسر می سازد. اسپری کردن 
نانوذرات منجر به عدم ایجاد لکه و چروک، در کاغذ مرمت به 
دلیل اندازه  ریز نانوذرات و عدم تراکم املاح در کاغذ می  شود.

درودی  عنوان کرد: بالارفتن عمق نفوذ ناشی از قابلیت جذب 
نانوذرات توسط الیاف کاغذ، باعث کارایی بالای نانوذرات در 
مقایسه با ذرات درشت می شود.وی با اشاره به مراحل مختلف 
ساخت نانوذرات و بررسی عملکرد آنها گفت: پس از سنتز 
نانوذرات کلسیم هیدروکسید به روش سل ژل، مشخصه یابی 
نانوذرات سنتزی با روش های مختلف نظیر آنالیز اشعه  ایکس 
)XRD( و میکروسکوپ الکترونی روبشی )FESEM( صورت 
گرفت.این محقق تاکید کرد: همچنین باتوجه به اینکه این 
نانوذرات دارای کاربردهای پزشکی نیز هستند، سمیت سلولی 
نانوذرات کلسیم هیدروکسید نیز برای کاربردهای مختلف 
مورد بررسی قرار گرفت.درودی گفت: نتایج نشان داد که این 
نانوذرات تا غلظت های کمتر از 30 میکروگرم در میلی لیتر، 
غیر سمی هستند. در ادامه، بررسی میزان اثرگذاری این 
نانوذرات در عملیات مختلف مرمت آثار هنری و تاریخی انجام 

گرفت.در اجرای این طرح مجید درودی عضو هیات علمی 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد، محمود ابراهیمی عضو هیات 
علمی دانشگاه آزاد اسلامی مشهد و مریم باقرپور کارشناس 
ارشد کتابخانه و موزه های آستان قدس رضوی همکاری 

داشته اند.

محققان دانشگاه "دوک" برای  اولین  بار موفق به ساخت ویلچر هوشمند قابل کنترل با افکار 
و بدون اتصال فیزیکی شدند.

محققان آمریکایی با معرفی فناوری رابط بین مغز و ماشین موسوم به BMI، امکان کنترل 
ویلچر توسط افکار حیوان را بدون اتصال فیزیکی میسر ساختند.

در این فناوری با قراردادن حیوان در روی ویلچر هوشمند و نصب گیرنده های امواج روی 
جمجمه، امکان کنترل دقیق ویلچر با توجه به افکار او امکان پذیر شد.پروفسور "میگول 
نیکولیس"، متخصص نورولوژی از دانشگاه "دوک" در مورد جزئیات این دستاورد قابل توجه 
عنوان کرد: این اولین ماشین قابل کنترل به صورت تحلیل مستقیم امواج مغزی در جهان 

است.

وی در ادامه افزود: حتی کسانی که به شدت دچار ضایعه مغزی شده و کنترل اندام های 
بدن خود را به صورت کامل از دست داده اند نیز با این فناوری می توانند تنها با فکرکردن از 

این ویلچر استفاده کنند.
تحقیقات پروفسور "نیکولیس" و همکارانش از سال ۱999 با مطالعه بر روی رابط مغز و 
ماشین در موش  آغاز شد و تاکنون این تیم تحقیقاتی دستاوردهای قابل توجهی مثل کنترل 

دست مصنوعی و رابط های پیشرفته بین انسان و ماشین را توسعه داده اند.
محققان معتقدند که با توجه به پیشرفت های بدست آمده در فناوری کنترل مغزی 
ماشین ها، متاسفانه هنوز تولید ایمپلنت قادر به دریافت سیگنال های پایدار و قابل اطمینان از 

مغز انسان محقق نشده است. 

این چیزها را با هم نخورید
برخی ترکیب های غذایی وجود دارند که خوردنشان با هم می توانند مشکلاتی برای 
سلامتی ما ایجاد کنند. در اینجا لیستی از این ترکیب ها را ارائه می دهیم تا بدانید از چه 

چیزهایی باید اجتناب کنید.
در جامعه مدرن، وقتی صحبت از خوردن می شود، زیاده روی، پُرخوری و شکم پرستی 
و حرص و زیاده خواهی رفتارهای عادی و فراگیر هستند. همه ما مضرات خوردن هله 
هوله و غذاهای ناسالم را می دانیم اما همچنان تا خرخره از این خوراکی ها می خوریم. 
همه ما فکر می کنیم که این خطرات را می شناسیم اما آیا واقعا می دانیم که باید از 
چه چیزهایی دوری کنیم؟ ترکیب های غذایی وجود دارند که می توانند خطراتی برای 
سلامتی ما داشته باشند. در اینجا لیستی از این ترکیب ها را ارائه می دهیم تا بدانید از 

چه چیزهایی باید اجتناب کنید.
1. میوه همراه غذا یا بعد از آن: چرا؟ میوه خیلی سریع جذب می شود، یعنی فوراً از 
معده عبور کرده و جذب روده ها می شود. وقتی این میوه ها با غلات، انواع گوشت و یا 
خوراکی های خشک ترکیب می شوند، می توانند برای مدت طولانی در مجرای گوارش 
باقی بمانند و شروع به تخمیر شدن می کنند. این حالت می تواند به جدار روده ها آسیب 

برساند و سایر مشکلات را موجب شود.
2. پروتئین حیوانی و نشاسته: چرا؟ جذب پروتئین حیوانی و کربوهیدرات به طور 
همزمان می تواند تأثیرات هریک از این درشت مغذی ها را خنثی نماید. آنزیم های 
گوارشی متفاوت، در تضاد با هم می توانند موجب نفخ، احساس ناراحتی و مشکلات 

معده شوند.
3. لیموترش و داروی سرفه: چرا؟ لیموترش می تواند با استاتین های کاهنده 
کلسترول تداخل ایجاد کند. یکی از داروهای رایج سرفه دکسترومتورفان است، در صورت 
افزایش میزان دارو در جریان خون، عوارض جانبی ناخواسته این دارو در بدن شدت 
خواهد یافت. این عوارض جانبی شامل توهم و بی خوابی می شود، بنابراین توصیه می شود 

از مصرف همزمان آب لیموترش و داروی سرفه اجتناب کنید.
4. کربوهیدرات های پر نشاسته و گوجه فرنگی: چرا؟ گوجه فرنگی یک میوه 
اسیدی است و اگر همزمان با کربوهیدرات های نشاسته دار خورده شود می تواند 
مشکلاتی ایجاد کند. کربوهیدرات های نشاسته دار شامل برنج یا سیب زمینی شیرین 
می شود. خوردن همزمان این دو، می تواند ریسک ریفلاکس معده، سوء هاضمه و سایر 
مشکلات گوارشی را در بر داشته باشد. همچنین این باور وجود دارد که خوردن همزمان 
گوجه فرنگی و کربوهیدرات نشاسته دار سبب احساس خستگی و ناخوشی بعد از غذا 

می شود.
5. ماست و میوه: چرا؟ ترکیب میوه و محصولات لبنی می تواند منجر به ناراحتی های 
زیادی شود. لبنیات می توانند احتقان آور، مسدود کننده سینوس ها، انگیزه سرماخوردگی 
و تشدید علائم آلرژی باشند. وقتی فرآورده های لبنی با میوه جات ترکیب می شوند این 
علائم ممکن است بدتر هم شوند. گزینه بهتر برای انتخاب، ماست یونانی طبیعی بدون 

هیچ میوه اضافی می باشد.
6. غله و شیر: عجیب به نظر می رسد چون ترکیب غله و شیر، غذای صبحانه بسیاری 
از افراد در سراسر دنیاست و تقریباً همیشه با شنیدن نان آن یاد صبحانه می افتیم، اما هر 
دو این ها حاوی کربوهیدرات های سریع الهضم هستند که به بدن فشار وارد می کنند، 
هر دو می توانند موجب افزایش قند خون شده و سبب احساس خستگی در شما شوند 
و زمانی که قند خونتان دوباره پایین آمد باعث می شوند ولع زیادی برای خوردن هله 

هوله داشته باشید.
7. همبرگر و سیب زمینی سرخ کرده: هر چقدر هم که از این حقیقت طفره برویم، 
واقعیت این است که یک وعده غذایی بدون دردسر و در دسترس، معمولاً ناسالم و مضر 
است. غذایی که میزان بالایی چربی دارد و زیاد هم سرخ شده، مواد نگهدارنده و سایر مواد 
شیمیایی هم در آن موجود است، می تواند کلسترول را بالا ببرد. حالا اگر چنین غذایی با 
قند موجود در سیب زمینی سرخ کرده هم ترکیب شود، سیتوکین هایی تولید می کند 
که موجب التهاب و تسریع فرآیند پیری می شوند، این بار اگر وسوسه شدید چنین چیزی 

بخورید، بهتر است ولعتان را سرکوب کنید!
8. مافین و آب میوه: 

ترکیبی که کالری فراوان دارد در حالی که ارزش غذایی اش بسیار کم است. اگر روزتان 
را با خوردن چنین ترکیبی شروع کنید، ممکن است اواسط بعدازظهر با کمبود انرژی 
مواجه شده و دلتان بخواهد پرخوری کنید، و اگر هم جواب این اشتها را ندهید کج خلق 
و استرسی خواهید شد. کمبود پروتئین و فیبر، با مصرف زیاد شکر و قند خون افزایش 
یافته جور در نمی آید. اگر واقعا دلتان می خواهد یک مافین بخورید، بهتر است دنبال نوع 

سبوس دار آن باشید و به بدنتان احترام بگذارید!

شیر مادر حاوی مقدار طبیعی و مناسبی از ویتامین ها، به 
خصوص ویتامین C و E و گروه ویتامین های B است. بنابراین 
اگر هر دو از سلامت کامل برخوردار باشید و تغذیه تان نیز 
 )D خوب باشد، کودک به مکمل های ویتامین )جز ویتامین

نیاز نخواهدداشت.
 مکمل های ویتامینی

مقدار ویتامین D شیر مادر کافی نیست و نیاز شیرخوار 
را تامین نمی کند، به همین دلیل کودکانی که از شیر مادر 
تغذیه می کنند، به مکمل های ویتامین D نیاز دارند. به 
شیرخشک هایی که در بازار وجود دارد، ویتامین D اضافه 

شده است.
وقتی پوست بدن در معرض تابش خورشید قرار می گیرد، 
این ویتامین به طور طبیعی به وسیله پوست ساخته می شود. 
آکادمی کودکان آمریکا معتقد است تمام کودکان باید برای 
پیشگیری از سرطان پوست ناشی از اثر تابش مستقیم و 
طولانی مدت نور خورشید به پوست، محافظت شوند. به 
همین دلیل استفاده از کرم ها ضدآفتاب ضرورت دارد. از 
طرفی چون این کرم ها، مانع ساخته شدن ویتامین D به 
وسیله پوست می شوند، برای تامین ویتامین D مورد نیاز 
شیرخوارتان و استفاده از مکمل ویتامین D با پزشک او 

صحبت کنید.
امروزه آکادمی توصیه می کند به هر کودکی که متولد 
می شود، بلافاصله بعد از تولد باید روزانه 400 واحد ویتامین 

D به صورت مکمل داده شود.
یک رژیم غذایی متنوع )شامل انواع گوشت ها، شیر و 
فرآورده های آن، غلات، حبوبات، میوه و سبزی ها که همه 
روزه نوعی از آن ها در سفره غذایی وجود داشته باشد( می تواند 
تمام نیازهای ویتامینی ضروری مادر شیرده و کودکش را 
تامین کند. در هر حال، متخصصان کودکان توصیه می کنند 
مادران به دلیل شیردهی، به مصرف روزانه مکمل ویتامینی 
زمان بارداری، ادامه دهند تا توازن مناسب غذایی حفظ شود. 
اگر شما از یک رژیم غذایی گیاهی محض )وِژِتاریَن( پیروی 
می کنید، لازم است حتما از مکمل های ویتامین D کمپلکس 
استفاده کنید، زیرا برخی ویتامین های D فقط در محصولات 

گوشتی مختلف وجود دارند.
مکمل های آهن

بیشتر نوزادانی که متولد می شوند، با داشتن ذخیره آهن 
کافی )که در زمان جنینی از مادر دریافت کرده اند( از ابتلا 

به کم خونی محافظت می شوند. اگر کودک شیر خودتان را 
می خورد، آهن مورد نیاز او به مقدار کافی و با قدرت جذب 
زیاد در اختیارش قرار دارد و به استفاده از مکمل های آن 
نیاز نخواهدداشت، اما وقتی به سن شش ماهگی می رسد، 
لازم است غذاهایی را برای او شروع کنید که حاوی آهن 
باشند )مثل غلات، حبوبات، گوشت و انواع سبزی های سبز( 
تا آهن کافی برای رشد او تامین شود. اگر از شیرخشک 
استفاده می کنید، بهتر است از بدو تولد تا سال اول، به او 
شیرخشک های غنی شده با آهن )حاوی 4 تا ۱2 میلی گرم 

آهن( بدهید.
پروبیوتیک ها

پروبیوتیک ها به معنای »برای زندگی« کلمه ای است که 
به تازگی وقتی برای خرید شیرخشک مراجعه می کنید، با 

آن مواجه می شوید.
بعد از شیرخشک، غنی شده با پروبیوتیک ها هستند که 
انواعی از باکتری های زنده به شمار می روند. این باکتری ها را 
»مفید« یا »دوست« می نامند و به مقدار فراوان در دستگاه 
گوارش کودکانی که با شیر مادر تغذیه می شوند، وجوددارند.

افزودن پروبیوتیک ها به شیرخشک به این دلیل انجام 
با  »مضر«  باکتری های  بین  تعادل  ایجاد  با  که  می شود 
باکتری های »مفید« در روده شیرخوار، از بروز عفونت و 
التهاب در دستگاه گوارش او جلوگیری شود. شایع ترین 
انواع پروبیوتیک ها، ارگانیسم های بسیار ریزی هستند به نام 

»بیفیدباکتریوم« و »لاکتوباسیلوس«. 
پروبیوتیک ها  که  اند  داده  نشان  تحقیقات  از  بعضی 
از بروز عفونت هایی مانند اسهال های عفونی و  می توانند 
درماتیت سرشتی )اگزما( در کودکان جلوگیری کنند.از دیگر 
مزایای مفید این پروبیوتیک ها که مورد تحقیق قرار گرفته 
اسم،  کودکان،  غذایی  حساسیت های  خطر  است،کاهش 
پیشگیری از عفونت های ادراری و بهبود علائم قولنج معدی 

شیرخواران است.
آب و آب میوه

تا زمانی که کودک خوردن غذاهای جامد را شروع نکرده 
است، آب مورد نیاز خود را از شیر مادر یا آبی که به پودر 
شیر خشک اضافه می شود، تامین می کند. در شش ماهه 
اول تولد، معمولا آب اضافی یا آب میوه برای کودکانی که از 
شیر مادر یا شیرخشک تغذیه می کنند، لازم نیست. بعد از 
شش ماهگی شیرخواری که شیرخشک می خورد، می توان 

در فاصله شیردادن مقداری آب داد ولی اگر تمایلی به خوردن 
آن نشان ندهد، نباید به او تحمیل کرد. بچه های که از شیر 

مادر تغذیه می کنند، معمولا نیازی به خوردن آب ندارند.
وقتی کودک تان خوردن غذاهای جامد را شروع می کند، 
او به مایعات افزایش می یابد. عادت دادن کودک به  نیاز 
مصرف آب خالص، عادت سالمی است که می تواند در تمام 
عمر ادامه یابد. آب میوه توصیه نمی شود؛ با وجود این، اگر به 
شیرخوار خود آب میوه میدهید نباید مقدار آن از ۱20 الی 

۱80 میلی لیتر بیشتر باشد. 
از هر ۱0 کودک یک ساله، 9 نفر از آب میوه استفاده 
می کنند. معمول ترین آب میوه ای که مصرف می شود، آب 
سیب است. آبمیوه مقداری از آب مورد نیاز بدن کودکان 
سالم را تامین می کند ولی آب خالص برای کودک، سالم ترین 
انتخاب است. اگر کودک آب میوه زیادی بنوشد، چون به 
خوبی جذب نمی شود، ممکن است موجب نفخ شکم و گاه 
اسهال شود. بعضی از آب میوه ها مثل آب انگور معمولی، 
بهتر از سایر آب میوه ها هضم می شوند، زیرا مواد قندی 
آن ها متعادل تر و فاقد سوربیتول است. سوربیتول موجود در 

میوه ها باعث دل درد و اسهال می شود.
علاوه بر آن، بیشتر آب میوه ها، پروتئین، چربی، ویتامین 
)غیر از ویتامین C( و مواد معدنی بسیار کمی دارند، بنابراین 

بهتر است به جای آب میوه، از آب خالص استفاده شود.
اگر پیش از خوردن  غذا، به کودک شیر، شیرخشک یا آب 
میوه بدهید، اشتهایش برای خوردن غذاهای جامد کاهش 
می یابد. بنابراین اگر هنگام خوردن  غذا اظهار تشنگی کرد؛ به 
جای دادن آب میوه به او آب خالص بدهید. کودک در زمان 
بیماری، به خصوص اگر دچار تب باشد، به آب اضافی نیاز پیدا 

می کند، بهترین مایع برای شیرخوار بیمار، شیر مادر است.
مکمل فلوراید

شیرخواران در شش ماهه اول عمر خود، چه از شیر مادر 
تغذیه کنند چه شیر خشک، به مکمل فلوراید نیاز ندارند. بعد 
از شش ماهگی، چنانچه فلوراید آب مورد مصرف، کمتر از %3 
قسمت در میلیون باشد، لازم است کودک با نظر متخصص 
کودکان یا دندان پزشک کودکان، از قطره خوراکی فلوراید 
استفاده کند. اگر از آب چاه استفاده می کنید، بهتر است 
نمونه ای از آن را برای تعیین مقدار فلور آب به آزمایشگاه 
ببرید. اگر آب مصرفی تان از بطری یا آب لوله کشی است، آن 

را نیز از نظر مقدار فلور مورد آزمایش قرار دهید.

مکمل های لازم برای شیرخواران 
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اجتماعی 6

استاندار: 

بهداشت و توزیع آب در قم
 با امکانات پیشرفته مدیریت می شود 

استاندار قم گفت: با وجود امکانات و تجهیزات پیشرفته، مدیریت کاملی بر روی بهداشت 
و سلامت و کنترل تامین و توزیع آب در قم وجود دارد. 

سید مهدی صادقی در حاشیه بازدید از مراکز کنترل کیفیت و بهداشت آب قم و مرکز 
پایش و راهبری تاسیسات و همچنین سامانه آب شیرین قم افزود: تکمیل طرح آب رسانی 
قم از اولویت دارترین موضوع های استان است که امیدواریم در سال آینده با تامین اعتبار 
این طرح به انجام برسد.وی آب را یکی از موضوع های مهم دنیا دانست و با اشاره به 
مشکلات تامین آب در استان قم، بر لزوم نهادینه کردن فرهنگ صحیح استفاده از آب 
تاکید و خاطرنشان کرد: مردم باید بدانند آبی که در دسترس آن هاست با زحمات فراوان 
و طی فرایندهای مختلفی تامین می شود.وی با اشاره به مباحث خشک سالی و کمبود 
آب تصریح کرد: ما باید با استفاده بهینه از آب در حفظ و نگهداری از منابع آبی که در 
اختیار داریم بکوشیم تا آیندگان نیز از آب سالم و کافی برخوردار شوند.مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان قم نیز در این بازدید به ارائه گزارشی از عملکرد این شرکت پرداخت 
و اظهار داشت: در سال 94 با وجود مشکلات تامین اعتبارات توانستیم زیرساخت های آب 
و فاضلاب و خدمات مشترکین را ارتقا دهیم.عبدالحمید توکلی بینا افتتاح پیشرفته ترین 
تصفیه خانه فاضلاب کشور، بهره برداری از مرکز پیشرفته کنترل کیفیت و بهداشت آب و 
فاضلاب، بهره برداری از نخستین مرکز پایش آنلاین شبکه و تاسیسات آب کشور در قم و 

غیره را از جمله موفقیت های سال 94 شرکت آب و فاضلاب قم برشمرد. 

 شهردار قم تاکید کرد: 

ضرورت توسعه فضای سبز شهری قم
شهردار قم با تاکید بر ضرورت توسعه فضای سبز شهری قم گفت: توسعه فضای سبز 

باعت حفظ و نگهداری سفره های زیرزمینی می شود. 
سید مرتضی سقائیان نژاد روز دوشنبه در آیین گرامیداشت روز درختکاری و آغاز عملیات 
اجرایی طرح توسعه ۱8۵ هکتاری فضای سبز جنگلی قم در مجموعه فرهنگی رفاهی بهشت 
این شهر با تاکید بر اهمیت کاشت درخت در سطح شهر قم، اظهار داشت: بر خلاف تصورها، 
کاشت درخت نه تنها باعث از بین رفتن منابع آبی نمی شود، بلکه در حفظ و نگهداری آن 
نقش موثری نیز دارد.  وی افزود: کاشت بیش از پیش درخت باعث رسیدن آب به سطوح 
مختلف زمین و در نتیجه حفظ و تقویت سفره های زیر زمینی می شود.سقائیان نژاد با 
تاکید بر اینکه بسیاری از مشکلات زیست محیطی کشور بواسطه احداث فضای سبز و 
درختکاری حل می شود، تصریح کرد: آلودگی های ناشی از واحدهای آلاینده صنعتی، 
احتراق مواد سوختنی، وسایل گرمایشی و همچنین سوخت اتومبیل ها و خودروها، سرب و 
مواد سمی تولید می کنند و این مواد از طریق هوا، آب و غذا، بیماری های مختلفی از قبیل 
مسمومیت، کم خونی و انواع سرطان را برای انسان در پی دارد، ولی وجود انبوه درختان در 
سطح شهر این مواد خطرناک و مضر برای سلامتی را جذب خود می کند.وی خاطرنشان 
کرد: هر هکتار فضای سبز متراکم سالیانه پنج هزار کیلوگرم دی اکسید کربن هوا را که از 
وسایل نقلیه متصاعد می شود را نیز جذب خود می کند.سقائیان نژاد با بیان اینکه یک 
درخت در سال 2۵0 تا 400 لیتر آب را در هوا متصاعد و آن را مرطوب می کند و با این 
کار خطر ابتلای افراد به بیماری های تنفسی به طور طبیعی مرتفع می شود، تصریح کرد: 
ما باید تمام فعالیت های خود را بر روی توسعه فضای سبز و همچنین جلوگیری از وارد 
شدن هر گونه آسیب به محیط زیست متمرکز کنیم. وی تصریح کرد: در این رابطه معاونت 
خدمات شهری و مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم همت کردند، تا هر 
سال سه متر مربع سرانه فضای سبز شهروندان قمی را افزایش دهند.سقائیان نژاد با اذعان 
به اینکه سرانه فضای سبز هر شهروند قمی در حال حاضر ۱۷ متر مربع است، تصریح کرد: 
این سرانه باید 2۵ متر مربع باشد و به صورت متمرکز نیز در مرکز شهر 4 متر مربع است، 
که باید به ۱2 متر مربع افزایش پیدا کند، بنا بر این در صورت فراهم بودن شرایط و امکانات 
لازم و همچنین تعامل و همکاری ارگان ها و دستگاه های اجرایی استان انجام این کار به 

آسانی امکانپذیر است.

معاون استاندار قم:

 رعایت استانداردها باید به یک فرهنگ ملی 
تبدیل شود

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: رعایت استاندارد در واحدهای صنعتی توان رقابتی 
تولید کنندگان را در بازارهای داخلی و بین المللی افزایش می دهد. 

به گزارش ایرنا، محسن بهشتی روز دوشنبه در همایش استاندارد سازی استان قم با اشاره 
به خواست افراد جامعه برای استفاده از کالاهای باکیفیت افزود: در راستای افزایش مقوله 
استاندارد سازی در بخش های مختلف، بر اساس تصمیم هیات دولت، کارگروه استاندارد 
سازی به مجموعه شورای برنامه ریزی استان قم که عالی ترین نهاد تصمیم گیر در سطح 
استان است اضافه شد.وی ادامه داد: حمایت دولت از موضوع استانداردسازی نشان دهنده 
تاثیری است که این مقوله در تولید کالاهای با کیفیت و در نتیجه ایجاد اشتغال پایدار برای 
جوانان کشور دارد.وی با اشاره به لزوم همکاری نهادهای خصوصی با دستگاه های دولتی 
در مقوله استاندارد سازی بیان کرد: در تدوین مقررات استاندارد و بومی ساختن آنها باید از 
نظرهای تولید کنندگان و صاحبان واحدهای صنعتی که سال ها در زمینه های اقتصادی 
فعالیت کرده اند استفاده کرد.بهشتی گفت: با توجه به سیاست های توسعه کشور، رعایت 
استاندارد در تولید کالاهای داخلی و ارتقاء جایگاه ایران در این زمینه اهمیت بسیاری 
دارد. وی با اشاره به اینکه رعایت استانداردها در تولید کالای ایرانی باید به یک فرهنگ 
ملی تبدیل شود افزود: تولیدکنندگان نباید پس از به دست آوردن جایگاه مناسب در بازار 
کیفیت کالای خود را کاهش دهند، چراکه این کار باعث از دست رفتن توان رقابتی آنها 
با سایر تولید کنندگان در بازارهای داخلی و خارجی می شود. رئیس کارگروه اساندارد 
سازی استان قم ادامه داد: تا کنون یک جلسه از این کارگروه در استان برگزار شده است 
و کمیته های مختلف زیر مجموعه آن ماموریت یافتند مسائل حوزه استاندارد سازی را به 
صورت تخصصی بررسی و نتیجه های آن را جهت تصمیم گیری به جلسه کارگروه ارائه 
کنند.بهشتی گفت: با تشکیل این کارگروه ها، نظرها و پیشنهادهای خوبی به سازمان 
استاندار ارائه خواهد شد که پس از بررسی و ضابطه مند شدن قابلیت اجرا در واحدهای 

خدماتی، تولیدی و صنعتی را پیدا خواهد کرد.

 معاون شهردار قم خبرداد:

آزادسازی ۷ هزار مترمربع 
در اجرای پروژه تقاطع عمار یاسر-امام علی )ع(

معاون شهردار قم از آزادسازی ۷هزار مترمربع از اراضی خارج از شهر قم در راستای 
اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح عمار یاسر- امام علی)ع( خبر داد.دکتر علیرضا قاری قرآن 
با اشاره به اینکه این پروژه در انتهای بلوار عمار یاسر به صورت روگذر از بزرگراه امام علی)ع( 
اجرا می شود، افزود: حدود دو ماه از اجرای این پروژه می گذرد و امیدواریم ظرف چند ماه 
آینده یعنی تیر یا مردادماه 9۵ این پروژه به بهره برداری برسد و زیر بار ترافیك برود. وی 
با اشاره به وجود معارض هایی در قسمت شرقی این تقاطع خاطرنشان کرد: شهرداری 
قم در حال توافق با معارض ها و رفع این مشکل است.معاون شهرسازی و امور زیربنایی 
شهرداری قم با بیان اینکه پایه ها و فندانسیون این تقاطع روگذر اجرا شده است اظهار کرد: 
امیدواریم با اجرای به موقع این پروژه، تقاطع عمار یاسر- امام علی)ع( به لحاظ مسائل فنی 
و زمان بندی به یك الگو در پروژه های شهری قم تبدیل شود.وی با اشاره به نقش این پروژه 
در خارج کردن انتهای بلوار عمار یاسر از بن بست گفت: با راه اندازی پروژه تقاطع عمار یاسر- 
امام علی)ع( دسترسی به محدوده خارج شهر تسهیل می شود و بار ترافیکی قابل ملاحظه ای 

به بیرون از شهر هدایت می شود.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم  اعلام کرد:

صدور مجوز 6 ماهه جهت پروژه های ترافیکی 
میدان شهید مطهری 

عضو شورای شهر قم با بیان اینکه مجوز صادر شده برای طرح های ترافیکی میدان 
شهید مطهری 6 ماهه است، گفت: لوایح تعیین نرخ کرایه تاکسی و اتوبوس برای سال 
آینده در حال بررسی است.عباس ذاکریان با اشاره به وضعیت تعیین نرخ کرایه تاکسی ها 
و اتوبوس های داخلی شهری در سال آینده اظهار داشت: طبق معمول هر سال شهرداری 
در این خصوص لایحه ای را تنظیم می کند و به صحن علنی شورا برای تصمیم گیری و 
تصویب می فرستد. این عضو شورای اسلامی شهر قم در پاسخ به انتقادات مطرح شده 
در خصوص اینکه طرح تحول اتوبوسرانی برای افزایش نرخ کرایه اتوبوس ها پی ریزی 
شده بود ،عنوان کرد: برای این طرح مطالعات بسیاری خوبی صورت گرفت و مشاوره های 
خیلی خوبی نیز انجام شد و این کار نتیجه مطالعات بود، این موضوع معنایی ندارد که برای 
افزایش نرخ کرایه ها چنین طرح تحولی در سطح شهر اجرا شود. وی در ادامه سخنان 
خود وضعیت میدان مطهری را مورد توجه قرار داد و با بیان اینکه در حال حاضر در این 
میدان ایستگاه مترو در حال احداث است،بیان داشت: مجوزی که در کمیته فنی شورای 
ترافیك برای محدودیت های ترافیکی میدان مطهری در نظر گرفته شده 6 ماهه است.رئیس 
کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم ابراز داشت: باید ظرف 6 ماه سازه اصلی 
ایستگاه میدان مطهری اجرا شود و پس از آن وضعیت به روال سابق برگردد.وی خاطر نشان 
ساخت: با توجه به اینکه سازه اصلی ایستگاه زیر خیابان هدف قرار گرفته طبیعتا چاره ای 
غیر از اینکه خیابان بسته شود وجود ندارد و برای ساخت ایستگاه محدودیت هایی ایجاد 
می شود،لازم است کسانی که به صورت عبوری از میدان مطهری حرکت می کنند از 

مسیر های جایگزین استفاده کنند تا محدودیت ها بر طرف شود.

رئیس پلیس آگاهی استان قم:

فروشنده خودروهای لیزینگی  
کلاهبردار از کار در آمد

رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری یک کلاهبردار حرفه ای با سه فقره سابقه 
کیفری در قم خبر داد و گفت:متهم تحت پوشش فروش اقساطی خودرو، از مردم دو 

میلیارد و 400میلیون ریال کلاهبرداری کرده بود. 
سرهنگ احمد کرمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
دریافت گزارشات مردمی مبنی بر احتمال کلاهبرداری شرکتی تحت پوشش فروش 
خودرو اقساطی با قیمتی پایین تر از بازار، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس 
آگاهی استان قم قرار گرفت. به گفته وی متهم این پرونده با ظاهر سازی فریبنده و با 
بکارگیری منشی، بازاریاب مونث و تبلیغات پیامکی گسترده در سطح استان اقدام به پیش 
فروش خودرو به صورت لیزینگی با قیمتی کمتر از بازار می کرده است. رئیس پلیس 
آگاهی استان قم گفت:در ادامه با تحقیقات نامحسوس مأموران پلیس آگاهی استان قم 
صحت موضوع تایید و ضمن هماهنگی های قضایی، کارآگاهان این پلیس به محل شرکت 
اعزام و در بازرسی انجام شده تعداد زیادی قرار داد فروش خودرو لیزینگی کشف کردند 
و محل مذکور توسط اداره نظارت بر اماکن عمومی استان پلمپ شد. سرهنگ کرمی 
گفت:تحقیقات جهت شناسایی شکات احتمالی ادامه داشت تا اینکه 9نفر از مالباختگان 
شناسایی شدند. وی افزود:در ادامه مشخص شد نامبرده با وعده های واهی و انجام مانور 
متقلبانه از شکات وجوهی را اخذ و پس از عقد قرارداد، در موعد مقرر از تحویل خودرو، 
وجوه دریافتی و پاسخگویی به شکات امتناع و سپس متواری شده است. رئیس پلیس 
آگاهی استان قم گفت:سپس با انجام اقدامات گسترده و اطلاعاتی مخفیگاه متهم شناسایی 
و دستگیر شد. سرهنگ کرمی با اشاره به ادامه داشتن تحقیقات پلیس در این خصوص، 
افزود:متهم پس از رویارویی با مالباختگان صراحتاً به بزه انتسابی اعتراف و نهایتاً با تحویل 

به مرجع قضایی استان با صدور قرار قانونی روانه زندان شد. 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان  قم اعلام کرد:

مصالحه ۷8 درصدی پرونده ها 
در واحدهای مشاوره پلیس قم

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان از مصالحه و سازش بیش از ۷8 درصد 
پرونده های ارجاعی توسط مددکاران استان قم در بهمن ماه سال جاری خبر داد . 

سرهنگ  احمد صادقی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در 
بهمن ماه امسال800 پرونده جهت مصالحه و سازش به دوایر اجتماعی کلانتری ها و 

کارشناسان مرکز مشاوره ارجاع داده شده است . 
وی ادامه داد:با تلاش کارشناسان و مددکاران دوایر اجتماعی کلانتری ها بیش از ۷8 
درصد از پرونده های ارجاعی منجر به مصالحه و سازش شده است. سرهنگ صادقی در 
ادامه با اشاره به عملکرد مرکز مشاوره و مددکاری معاونت اجتماعی فرماندهی انتظامی 
استان در بهمن ماه سال جاری افزود:رسیدگی به 430 مورد مشاوره روانشناختی ، 30 
مورد رسیدگی به امورات مددکاری اجتماعی و 64 مورد تست روان سنجی از دیگر 
خدمات پلیس استان قم به شهروندان می باشد. معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی 
استان قم در پایان گفت:مرکز مشاوره آرامش فرماندهی انتظامی استان قم واقع در 
خیابان امام خمینی )ره( در دو شیفت صبح و عصر بصورت حضوری و تلفنی با شماره 
تماس های 3660608۵ و 2۱82۵۷4 آماده ارائه خدمات مشاوره ای به همشهریان 

است. 

افرادی که در پارک های شرق تهران دست به زورگیری 
می زدند، توسط پلیس شناسایی و دستگیر شدند.

خبرنگارن  باشگاه  اجتماعی  گروه  خبرنگار  گزارش  به 
جوان؛در مورخه 06/۱0/94 فردی با مراجعه به کلانتری 
۱26 تهرانپارس به مامورین اعلام کرد که پسرش توسط سه 
سرنشین یک دستگاه موتورسیکلت طرح هوندا ۱2۵ مشکی 

رنگ و در داخل پارک ، مورد زورگیری قرار گرفته است . 
 *پرونده در پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ

با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع زورگیری با سلاح سرد  
و به دستور بازپرس شعبه چهارم دادسرای ناحیه 34 تهران ، 
پرونده جهت رسیدگی در اختیار پایگاه چهارم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت . 
 *اظهارات مالباخته 

شاکی پرونده به همراه پسر ۱3 ساله اش در پایگاه چهارم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ حاضر شد ؛ پسر مالباخته در 
خصوص نحوه زورگیری گوشی تلفن همراهش به کارآگاهان 
گفت : "من به همراه دو نفر از دوستان در داخل پارک نشسته 
بودیم که ناگهان سه پسر حدودا 20 ساله به ما نزدیک شدند 
؛ ابتدا از ما آدرس سوال کردند اما ناگهان با تهدید چاقو به 
سمت هر سه نفر ما حمله ور شده و هر سه نفر ما را کتک 
زدند ؛ پس از آن شروع به وارسی لباس های هر سه نفرمان 
کردند و گوشی تلفن همراهم را از جیب در آوردند ؛ سپس 
سوار یک ] دستگاه [ موتورسکیلت ] طرح [ هوندا ۱2۵ 

مشکی شده و از محل متواری شدند ". 
*وقوع سرقت های مشابه 

همزمان با آغاز رسیدگی به پرونده ، شکایت های مشابه 
دیگری به پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ ارجاع 
دستگاه  یک  جوان  سرنشینان  آن ها  تمامی  در  که  شد 
موتورسیکلت طرح هوندا ۱2۵ مشکی اقدام به زورگیری 

گوشی تلفن همراه آن ها کرده بودند . 
پسر ۱4 ساله ای پس از حضور در پایگاه چهارم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ در اظهاراتش به کارآگاهان گفت : " 
در ساعت ۱9:00 مورخه 06/۱0/94 به همراه دوستانم در 
محدوده اتوبان ] شهید [ باقری  نبش خیابان 2۱0 بودیم که 
سرنشینان یک دستگاه موتورسیکلت هوندا ۱2۵ مشکی به ما 
نزدیک شده و با تهدید و ضرب و شتم ، گوشی تلفن همراهم 

را از جبیم در آورده و متواری شدند " . 
نوجوان دیگری نیز در اظهارات مشابه عنوان کرد که در 
منطقه  میدان 4۷  در  مورخه 24/۱0/94  ساعت ۱6:00 
نارمک به همین شیوه و شگرد و توسط سرنشینان یک 
دستگاه موتورسیکلت هوندا ۱2۵ مشکی مورد زورگیری قرار 

گرفته است . 
*دستگیری سه متهم  

با توجه به وقوع سرقت های مشابه توسط سرنشینان یک 
دستگاه موتورسیکلت در شرق تهران ، تیم های نامحسوس 
و  شناسایی  جهت  آگاهی  پلیس  چهارم  پایگاه  در  ویژه 

دستگیری متهمین تشکیل شد . 
پلیس  چهارم  پایگاه  کارآگاهان  مورخه ۱8/۱۱/94  در 
آگاهی در حین گشت زنی نامحسوس در محدوده تهرانپارس  
خیابان 2۱2 شرقی به دو سرنشین یک دستگاه موتورسیکلت 

طرح هوندا ۱2۵ مشکی مشکوک ، آن ها را متوقف و در 
بازرسی از آن ها موفق به کشف چند قبضه چاقو شدند . 

همزمان با دستگیری دو متهم بنام های "علی. ر" )20 
ساله( و "علی. ع" )۱9 ساله( ، تعدادی از شکات و مالباختگان 
جهت شناسایی متهمین به پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ دعوت شدند ؛ با شناسایی دقیق متهمین ، هر دو متهم 
صراحتا به ده ها فقره زورگیری اعتراف و سرکرده گروه بنام 

"امیررضا . د" )۱9 ساله( را معرفی کردند . 
با شناسایی محل تردد سرکرده گروه در خیابان ۱96 شرقی 
، "امیر رضا . د" نیز دستگیر ، به پایگاه چهارم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ منتقل و پس از مواجه حضوری با شکات و اطلاع 
از اعتراف صریح همدستانش صراحتا به انجام زورگیری از 

نوجوانان عمدتا ۱6 - ۱۵ ساله اعتراف کرد . 
سرهنگ کارآگاه فخرالدین افراسیابی رئیس پایگاه چهارم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبر گفت : با توجه 
به اعتراف صریح متهمین به ده ها فقره سرقت و زورگیری به 
شیوه مشابه ، قرار قانونی از سوی مقام قضایی صادر و متهمین 
جهت انجام تحقیقات و شناسایی سایر جرایم ارتکابی در 
اختیار پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفتند 
؛ لذا از تمامی شکات و مالباختگانی که بدین شیوه و شگرد 
مورد زورگیری ، تهدید با سلاح سرد و یا ضرب و شتم قرار 
گرفتند دعوت می شود تا جهت شناسایی متهمین و پیگیری 
شکایات خود به نشانی پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ در سیدخندان - خیابان ابوذر غفاری - جنب کلانتری 

۱20 سیدخندان مراجعه کنند  . 

عاملان زورگیری در پارک های شرق تهران دستگیر شدند

سه شنبه -هجدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3959

توقیف سواری پژو با 200 کیلومتر سرعت 

شرور شمال پایتخت تسلیم شد 

رئیس پلیس راه شرق استان تهران از توقیف یک دستگاه خودرو سواری پژو 40۵ با 200 
کیلومتر سرعت در محور فیروزکوه خبر داد. 

به گزارش روز دوشنبه ایرنا از پایگاه خبری پلیس، سرهنگ سیاوش محبی گفت: روز گذشته 
ماموران هنگام کنترل و پایش خودروهای عبوری، یک دستگاه سواری پژو 40۵ را به علت 
ارتکاب چند تخلف حادثه ساز و سرعت بیش از 200 کیلومتر بر ساعت در محور فیروزکوه 
توقیف کردند. وی افزود: با توجه به سرعت غیرمجاز و بسیار بالای این خودرو که از موارد حادثه 
ساز در رانندگی است بلافاصله از مرکز اجرائیات پلیس راه استعلام صورت گرفت و مشخص 
شد که خودروی توقیف شده دارای ۱2میلیون و 900 هزار ریال خلافی معوقه پرداخت نشده 

است.رئیس پلیس راه شرق استان تهران ادامه داد: طبق قانون در صورتی که مبلغ جریمه 
خودرویی به ۱0 میلیون ریال برسد پلیس راهنمایی و رانندگی مراتب را به مالک خودرو اعلام 
و چنانچه ظرف مدت یک ماه از تاریخ ابلاغ، مالک خودرو نسبت به پرداخت جریمه اقدام نکند 

خودرو توقیف و از تردد آن جلوگیری خواهد شد.
محبی خاطرنشان کرد: خودرو به علت تخلفات حادثه ساز تا تسویه حساب کامل خلافی 
به پارکینگ منتقل و راننده متخلف نیز به مراجع قانونی معرفی شد. وی از رانندگان خواست 
از انجام تخلفات حادثه ساز خودداری و با سرعت مطمئنه تردد کنند تا سفری ایمن و به دور 

از حادثه داشته باشند.

مرکز اطلاع رسانی فرماندهی انتظامی تهران بزرگ اعلام 
کرد: شرور شمال پایتخت با پیگیری های ویژه ماموران نیروی 
انتظامی کمتر از 48 ساعت از متواری شدن، خود را تسلیم 
قانون کرد.  به گزارش مرکز اطلاع رسانی فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ، شامگاه ۱4 اسفند ماه در محدوده شمال تهران دو 
تن از اراذل و اوباش سابقه دار پایتخت با یکدیگر درگیر شدند 
که این نزاع منجر به چاقو کشی، مجروح شدن و انتقال یکی 
از آنها به بیمارستان شد. بر اساس این گزارش در ادامه ضارب 

اصلی که از محل گریخته بود به اتفاق یکی از همدستان به 
بیمارستان محل بستری فرد مجروح مراجعه و ضمن ایجاد 
درگیری با کادر بیمارستان مجددا اقدام به ضرب و جرح طرف 

مقابل خود کرده و از محل گریخت.
 در این ارتباط پلیس با گروهی از ماموران فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ وارد عمل شده و رسیدگی به موضوع را به صورت 
ویژه در دستور کار خود قرار دادند. در ادامه با اقدام خاص 
پلیسی در همان ساعات اولیه همدست ضارب که در متواری 

کردن عامل اصلی نقش داشت دستگیر و با تجمیع اطلاعات 
بدست آمده از وی شمارش معکوس برای دستگیری متهم 
فراری از سر گرفته شد.  تحقیقات و پیگیری های خاص پلیسی 
ادامه یافت تا اینکه ساعاتی پیش متهم فراری در حالیکه همه 
راه های گریز را به روی خود بسته می دید و چاره ای جز 
تسلیم برابر قانون نداشت. وی کمتر از 48 ساعت از ارتکاب 
جرم با مراجعه به یکی از مراکز انتظامی خود را به ماموران 

معرفی کرد. 

گزارش از: مهدی جعفری

 صد و هفتاد و دومین جلسه علنی و رسمی شورای 
اسلامی شهر قم شامگاه یکشنبه به ریاست ولی الله 
بیاتی و با حضور شهردار قم و نمایندگان رسانه های 

جمعی برگزار شد.
بیاتی در ابتدای این جلسه در سخنانی با اشاره 
ضرورت  کرد:  اظهار  درختکاری  روز  فرارسیدن  به 
درختکاری و حفظ فضای سبز در قم از دیگر مناطق 

کشور بیشتر است.
وی بیان اینکه امسال اقدامات خوبی در این زمینه 
در دستور کاری شهرداری قرار دارد، خاطرنشان کرد: 
امیدواریم در توسعه فضای سبز و نگهداری از آن بتوانیم 

اقدامات مؤثری انجام دهیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم بر لزوم توجه ویژه 
به موضوع درختکاری و افزایش سرانه فضای سبز در 
قم تأکید کرد و افزود: در بودجه سال 9۵ این موضوع 
مورد توجه قرار گرفته و اعتبار خوبی برای آن در نظر 

گرفته شده است.
لزوم توجه به حیاط منازل

 در افزایش فضای سبز شهر
رئیس کمیسیون زیربنایی شورای اسلامی شهر قم 
نیز در ادامه خواستار توجه ویژه شهرداری به موضوع 
درختکاری و توسعه فضای سبز شد و تأکید کرد: ما به 
اندازه فضای سبز عمومی، فضای سبز خانگی داریم و 

در همین راستا باید به حیاط منازل توجه ویژه شود.
وی یکی از اهداف مهم پهنه های ویلایی را بحث 
درختکاری دانست و گفت: درخواست ما از شهرداری 

این است که در این زمینه اهتمام ویژه داشته باشد.
مصطفی سعادت طلب پژوهشکده شهرداری را مورد 
توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: در چند ماه گذشته 
خبرهای خوبی از این پژوهشکده نداریم و با توجه به 
اینکه از مهم ترین امور زیربنایی شهر است امیدواریم در 

اولویت قرار گیرد.
وی در ادامه سه لایحه کمیسیون امور زیربنایی در 
خصوص انجام توافق با مالکین سه پلاک را قرائت کرد 

که به تصویب اعضای شورای اسلامی شهر قم رسید.
انتقاد از عدم تخصیص پساب به شهرداری

رئیس کمیسیون خدمات شهری نیز در ادامه این 
جلسه در سخنانی اظهار کرد: آب، خاک و هوا به عنوان 
سه مؤلفه اصلی در توسعه فضای سبز به شمار می روند 
که در قم این مؤلفه ها با چالش های جدی مواجه است.

وی با بیان اینکه هزینه تمام شده ایجاد، توسعه و 
نگهداری فضای سبز بسیار زیادتر از حد نرمال است، 
گفت: اگر مردم در نگهداری فضای سبز و به ویژه دولت 

در تأمین آب و زمین کمک نکند توفیقات شهرداری 
در این زمینه چشمگیر نخواهد بود.

عباس ذاکریان تأکید کرد: هر چه قدر از زمین های 
دولتی و پساب به شهرداری واگذار شود، این آمادگی 
وجود دارد که در بحث ایجاد، نگهداری و توسعه فضای 

سبز اقدام کند.
وی با بیان اینکه متأسفانه در زمینه بحث پساب 
دولت همکاری خوبی نداشته است، گفت: با وجود 
اینکه دستور وزیر وقت نیرو را برای تخصیص رایگان 
پساب داشتیم مقاومت هایی از سوی استان و وزارت 

خانه صورت گرفته است.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی 
شهر قم یادآور شد: قطعاً اگر پساب به کمک فضای 
سبز نیاید ما در این زمینه نمی توانیم موفق باشیم و با 
توجه به اقلیم گرم و خشک و بحث ریزگردها در قم 

باید در این زمینه فکر اساسی صورت گیرد.
تصویب نرخ جدید کرایه تاکسی

ذاکریان در ادامه به قرائت لوایح کمیسیون خدمات 
شهری پرداخت و اخذ مجوز افزایش نرخ پیشنهادی 
انواع خودروهای حمل و نقل بار و مسافر درون شهری 

نخستین لایحه ای بود که وی مطرح کرد.
تاکسی های گردشی را ۱0.۷۷  وی نرخ رشد در 
درصد، تاکسی های بی سیم ۱4.98 درصد، تاکسی های 
درصد،   9.۷ ون  تاکسی های  درصد،   ۱0.3 خطی 
تاکسی بار ۱۵.۵۵ درصد، یدک کش ها 9.9 درصد و 

پیک موتوری را ۱۷.46 درصد اعلام کرد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی 
شهر قم با بیان اینکه ابتدای هر سال افزایش نرخ کرایه 
تاکسی با توجه به نرخ تورم و افزایش حقوق و دستمزد 
انجام می شود، افزود: به طور متوسط درصد رشد نسبی 
انواع خودروهای حمل و نقل در سال آینده ۱2.۵۵ 
درصد افزایش خواهد داشت که در کمیسیون خدمات 

شهری به تصویب رسیده است.
نرخ  حداقل  اینکه  بیان  با  نیز  محمدی  عباس 
کرایه تاکسی افزایش پیدا نکرده است، گفت: بیشتر 
مسافرت های درون شهری حدود ۷00 تومان است که 

در سال گذشته هم همین میزان بوده است.
ذاکریان با بیان اینکه سال گذشته حداقل کرایه ۵۵0 
تومان بود که به ۷00 تومان افزایش دادیم، اظهار کرد: 
این میزان دو برابر نرخ تورم اعلامی بود که در خصوص 

آن اعتراضات زیادی به شورا شد.
وی گفت: با توجه به افزایش زیادی که سال گذشته 
داشتیم امسال این موضوع جبران شد که در نهایت این 
لایحه کمیسیون خدمات شهری به تصویب اعضای 
شورای اسلامی شهر قم رسید و در ادامه اصلاحیه 

آیین نامه رتبه بندی و تشخیص صلاحیت شرکت های 
حمل و نقل درون شهری نیز به تصویب رسید.

تغییر در بودجه پیشنهادی شهرداری
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه نیز در ادامه این 
جلسه به قرائت لایحه بودجه شهرداری پرداخت و با 
اشاره به تصویب اصلاحیه بودجه سال 94 شهرداری 
قم گفت: اصلاحیه بودجه شهرداری در سال 94، هزار 
و ۱00 میلیارد به تصویب رسید در حالی که مصوب 
بودجه شهرداری برای سال 9۵، هزار و 338 میلیارد 

تومان است.
وی بودجه پیشنهاد شهرداری را هزار و 3۵0 میلیارد 
اعلام کرد و گفت: این میزان را در برخی هزینه های 
جاری ۱2 میلیارد کاهش دادیم البته از بودجه های 
عمرانی رقمی کم نکردیم بلکه حدود ۱8 میلیارد به 

پروژه های عمرانی اضافه شده است.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر گفت: در سال 
94 مصوب هزینه های جاری شهرداری 23۷ میلیارد 
و پروژه های عمرانی 863 میلیارد بود و آنچه ما در 
اصلاحیه مصوب کردیم برای هزینه های جاری 2۵۵ 

میلیارد است.
وی ادامه داد: هزینه های جاری که امسال تصویب 
و  است  شهرداری  جاری  هزینه های  تمام  می شود 
پروژه های  در  را  هزینه ها  این  ندارد  شهرداری حق 

عمرانی بپردازد.
آتش زر با بیان اینکه برای سال 9۵ هزینه های جاری 
294 میلیارد تصویب شده است، گفت: برای پروژه های 
عمرانی نیز هزار و 43۷ میلیارد تومان به تصویب 

رسیده است.
وی افزود: نسبت هزینه های جاری سال 9۵ نسبت 
به اصلاحیه بودجه ۱۵ درصد و هزینه های عمرانی 

نسبت به اصلاحیه 24 درصد افزایش داشته است.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شهر قم با بیان اینکه رویه خوبی در شهرداری در 
حال جریان است، گفت: امیدواریم بودجه هزار و 338 
میلیاردی که امروز به رأی گذاشته می شود محقق 

شود.
*غفلت شهرداری در اصلاح فرایندها

ادامه در  نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم در 
سخنانی اظهار کرد: نیازمند توجه بیشتر و رویکردهای 
جدی تری نسبت به بعضی از حوزه ها و بخش ها در 

شهرداری داریم.
وی با بیان اینکه در بحث کوچک سازی سازمان 
شهرداری طی سال های گذشته موفق عمل نکردیم 
گفت: نیروهای شهرداری طی این سال ها افزایش پیدا 
کرده در حالی که تجربه در کشورهای موفق نشان داده 

است با مجموعه کوچک تری می توان خدمات بیشتری 
را ارائه کرد.

حسن بختیاری با اشاره به اینکه اصلاح فرایندها 
در شهرداری مورد غفلت واقع شده است، خاطرنشان 
کرد: در بحث واگذاری به بخش خصوصی به جز در 
مجموعه خدمات شهری و فضای سبز در بقیه بخش ها 

توجه جدی نشده است.
وی بودجه سال آینده شهرداری را از نظر میزان 
و  دانست  اشکال  دارای  درآمدهای پیش بینی شده 
گفت: آرزوی ما این است که بودجه شهرداری قم ۵ 
هزار میلیارد شود اما با توجه به واقعیت هایی که در 
مجموعه شهر وجود دارد این اعداد شاید قابل تحقق 

نباشد.
نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم در پایان سخنان 
خود بر لزوم نظارت، کنترل و هدایت ویژه بودجه سال 
آینده توسط شهردار تأکید کرد و گفت: نباید به سمتی 
حرکت کنیم که هزینه های شهرداری بالا رود و مجبور 

شویم بخش عمران را تضعیف کنیم.
محمدرضا ملکی عضو کمیسیون حقوقی شورا هم 
با اشاره به توان مدیریت شهرداری اظهار کرد: باید 
تکلیفی برای شهرداری داشته باشیم که حداقل هزار 
میلیارد تومان از دیون پرداخت شود تا بدهی کلانی 

برای دوره های بعد باقی نماند.
محسن عابدینی پور عضو کمیسیون امور زیربنایی 
نیز با بیان اینکه افزایش های پی در پی حقوق و مزایا 
و رفاهیات باعث زیان ده شدن سازمان ها شده است 
گفت: نباید در افزایش رفاهیات از معمول کشوری 

بالاتر رویم.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه هم با بیان اینکه 
بودجه های ما اقتصادی دیده نمی شود بلکه به صورتی 
می نویسیم که اجرایی باشد گفت: باید در همان برنامه 
یک ساله هم به صورت اقتصادی به مسئله بودجه نگاه 

کنیم .
زین العابدین قراچورلوی با بیان اینکه ما برای ایجاد 
درآمدهای پایدار در بودجه ها جایگاهی قائل نیستیم، 
ایجاد  راهکار  که  نداریم  را  مطالعاتی  کرد:  تصریح 
که  است  حالی  در  این  بدانیم  را  پایدار  درآمدهای 
همان طور که برای یک پروژه عمرانی در شهر مطالعاتی 

داریم برای ایجاد درآمد هم نیاز به مطالعه داریم.
سعادت طلب رئیس کمیسیون امور زیربنایی نیز 
بودجه ارائه شده توسط شهرداری را واقع بینانه دانست 
و گفت: البته این گام نخست است که بودجه به گونه ای 
تنظیم شده است که نگاه حداقلی به مسائل داشته 

باشد.
*بودجه شهرداری محافظه کارانه

 نوشته شده است
شهردار قم نیز ضمن دفاع از بودجه پیشنهادی اظهار 
کرد: بودجه سال 9۵ شهرداری قم محافظه کارانه نوشته 

شده است.
وی با رد کردن پیشنهاد هایی در خصوص اضافه و 
کم شدن بودجه گفت: بودجه بر اساس کار کارشناسی 

نوشته شده است.
سیدمرتضی سقاییان نژاد در عین حال تأکید کرد: 
ما هنوز مطابق برنامه راهبردی حرکت نمی کنیم و اما 
قول می دهم که بودجه سال 96 بر اساس برنامه نوشته 
شود و در نهایت بودجه هزار و 338 میلیارد تومانی 

سال 9۵ شهرداری قم به تصویب رسید.
محسن عابدینی پور  در جلسه علنی و رسمی شورای 
اسلامی شهر قم در سخنانی با اعتراض به ایجاد دیوار 
بتنی در بخشی از شهر توسط راه آهن، از آن به عنوان 
دیوار »تعارض « یاد کرد و گفت: عملًا این دیوار شهر 
را با وجود مشکلاتی که با آن درگیر است به دو نیمه 

تقسیم کرده است.
تعارض  و  مردمی  مزاحمت  منظر،  آلودگی  وی 
قومیتی را از مشکلات ایجاد شده توسط این دیوار بتنی 
دانست و ابراز کرد: ما با این دیوار به شدت مخالف 
هستیم و انتظار داشتیم شورای شهر در مقابل آن 
عکس العمل نشان دهد و شهردار هم اجازه ادامه این 

دیوار را ندهد.
عابدینی پور با بیان اینکه شهرداری پیش از این 

پروژه هایی از جمله پل های جمهوری و میثم را برای 
تسهیل ارتباط بین مناطق شهر ایجاد کرده بود، ادامه 
داد: با ایجاد این دیوار و بدون عبور هیچ گونه زیرگذری 

این ارتباط قطع شده است.
وی با اشاره به نیمه کار ماندن پروژه های تونل غدیر، 
پل ۱۵ غدیر و پل میثم خاطرنشان کرد: انتظار داشتیم 
با آمدن آقای سقاییان نژاد تحولی در قم ایجاد شود 
و این پروژه ها به سرانجام برسد اما عملًا با مشکلاتی 

مواجه هستند و به کندی پیش می روند.
عضو شورای اسلامی شهر قم در ادامه در خصوص 
دیون شهرداری اظهار کرد: در ابتدای ورود شهردار 
جدید این رقم هزار و 300 میلیارد اعلام شد اما این 
رقم اخیراً ۵ هزار و 900 میلیارد عنوان شده که عجیب 

است.
وی افزود: ما انتظار داشتیم با حضور شهردار جدید 
این ارقام کاهش پیدا کند اما با وجود تشکیل واحد 

تسویه دیون هیچ اتفاقی نیفتاده است.
عابدینی پور تأکید کرد: اگر این دیون با این مبالغ 
هنگفت وجود دارد باید در هزینه های بخش خدمات، 
بتوانیم  تا  و... صرفه جویی کنیم  و دستمزد  حقوق 

قسمتی از دیون را جبران کنیم.
از طرفی هزینه های جاری  وی خاطرنشان کرد: 
افزایش پیدا می کند و از طرفی ماهیانه 4۵0 میلیارد 
به تعهدات ما افزوده می شود که این موارد تناقض هایی 

است که وجود دارد.
عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تعهدات 
دولت به شهرداری از جمله در فضای سبز یادآور شد: 
قرار بر این بود ۱0 هزار هکتار توسعه فضای سبز در 
کمربندی سبز قم با نسبت تأمین هزینه یک سوم 
دولت، یک سوم از اعتبارات سفر رهبری و یک سوم 
شهرداری صورت گیرد که عملًا بار تعهدات این پروژه 

تنها بر دوش شهرداری است.
وی همچنین با اشاره به تعهد وزارت نیرو در سفر 
تخصیص  خصوص  در  قم  به  رهبری  معظم  مقام 
۵00 لیتر در ثانیه آب به شهرداری اظهار کرد: در این 

خصوص هم هنوز هیچ اقدامی صورت نگرفته است.
شهردار قم نیز در پاسخ به اظهارات عابدینی گفت: 
در ارتباط با دیوار بتنی من هم شدیداً مخالف هستم 
و در جلسه ای که با حضور نمایندگان وزیر داشتیم 
مخالفت های خود را اعلام کردیم و پیگیری ها همچنان 

ادامه دارد.
دیون  خصوص  در  سقاییان نژاد  مرتضی  سید 
شهرداری ابراز کرد: اگر یک رسانه مطلبی  را منتشر 

می کند باید ببینیم مستندات این مطالب کجاست.
وی با بیان اینکه دیون ما همان مقداری است که در 
ابتدا اعلام کردیم، یادآور شد: اخیراً ما تعهدات یک سال 
را مطرح کردیم اما خبرنگار برداشت دیگری داشته که 

باید در این خصوص شفاف سازی انجام شود.
شهردار قم ۵ هزار و 9۷0 میلیارد تومان را جمع 
تعهدات شهرداری در یک سال اعلام کرد و گفت: این 
رقم شامل هزینه سالیانه نگهداشت شهر، هزینه اتمام 
پروژه های در حال اجرا، هزینه اصلاح، تأمین و تجهیز 
ماشین آلات خدماتی، عمرانی و آتش نشانی، هزینه 
بدهی های  پرداخت  و  مالی سنوات گذشته  تأمین 

سنواتی است.
و  مطالبات  ما  بدهی ها،  این  کنار  در  افزود:  وی 
دارایی های قابل تهاتر داریم که جمع آن 2 هزار و ۵34 

میلیارد تومان است.
سقاییان نژاد با تأکید بر اینکه به دلیل بدهکاری ها 
بیشتر پول شهرداری برای نگه داشت شهر می رود، 
افزود: به همین دلیل کمتر اعتباری برای طرح های 
عمرانی باقی می ماند مگر اینکه مشارکت ها فعال شود و 

بخش خصوصی سرمایه گذاری کند.
وی در خصوص پروژه های در دست اجرای قم گفت: 
به استثنای دو پروژه ۱۵ خرداد و پل میثم بقیه پروژه ها 

به قوت پیگیری می شود.
شهردار قم با اشاره به توسعه فضای سبز در شهر قم 
اظهار کرد: 24 بوستان امسال بهره برداری شد و ۱8۵ 
هکتار فردا کلنگ زنی می شود و بیش از ۱00 هزار اصله 

درخت در سطح شهر کاشته شده است.

گزارشی از صد و هفتاد و دومین جلسه شورای اسلامی شهر قم؛

تصویب بودجه یک هزار و 338 میلیاردی شهرداری قم 
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اما نکته قابل تامل آن است که 21 نفر از 24 عضو کمیسیون 
انرژی مجلس از مردم رای اعتماد نگرفتند و از راهیابی مجدد 
به بهارستان بازماندند. این به معنای آن خواهد بود که مردم 

از عملکرد این نمایندگان در مجلس نهم به هیچ وجه رضایت 
نداشتند و حاضر به تایید این افراد برای نمایندگی مردم نبودند

ابراهیم رئیسی را بیشتر بشناسید

قاضی سرشناس خراسانی 
تولیت آستان قدس رضوی شد

پس از وداع با پیکر آیت الله واعظ خراسانی موجی از گمانه زنی ها در باره نحوه 
اداره بزرگترین موسسه مذهبی، فرهنگی و اقتصادی کشور به راه افتاد. نام ابراهیم رئیسی 
دادستان کل کشور نیز یکی از گزینه های مطرح این سمت در رسانه ها مطرح شد و پس 
از اظهارات محسنی اژه ای در نشست خبری، احتمال ریاست او به عنوان تولیت آستان 
قدس رضوی قوت گرفت. روز گذشته نیز، رهبر معظم انقلاب طی حکم رئیسی را به تولیت 

استان قدس رضوی منصوب کردند.
متن حکم رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:

بسم الله الرّحمن الرّحیم
جناب حجت الاسلام آقای حاج سیّد ابراهیم رئیسی دامت برکاته

اکنون که جناب حجت الاسلام و المسلمین آقای طبسی رحمةالله علیه پس از سالها 
تلاش مخلصانه و موفق در خدمتگزاری به بارگاه مبارک و منور حضرت علی بن موسی 
الرضا علیه آلاف التحیه و الثناء به سرای باقی شتافته و در جوار مضجع شریف آرمیده اند، 
جنابعالی را که خود نشأت یافته ی آن دیار پر برکت و برخوردار از صلاح و امانت و کارآزموده 
در مدیریت های کلان می باشید، به تولیت آن آستان نورانی و مقدس منصوب می کنم و 

توجه آن جناب را به نکاتی معطوف می دارم:
۱- خدمتگزاری آستان قدس رضوی، افتخار معنوی بزرگ و زمینه ی بهره مندی از 
روحانیت آن خورشید فروزان و تقرّب به ساحت ولایت آن مهر درخشان است. این فرصت 
کم نظیر را مغتنم بشمارید و همه ی توش و توان خود را مصروف آن سازید و سرمایه های 

معنوی را که بحمدالله از آن برخوردارید، در پرتو آن افزایش دهید.
2- خدمت به زائران آن بارگاه مقدس بویژه ضعفاء و نیازمندان را از رؤس برنامه های 

خود قرار دهید.
3- خدمت به مجاوران و بویژه مستمندان و مستضعفان وظیفه ی دیگری است که 

شایسته است به آن اهتمام ورزید.
4- آستان قدس ظرفیت فرهنگی عظیمی است که می تواند در فضای عمومی کشور 
و جهان اسلام اثرگذاری کند؛ شایسته است با کمک خبرگان فرهنگی، بیشترین بهره از 

این ظرفیت کم نظیر در ترویج معارف قرآنی و مکتب اهل بیت علیهم السلام گرفته شود.
۵- مجموعه  فضاها و بناهای آستان قدس گنجینه ی منحصر به فردی از هنر معماری 
اسلامی و ظرائف و لطائف علمی و هنری پر مضمون ملت ایران است؛ نگهداری و نگهبانی 
از این موزه ی عظیم که در زمان تولیت فقید به نزدیک ده برابر گذشته ارتقاء یافته از جمله  

وظائف بزرگ و شایسته  توجه است.
6- حفاظت از موقوفات و بهره گیری بهینه از آن در مصارف خود که متولی فقید بدان 
اهتمامی ویژه داشتند و بویژه بهره مند ساختن تهیدستان نقاطی از کشور که آن موقوفات در 

آن قرار دارند، بر حسب گنجایش وقفنامه ها نیز وظیفه ی بزرگ دیگری است.
۷- سامان بخشیدن به بنگاههای اقتصادی و خدماتی آستان قدس رضوی و انضباط 

قانونی آنها نیز باید همواره مد نظر بوده از آن غفلت نشود.
بار دیگر جنابعالی را به استمداد از انوار مقدسه ی آن مضجع روحانی که بیشک به توفیق 
در انجام این وظائف کمک شایانی خواهد کرد و نیز به نکته های 2 و 3 توصیه می کنم و 
رحمت و مغفرت و رضوان الهی را برای متولی فقید سعید که در مدیریت و پیشرفت این 
دستگاه عظیم سعی وافر و خالص مبذول داشتند مسألت می نمایم و توفیق جنابعالی و همه 

خدمتگزاران آن آستان رفیع را همراه با تشکر از زحمات آنان از خداوند متعال خواستارم.
والسلام علیکم و رحمةالله - سیّد علی خامنه ای - 17/ اسفند ماه/ 1394

به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی متولد ۱339  نوغان مشهد است. او در سن ۱۵ 
سالگی وارد حوزه علمیه قم شد و سطوح عالی را در محضر اساتید و علمای بزرگ حوزه  
پشت سر گذاشت. وی همچنین دارای دکتری فقه و مبانی با گرایش حقوق خصوصی است 
م رهبرى و آقایان مجتبی تهرانی  و  حجةالاسلام رئیسی از محضر دروس خارج مقام معظَّ

هاشمی شاهرودی استفاده کرده است.
او طی سه دهه گذشته به طور مستمر در مناصب قضایی حضور داشته است؛ از قضاوت 
در دادگاههای انقلاب تا جایگاه دادستانی کل کشور. در دوره ریاست  هاشمی شاهرودی و 

صادق لاریجانی تا جایگاه معاون اول این قوه ارتقا پیدا کرد.
رئیسی علاوه بر آنکه به طیف روحانیون مشهد تعلق دارد. در این دوره از انتخابات 
خبرگان نیز از بیرجند )خراسان جنوبی( به مجلس راه یافت. وی همچنین دارای نسبت 
نزدیک با امام جمعه اصولگرای این استان و داماد آیت الله علم الهدی امام جمعه مشهد 
است. رئیسی به عنوان یکی از معتمدان رهبری و نظام در نهادهای دیگر نیز سمت های 
مهمی داشته از جمله وی به عنوان یکی از اعضای هیئت رئیسه مجلس خبرگان در سال 
88 انتخاب شد. افزون بر این ها وی تولیت امامزاده صالح را در سالهای اخیر برعهده داشته 
است. او طی سالهای گذشته از طرف نظام مسئولیت و عضویت در کمیته های ویژه پیگیری 
برخی از حوادث حساس سیاسی و امنیتی را برعهده داشت است. در قضیه برخورد با عوامل 
و متهمان حوادث 88 او ضمن مدیریت برخی از کمیته های تحقیق و بررسی به موضع 

گیریهای صریح در باره سران اصلاح طلبان متهم در این حادثه پرداخت.
رئیسی در این مقطع به عنوان یکی از اعضای هیئت سه نفره ویژه بررسی موضوع اتهام 
بدرفتاری با متهمان ماجرای کهریزک شد.  در پایان این بررسی ها، پیشنهاد داد که »با 
افرادی که با نشر اکاذیب و ایراد تهمت و افتراء« موجب  باعث هتک  حیثیت و اعتبار نظام 

می شوند برخورد شود.

شمارش معکوس برای یک انتصاب؛

چه کسی دادستان کل کشور می شود؟
سید هادی کسایی زاده

صبح روز دوشنبه مقام معظم رهبری طی حکمی سید ابراهیم رئیسی دادستان وقت 
کشور را به عنوان تولیت جدید آستان قدس رضوی منصوب کردند و رسما صندلی اتاق 
دادستان کل کشور تا تعیین دادستان جدید از سوی رئیس قوه قضائیه خالی می ماند. 
حالا با توجه به اینکه به روزهای پایانی سال نزدیک هستیم و بر اساس قانون جدید آیین 
دادرسی کیفری دادستان کل نقش مهمی در قانون دارد پیش بینی می شود به زودی 

دادستان جدید تعیین شود.
از ابتدای انقلاب اسلامی آقایان و حجج اسلام مهدی هادوی، علی قدوسی، محمدمهدی 
ربانی املشی، محمد موسوی خوئینی ها، عبدالکریم موسوی اردبیلی، سید حسین موسوی 
تبریزی، یوسف صانعی، محمد ری شهری، سید ابوالفضل موسوی تبریزی، مرتضی مقتدائی، 
عبدالنبی نمازی، قربان علی دری نجف آبادی، غلامحسین محسنی اژه ای و سید ابراهیم 
رئیسی به عنوان دادستان کل کشور خدمت کرده اند و حالا در مرحله انتخاب پانزدهمین 

دادستان کشور هستیم.
در این میان گمانه زنی هایی هم از سوی قضات و کارکنان حوزه حقوقی و قضایی شکل 

گرفته که چه کسی دادستان جدید کشور می شود؟
حجت الاسلام منتظری

بر اساس شنیده ها قبل از انتصاب حجت الاسلام رئیسی به عنوان چهاردهمین 
دادستان کل، صحبت از انتصاب حجت الاسلام محمدجعفر منتطری رئیس وقت دیوان 
عدالت اداری بود که به دلایلی این تغییر رخ نداد و حالا پیش بینی می شود که شاید 
منتظری در گزینه های اصلی دادستانی کل کشور باشد. محمدجعفر منتظری در کارنامه 
کاری خود ریاست سازمان قضایی نیروهای مسلح، معاون دادستان کل کشور، مشاور رئیس 

قوه قضائیه، بازرس قوه قضاییه و ریاست دادگاه ویژه روحانیت را دارد.
سید مرتضی بختیاری

همچنین سید مرتضی بختیاری معاون وقت دادستان کل کشور که در کارنامه کاری خود 
جانشین دادستان انقلاب کاشمر، دادستان انقلاب بیرجند، معاون دادستان انقلاب مشهد، 
دادستان عمومی و انقلاب و ویژه روحانیت حوزه مشهد، قائم مقام دادگستری استان خراسان، 
مدیرکل دادگستری استان فارس، رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور، 
مدیرکل دادگستری استان خراسان رضوی، استاندار اصفهان و وزارت دادگستری دولت دهم 

را دارد هم جزو گزینه های دادستانی کل کشور پیش بینی می شود.
حجت الاسلام خلفی

 به گزارش مهر، اما سومین گزینه احتمالی برای ریاست بر دادستانی کل کشور حجت 
الاسلام خلفی رئیس حوزه ریاست قوه قضائیه است. خلفی از مردادماه ۱388 به این سمت 
منصوب شد و پیش از این دادستان انتظامی قضات و سرپرست دادسرای کارکنان دولت 
بوده است. البته گزینه های احتمالی فقط به این چهره ها منتهی نمی شود و افراد و چهره 

های دیگری هم هستند که در نهایت به تصمیم رئیس قوه قضائیه بستگی دارد.
عباس جعفری دولت آبادی 

استان  کل  دادگستری  ریاست  کارنامه خود  در  که  آبادی  دولت  عباس جعفری 
خوزستان، سرپرست مجتمع قضایی خانواده را بر عهده دارد در 8 شهریور ۱388 از سوی 
صادق لاریجانی رئیس جدید قوه قصائیه بعد از سعید مرتضوی به سمت دادستان تهران 

منصوب شد. حالا نام وی هم جزو گزینه های احتمالی است.
برخی از وظایف دادستان کل کشور در قانون جدید

ایفای نقش مدعی العمومی در گستره کشوری )ماده ۵0 قانون اصول تشکیلات عدلیه(، 
ریاست دادسرای دیوانعالی کشور )ماده ۵4 قانون اصول تشکیلات عدلیه(،  حضور در شعب 
دیوانعالی کشور و اعلام نظر ماده 469 ق آ دک مصوب 92 یا نماینده در امور کیفری،  
درخواست ایجاد رأی وحدت رویه از هیأت عمومی دیوانعالی کشور )ماده 4۷۱ ق آدک 
مصوب 92(، حضور در جلسات هیأت عمومی دیوان عالی کشور یا نماینده دادستان )ماده 
4۷۱ ق آ دک مصوب 92(، تکلیف برای دادستان کل کشور به حضور یا حضور نماینده و 
اظهارنظر قبل از تصمیم در خصوص ایجاد وحدت رویه و یا رسیدگی به آراء اصراری و یا 
انجام سایر وظایف هیأت عمومی دیوانعالی کشور )ماده 4۷2 ق آ دک مصوب 92(،  حق 
در خواست اعاده دادرسی نسبت به محکومیت قطعی دادگاهها )بند ب ماده 4۷۵ ق. آ. 
د. کیفری(،  درخواست تجویز اعاده دادرسی از رئیس قوه قضائیه در خصوص آراء قطعی 
اعم از حقوقی یا کیفری که خلاف بین شرع باشد. )تبصره 3 ماده 4۷۷ ق. آ.د.کیفری 

مصوب 92( و ....

دریــچه

نکــته
هفتم اسفند ماه جاری انتخابات دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی و پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری به صورتی آرام و 
کم حاشیه و با مشارکت بالای 60 درصد مردم در سراسر میهن 

اسلامی برگزار شد.
ویژگی های این انتخابات، چرایی استقبال مردم، نقش شبکه 
های اجتماعی و لزوم تغییر قانون انتخابات محور پرسش های 
ایرنا از دو میهمان اصلاح طلب و اصولگرا در میزگرد بررسی های 

مسائل انتخابات بود.
احمد حکیمی پور دبیر کل حزب اراده ملت ایران، نماینده 
اسبق مجلس شورای اسلامی، رئیس فراکسیون اصلاح طلبان 
شورای شهر تهران، عضو شورای مرکزی نمایندگان ادوار مجلس 
شورای اسلامی است و سابقه یک دوره ریاست شورای هماهنگی 

جبهه اصلاحات را در کارنامه دارد.
مهمان دیگر ابوالقاسم رئوفیان دبیر کل حزب اسلامی ایران 
انتخابات سخنگویی جبهه  از  قبل  تا چندی  است. وی  زمین 
ایستادگی را نیز برعهده داشت که معقتد است به دلیل انتقادات 
شفاف خود از نفوذ تندروها در لیست تهران از این سمت کنار 

گذاشته شد.
ماحصل میزگرد ایرنا با این دو فعال سیاسی در پی می آید:

 چرا مردم از انتخابات هفتم اسفند استقبال کردند؟
حکیمی پور: مهمترین دلیل افزایش مشارکت، اعتماد مردم 
به نهاد و فرآیند انتخابات است. انتخابات به عنوان اصلی ترین و کم 

هزینه ترین فرآیند حل و فصل منازعات درون سیستمی توسط مردم پذیرفته شده است.
که  بود  ایجاد شده  اعتماد  عدم  فضای  نوعی  مسائل،  برخی  وقوع  با  در گذشته 
خوشبختانه در انتخابات اخیر ترمیم شد. پیش بینی من این است که این افزایشَ اعتماد 

تاثیر بسزایی در بالا بردن سطح مشارکت مردم در انتخابات سال 96 داشته باشد. 
در سالهای پس از انقلاب برگزاری بیش از 3۵ انتخابات، انتخابات را تبدیل به یک 
فرهنگ در کشور کرده است. این نهاد توانسته است نقش مهمی در انتقال دغدغه های 
مردم به کلیت نظام سیاسی ایفا کند که در انتخابات اخیر به ویژه در تهران شاهد آن 

بودیم.
تشویق و ترغیب مسئولان نظام و در راس همه رهبری، رئیس جمهور، فعالان سیاسی 
و نخبگان تاثیر بسیار قابل توجهی بر میزان مشارکت در هفتم اسفند داشت، همچنین 

احزاب سیاسی مردم را تشویق کردند انتخابات را جدی بگیرند.
رسانه ها هم دو نقش، یکی ایجابی و دیگری سلبی بازی کردند. رسانه های بی طرف 
که اصل شرکت در انتخابات را ترویج می کردند نقش مهمی در آوردن مردم پای صندوق 

داشتند. از سویی شبکه های اجتماعی هم به بسیج جامعه کمک شایانی کردند.
مردم ما نظام را با تمام کاستی ها دوست دارند. وقتی حس می کنند رقابت انتخاباتی 

حداقل های یک رقابت عادلانه را دارد به مشارکت ترغیب می شوند.
حکیمی پور افزود: هر چند رد صلاحیت ها، در ابتدا فضای انتخاباتی را سرد کرده 
بود اما همین رد صلاحیت شدگان هم از مردم خواستند صحنه را خالی نکنند و از حق 
رای خود نگذرند. جریان اصلاحات در این انتخابات به هیچ قیمتی نمی خواست کناره 

گیری کند.
مردم دوست داشتند موفقیت دولت در امر برجام ادامه پیدا کند. آنها نگران بودند در 

صوت عدم مشارکت جریانی روی کار بیاید که ما را به قبل از سال 92 برگرداند.
رئوفیان: در همه نظام های سیاسی حضور حداکثری مردم پای صندوق های رای 
نشانه دموکراتیک بودن آن جامعه است. ایران هم از این واقعه مستثنی نیست. در هیچ 

کدام از انتخابات مجلس سالهای پس از انقلاب مشارکت زیر ۵0 درصد نداشته ایم.
در انتخابات اخیر هم شاهد تحقق این استراتژی مقام معظم رهبری و دلسوزان نظام 
بودیم؛ یعنی نفس شرکت گسترده ملت مهم تر از این بود که آنها به چه کسی رای می 

دهند.
مایه دوام و قوام یک نظام سیاسی، مردم هستند. جامعه ایران از پیشتازترین جوامع 
در برقراری اصل مردم سالاری است و به عنوان یک جامعه دموکراتیک شناخته می شود. 

یکی از نامزدهای ریاست جمهوری آمریکا نیز به تازگی به این نکته اعتراف کرد.
با توجه به فراخوان رهبری که فرمودند حتی مخالفان نظام هم پای صندوق رای 
بیایند مردم متوجه شدند با توجه به شرایط خاص منطقه، موفقیت ما در پسابرجام نیاز 

به این حضور حداکثری دارد.
این دوره یکی از دورانهای مثال زدنی انتخابات از نظر سلامت بود. دیدیم که حضراتی 
مثل آیات مصباح یزدی و محمد یزدی که در تفقه و قدرت استنباط بسیار بالای آنها در 

امور دینی تردیدی وجود ندارد رای نیاوردند و هیچ اعتراضی هم نکردند.

البته من در مصاحبه یکی از اصولگرایان مجلس دیدم که گفته بود حمایت دولت از 
لیست آقای هاشمی باعث موفقیت آن شد. 

بنده این را خلاف واقع می دانم. در دوره های قبل دولت اصولگرا روی کار بود ولی 
اصلاح طلبان روی کار آمدند. این قبیل حرف ها به حماسه ملی که مردم خلق کردند 

ضربه می زند.
 شبکه های اجتماعی تبلیغات را متحول کرده است

حکیمی پور: این شبکه ها در روز انتخابات نیز فعال بودند. به نظر می رسد تاثیر آنها 
سال به سال بیشتر می شود. چنانچه در انتخابات ریاست جمهوری در سال 92 به این 
شدت فعال نبودند. برای همین باید قانون انتخابات تغییر کند و به تبلیغ در شبکه های 

اجتماعی نیز بپردازد. 
رئوفیان: شبکه های اجتماعی امکان تبلیغاتی کم هزینه و ساده را برای نامزدهای 
سراسر کشور فراهم کردند. این ابزار البته در مواقعی برای تخریب حریفان مورد استفاده 
قرار گرفت و تجلی گاه بداخلاقی های افراطیون شد که خود این موضوع بیانگر آن بود 
که افرادی که می خواهند نماینده مردم در مجلس شوند باید ادب، نزاکت و انصاف را به 

عنوان ابتدایی ترین خصلت شخصیتی داشته باشند.

 صف های طولانی افتخار نیست
حکیمی پور: قانون انتخابات باید تغییر کند. این افتخار نیست که مردم چند ساعت 
برای رای دادن در صف بایستند. باید به سمت نظام حزبی برویم. نباید فرد مجبور باشد 
اسم 30 نفر را در برگه رای خود بنویسد. در برخی کشورها قبل از انتخابات مشخص است 
کدام شهروند رای می دهد و کدام رای نمی دهد. برگه رای تنها برای افرادی که از قبل 
اعلام آمادگی کرده اند ارسال می شود. این برگه هولوگرام دار است و قابل جعل نیست. 

حتی مشخص شده که فرد باید در کدام حوزه و صندوق رای دهد. 
هر شخصی هم که از قبل اعلام کرده رای نمی دهد باید جریمه مالی به دولت 
پرداخت کند که بخشی از هزینه های برگزاری انتخابات از این محل تامین می شود. چرا 
که نظام جمهوری است و فردی که رای نمی دهد بابت عدم مشارکت در سرنوشت خود 

و کشور باید غرامت مالی دهد.
رعایت نشدن این نکات به خصوص در انتخابات هفتم اسفند به خوبی نمایان بود. 
بسیاری از مردم به ویژه در تهران، چون در ساعات پایانی مراجعه کردند و صفهای طولانی 

چند صد نفری را دیدند از رای دادن منصرف شدند.
رئوفیان: قانون اساسی ما جایگاه ویژه ای را برای احزاب در نظر گرفته است؛ اما قانون 
انتخابات ما با این قانون تطبیق ندارد. هر چند بیش از 200 حزب در کشور وجود دارد اما 

هنوز افراد هستند که نامزد معرفی می کنند نه احزاب. 
باید این حزبها که تنها چند جریان سیاسی غالب در آنها وجود دارد با هم ادغام و 
چند حزب قوی و پرطرفدار ایجاد شوند. البته بنده به نظارت استصوابی معتقدم. مرحوم 
حجه الاسلام عمید زنجانی از نویسندگان قانون اساسی می گفت اگر در قانون اساسی 
دقت کنید می بینید که منظور آن از نظارت شورای نگهبان بر انتخابات، استصوابی بوده 
نه استطلاعی؛ یعنی صرف اینکه چهار ارگان صلاحیت فردی را تایید کند حجت دقیقی 

برای این شورا نمی شود.
اما این رد صلاحیت ها نباید اینقدر گسترده انجام می شد. اینکه 
بسیاری را به اتهام عدم اعتقاد به اسلام و نظام رد صلاحیت کرده 
اند جای سئوال دارد. چطور می توان تشخیص داد که فردی اعتقاد 

یا التزام به اسلام ندارد. 
اگر نمایندگان محترم مجلس نهم این قانون را اصلاح می 
کردند خود شان بعضا دچار مشکل رد صلاحیت از سوی شورای 
نگهبان نمی شدند. همین الان هم اگر مجلس دهم فکری برای 

آن نکند نه تنها خودش بلکه کل نظام متحمل هزینه می شود.

تبلیغات نامزدها باید با اسناد بالادستی 
مطابقت داشته باشد

حکیمی پور: یکی از مصادیق تخلفات انتخاباتی وعده های 
خارج از چارچوب حیطه کاری یک نماینده است. در کشوری که 
سند چشم انداز دارد و بودجه آن مشخص است یک نماینده نباید 
با دادن وعده هایی که هیچ سنخیتی با این سند ندارد و صرفا 
توقعات را افزایش می دهد مردم را پای صندوق بکشاند. هر چند تا 
زمانی که نظام انتخاباتی کشور حزبی نشود این وعده های توخالی 
ادامه خواهد داشت. اگر به جای یک فرد، یک حزب در انتخابات 
شرکت کند احزاب حامی نامزدها این اجازه را نمی دهند که وی 
شعارهای بدون پشتوانه دهد چرا که برای خود حزب تبعات منفی 

زیادی به همراه دارد و موقعیتش را در جامعه خراب می کند.
مجلس نهم، حزبی کردن انتخابات را شروع کرد ولی هنوز به 

پایان نرسیده است. امیدواریم مجلس دهم آن را ادامه دهد و به سرانجام برساند.
رئوفیان: این نظام به سادگی به دست نیامده که به آسانی دچار صدمه شود. این 
همه شهید داده نشده که نامزدی بیاید با دادن وعده های دروغین و فریبنده رای جمع 
کند و بعد هم در اجرای آن بماند. باید سیستم نظارتی وجود داشته باشد که با نامزدهای 
متخلف برخورد کند. چرا که برخی وعده ها داده می شود که اصلا تحقق آن در حیطه 
کار نماینده مجلس نیست. البته نمی گویم شورای نگهبان باید این کار را انجام دهد 

بلکه باید مکانیسمی برای بررسی دوباره صلاحیت این قبیل نامزدها وجود داشته باشد.
سخن آخر

حکیمی پور: باید مردم نتیجه مشارکت خود در انتخابات را ببینند. اگر مشاهده کنند 
که رای داده اند اما اتفاق مثبتی در کشور نیفتاده خود به خود سرد می شوند و مشارکت 

در دوره های بعد پایین می آید.
رئوفیان: انصافا نظام سیاسی ایران بیش ازهر نظام دیگری به رای مردم اهمیت داده 
است. قانون اساسی در هیچ نظامی غیر از جمهوری اسلامی به رای مردم گذاشته نشده 
است. به طور متوسط هر سال یک انتخابات در کشور برگزار شده است. حتی رهبر هم 
به نوعی با رای مردم تعیین می شود. برای همین مشارکت 62 درصدی در کشور و ۵0 
درصدی تهران در انتخابات هفتم اسفند نباید ما را خیلی خوشحال کند. باید نیمه خالی 

لیوان را هم دید. 38 درصد در کشور و ۵0 درصد در پایتخت رای نداده اند.
باید به این آرای خاکستری توجه شود. حدود ۱۵ ماه دیگر دو انتخابات ریاست 
جمهوری و شورای شهر را در پیش داریم. حتما باید این رای خاکستری ها را به میدان 
آورد. وی در ادامه افزود: ان شاءالله نظام سیاسی، رهبری معظم انقلاب و فعالان سیاسی 
تدبیری بیندیشند تا این افراد هم پای صندوق بیایند. مقام معظم رهبری رای دادن را 

حق مردم دانسته اند.
 اگر مشارکت بالا رود توان جمهوری اسلامی در معادلات بین المللی ارتقا می یابد. 
یکی از وظایف خبرگان نظارت بر دستگاههای زیر نظر رهبری است. خبرگان پنجم باید 
بر سازمانی مثل صدا و سیما نظارت داشته باشد. این رسانه باید بیانگر نظرات مختلف 
موجود در جامعه باشد در حالیکه چنین رویکردی از آن مشاهده نمی شود. مجلس 
خبرگان باید نظارتی جدی و مستمر را بر این سازمان داشته باشد چرا که این رسانه 

همانطور که از نامش برمی آید باید ملی عمل کند. 
تلاش و همتی که در اجرای درست برجام و اجرای تعهدات ۵+۱ باید خرج شود به 
مراتب بیشتر از خود توافق است. کار بسیار سخت است. شاهدیم که بحث سوئیفت حل 
شده اما بانک های بین المللی جرات ندارند با ایران وارد معامله شوند چرا که توسط آمریکا 
جریمه می شوند. از طرفی نباید برخی با بیان این ادعا که برجام طبلی توخالی است دل 
مردم را خالی کنند. برجام دستاورد بزرگی است. علاوه بر محاسن بسیار آن، اگر معایبی 
هم دارد باید با ارائه نظرات کارشناسی به دولت در جهت کمک به کشور حرکت کرد. 
دولت هم باید سعه صدر و آستانه تحمل خود را برای شنیدن نظرات منتقدین افزایش 
دهد. رئوفیان در پایان افزود: در مجموع باید با ایجاد تدابیر هوشمندانه نگذاشت طرف 

مقابل از زیر بار تعهدات خود شانه خالی کند.

انتخابات مجلس دهم در حالی برگزار شد که اغلب افراد جامعه 
نسبت به عملکرد مجلس نهم انتقادات فراوانی داشتند و این انتقادات 
بیشتر حول مسائل اقتصادی و سیاسی می چرخید. همین انتقادات 
باعث شد تا با رای مردم، ترکیب مجلس تغییر کند و مجلس نهمی 
که از اکثریت اصولگرایان تشکیل شده بود تنها سهمی 30 درصدی 

برای حضور به آنها بدهد.
در تهران اما رای گیری بسیار جالب بود. می توان به جرات گفت 
در طول تاریخ جمهوری اسلامی ایران، کل لیست اراه شده از سوی 
یک تفکر سیاسی رای آورد و هر 30 نفر لیست اصلاح طلبان وارد 
مجلس شدند که نشان دهنده بلوغ سیاسی مشارکت کنندگان در 

انتخابات مجلس دهم است.
اما به واقع چرا این رفتار از مردم سر زد؟

مدیریت ناکارآمد دولت نهم و دهم به ویژه در عرصه اقتصادی 
سبب شد تا اقتصاد کشور به شرایط بحرانی برسد و رفتارها و وعده 
های پوپولیستی وضعیت معیشت مردم را با مشکلات جدی مواجه 
کرد. اکثریت مجلس نهم نیز از زمان روی کار آمدنش به نوعی 

همصدا با دولت وقت شدند.
اما با روی کار آمدن دولت یازدهم و تلاش این دولت برای حل 
مسائل بین المللی از یک سو و برنامه دولت برای کنترل تورم لجام 
گسیخته که از دولت قبل به یادگار مانده بود از سوی دیگر، وضعیت 

اقتصاد رو به بهبود گذاشت.
به گزارش جماران، در این شرایط مسائل اقتصادی به یکی از 
مهمترین اولویت های مجلس دهم مبدل شده است. به طوری که 
اکثریت کارشناسان معتقدند که این مجلس باید راهبرد اقتصادی 
خود را مشخص کند و با استفاده از آن به سوی مواجهه با مشکلات 
پیش رود. این مجلس در کنار دولتی خواهد ایستاد که قبل از آنکه 
مجلس دهم رونمایی شود، هم راهبرد اقتصادی خود را تعیین کرده 

و هم در این راه گام های بلندی برداشته است.
همانگونه که مطرح شد، در مجلس دهم، منتخبان مجلس 
شورای اسلامی به صورت لیستی رأی آوردند که این به معنی احیای 

تشکل ها و نهادهای سیاسی غیردولتی و غیررسمی است.
رفتار مردم در این انتخابات نوعی موضع گیری در مقابل برنامه ها و 
سیاست های ناکارآمد بود، چراکه این سیاست ها نه تنها خدشه  جدی 
به وجهه بین المللی کشور وارد کرد، بلکه شرایط کلان اقتصادی را به 
سمت سقوط پیش برد، به طوری که در دوره ای با بیشترین درآمد 
نفتی، اقتصاد کشور هم زمان منفی ترین نرخ رشد اقتصادی و بالاترین 

نرخ رشد تورم را تجربه کرد.
دولت وقت با اجرای برنامه هدفمندسازی یارانه ها نه تنها یارانه ها 
را هدفمند نکرد، بلکه ضریب جینی را افزایش داد و موجب شد 
نتایج  و  انتخاب شدگان  چیدمان  یابد.  افزایش  درآمد  پراکندگی 
انتخابات در واقع انعکاس صدای مخالفت مردم با برنامه هایی است که 
به اسم افزایش رفاه و عدالت، موجب کاهش رفاه عمومی و بی عدالتی 

شده بود.
حال با توجه به این شرایط و انتظارات جامعه، مجلس دهم باید 
اصلی ترین اولویت خود را به شرایط اقتصادی کشور مانند بهبود 
اشتغال و درآمد مردم اختصاص دهد . از اولویت های اقتصادی نیز 
باید به رفع بی کاری اشاره کرد؛ بی کاری که نتیجه و برایند عملکرد 
ضعیف و معیوب اقتصاد کشور بوده است. بنابراین طبیعی است برای 
بهبود وضعیت اشتغال باید به بهبود جذب سرمایه گذاری خارجی و 

بهبود وضعیت تولیدی کشور توجه کرد.
برای  مالی  تأمین  بحران  اقتصاد کشور  دیگر مسائل مهم  از 
پروژه های تولیدی است که در نتیجه تحریم ها و همچنین کاهش 
قیمت نفت به وقوع پیوسته است. در این باره باید سیاست ها و قوانین 
مرتبط با تسهیل تجارت بین المللی به گونه ای وضع شود که جبران 
ریسک سرمایه گذاری ایران را داشته باشد. برای بهبود شرایط جذب 
سرمایه در اقتصاد باید درصدد بازنگری در شرایط دستوری اقتصاد 

کشور بود.

و  دولت  اقتصادی  تیم  بین  بیشتری  همخوانی  هرچه 
کمیسیون های اقتصادی مانند انرژی، برنامه بودجه و کشاورزی و... 
مجلس وجود داشته باشد، قدرت برآورد سطح انتظارها از مجلس 
بیشتر می شود. در واقع مجلس دهم می تواند در راستای واقعی سازی 
وضعیت اقتصادی و شفاف سازی اقتصاد کمک کند و گذاری از 

پوپولیسم به مردم سالاری امیدبخش باشد.
با نگاهی به لیست اعضای کمیسیون های اقتصادی مجلس نهم و 
مقایسه آن با افرادی که برای مجلس دهم از مردم رای اعتماد گرفته 
اند، مشخص می شود که ملت و افرادی که در انتخابات شرکت کرده 
اند به بدنه کمیسیون های اقتصادی مجلس نهم اعتماد نکرده اند زیرا 
بیش از ۷0 درصد از نمایندگان مجلس نهم که در کمیسیون های 

اقتصادی حضور داشته اند از راهیابی مجدد به بهارستان باز ماندند.
بر اساس اسامی که از سوی وزارت کشور به عنوان نتایج نهایی 
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی منتشر شده است از 
۱28 نماینده ای که در کمیسیونهای اقتصادی، انرژی، برنامه و بودجه 
و محاسبات، صنایع و معادن و عمران مجلس نهم حضور دارند 8۵ 

نفردر مجلس دهم نخواهند بود.
از این ۱28 نفر، ۱3 تن در مرحله دوم انتخابات با کاندیداهای 
دیگر رقابت خواهند کرد و تنها 30 نفر مجوز ورود به مجلس دهم را 

از آرا مردم گرفته اند.
در کمیسیون اقتصادی مجلس با 24 عضو، ۱6 نفر در مجلس 
دهم نخواهند بود و ۵ نفر از آنها دوباره بر صندلی های سبز بهارستان 

تکیه خواهند زد. این فارغ از 3 نفری است که ممکن است در مرحله 
دوم مجددا راهی مجلس شوند.

کمیسیون برنامه ، بودجه و محاسبات درست است که نسبت به 
بقیه کمیسیونهای اقتصادی مجلس وضعیت بهتری دارد اما تنها ۱0 
نفر از اعضای این کمیسیون در مجلس دهم خواهند بود و ۱۷ نفر از 

آنها توسط رای مردم از راهیابی مجدد به مجلس باز ماندند.
کمیسیون صنایع و معادن و همچنین کمیسیون عمران نیز 
همین شرایط را دارند و تنها 2۵ درصد از اعضای این دو کمیسیون 

دوباره در مجلس خواهند بود.
شرایط کمیسیون انرژی اما در نوع خود جالب توجه است. تنها 
یک نفر از این کمیسیون 24 نفره در مجلس دهم نیز خواهد بود و 

مابقی آنها نقشی در این مجلس نخواهند داشت.
در شرایط کنونی اقتصاد کشور، کمیسیون انرژی مجلس می تواند 

نقش تاثیرگذاری در رسیدن به اهداف اقتصادی کشور داشته باشد.
ایران همواره تاکید کرده که با رفع تحریم ها ظرفیت تولید نفت 
خود را به پیش از آن برساند. رفع تحریم ها همچنین سبب شده 
است تا دروازه های ایران به سوی تکنولوژی های روز دنیا در حوزه 

انرژی گشوده شود.
به دلیل فرصت های ایران برای توسعه با سرمایه اندک که عامل 
مهمی در شرایط قیمت پایین نفت می باشد، شرکت های خارجی 
منافع و علاقه قابل توجهی در بخش نفتی ایران دارند. هزینه تولید 
نفت در ایران حدود ۱2 دلار در هر بشکه است که به مراتب پائین تر 

از هزینه تولید نفت شیل در آمریکا است. این هزینه ها به قدر کافی 
باعث جذابیت بازار ایران می شود و نتایج انتخابات مجلس می تواند 

تسریع کننده این شرایط باشد.
 انتخابات ایران در زمان خوبی برگزار شد و این زمان بندی برای 
شرکت های نفت و گازی که به دنبال ورود به بازی های بازار ایران 
هستند، می تواند تسریع کننده باشد. این نتایج همچنین نویدبخش 
شکل گیری درجه اطمینان بخشی از امنیت سرمایه گذاری است 
و این مسئله عامل کلیدی برای جذب سرمایه گذاران خارجی می 

باشد.
سرمایه گذاری خارجی یکی از مهم ترین منابع رشد اقتصادی، 
انتقال تکنولوژی، ایجاد اشتغال و توسعه فعالیت های نفت و گاز 
است.در ارزیابی کلی از اقتصاد ایران می توان دریافت این کشور از 
ویژگی های لازم برای جذب سرمایه گذاری خارجی در موقعیت 
مناسبی قرار دارد . بنابراین تمرکز اصلی کشورهای در حال توسعه 
در این خصوص همواره بر این موضوع بوده که چگونه می توان به 
بهترین شکل ممکن سیاست های داخلی را در جهت حداکثرسازی 
حضور سرمایه خارجی در اقتصاد ملی ساماندهی کرد و این مهم نیز 
در مجرای وضع قوانین صحیح و قابل اجرا محقق می شود که مجلس 

پایه اساسی این موضوع می باشد.
حال با توجه به این موضوع، نکته مهم این است که ساختار 
کمیسیون انرژی مجلس دهم که قرار است راهگشای بخش نفت 
و گاز کشور در شرایط پسا برجام و رونق اقتصادی کشور باشد بطور 

کلی تغییر شکل خواهد داد.
از 24 عضو کمسیون انرژی در مجلس نهم، تنها یک نفر توانست 
آرای مردم را برای حضور در مجلس دهم کسب کند. دو نماینده نیز 
برای رسیدن به مجلس دهم باید با کاندیداهای دیگر در دور دوم 
انتخابات مجلس رقابت کنند زیرا در دور اول نتوانستند اکثریت آرای 

مردم را به خود اختصاص دهند.
اما نکته قابل تامل آن است که 2۱ نفر از 24 عضو کمیسیون 
انرژی مجلس از مردم رای اعتماد نگرفتند و از راهیابی مجدد به 
بهارستان بازماندند. این به معنای آن خواهد بود که مردم از عملکرد 
این نمایندگان در مجلس نهم به هیچ وجه رضایت نداشتند و حاضر 

به تایید این افراد برای نمایندگی مردم نبودند.
در واقع کمیسیون انرژی مجلس نهم با ایرادات بی جا و مکرری که 
به عملکرد وزارت نفت داشته است نه تنها نتوانست پیام رسان صدای 
مردم به وزارت نفت باشد بلکه خود ملت را نیز به دلیل بهانه جویی ها 
و سیاسی کاری های خود دلسرد کرد. در موضوع قراردادهای جدید 
نفتی نیز که به منظور تسهیل سرمایه گذاری خارجی با حفظ منافع 
ملی تدوین شده بود، مجلس نهم از مدار انصاف خارج شد و انتقاداتی 

را مطرح کرد که پاسخ روشنی از سوی وزارت نفت دریافت نمود.
البته این موضوع تنها مختص به کمیسیون انرژی نمی شود و در 
بقیه اجزای مجلس نیز نظرات جانبدارانه به عملکرد دولت مورد انتقاد 
ملت بوده است. برای مثال می توان به مسئله مذاکرات هسته ای 
ایران و ۱+۵ اشاره کرد که تیم مذاکره کننده همواره از سوی مجلس 
مورد شدید ترین انتقادات و گاهی نیز توهین هایی قرار می گرفت، اما 
مردم با رای خود در انتخابات مجلس پاسخ اینگونه انتقادات را دادند.

مجلس دهم از ۷ خرداد سال آینده آغاز به کار خواهد کرد، 
مجلسی که با تایید بالای مردم تشکیل شده و اعتماد عمومی به 
آن بسیار زیاد است. این مجلس می تواند با تکیه بر همین اعتماد 
تصمیمات مهم و اساسی را در قانونگذاری کشور اتخاذ کند و امیدوار 
باشد با عملکرد صحیح خود بار دیگر و در انتخابات مجلس یازدهم، 
آرای عمومی جامعه را همراه خود کند. کمیسیون انرژی نیز به عنوان 
بخش مهمی از مجلس ایران نقش ایفا خواهد کرد، زیرا با وجود 
تاکیدات مکرر بر کاهش وابستگی بودجه به نفت، اما سهم طلای 
سیاه در درآمدهای ایران همچنان بالاست و این کمیسیون می توانند 
با ساختار جدید خود در مجلس دهم، قوانین موثر بر حوزه انرژی و 

مخصوصا نفت و گاز کشور تصویب کند.

 بیش از 70 درصد اعضای کمیسیون های اقتصادی مجلس نهم رأی نیاوردند

بازسازی چهره اقتصاد با ساختار جدید بهارستان 

درمیزگردی بررسی شد:

آیا قانون انتخابات متناسب با شرایط کنونی جامعه است ؟
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با یكدیگر پیوند داشته باشید و به هم نیكی كنید، و با 

یكدیگر مهربان باشید و همچنان كه خداوند به شما 

دستور داده است، برادرانی نیكوكار باشید.

سه شنبه - هجدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3959

ضرب و شتم شدید افشاگر فیلم جنجالی قاضی پور 
گفته می شود: حامد عطایی، روزنامه نگار و مدیرمسئول نشریه آینا نیوز در ارومیه در پی حادثه ای از 
سوی افراد ناشناس مورد ضرب و شتم قرار گرفت. عطایی همان روزنامه نگار ارومیه ای است که در روزهای 
اخیر انتشار یک فیلم از سخنرانی قاضی پور یکی از نامزدهای انتخابات مجلس دهم شورای اسلامی و راه 
یافته به مجلس از ارومیه خبر ساز شده و واکنشهای عمومی بسیار زیادی را به دنبال داشته است.مصطفی 
زادگان مدیر مسئول نشریه فرهنگ شمس، یکی از دوستان حامد عطایی با تشریح حادثه رخ داده گفت:  
روز پنجشنبه هفته گذشته با آقای عطایی تماسی از سوی افراد ناشناس گرفته می شود و با دعوت 
مدیرمسئول آینانیوز به میدان انقلاب ارومیه، بعد از جر و بحث انتخاباتی افراد حاضر به ضرب و شتم شدید 

این روزنامه نگار با حضور زن و فرزندان وی پرداختند.

واکنش بابک زنجانی پس از شنیدن حکم اعدام 
گفته می شود: رسول کوهپایه زاده وکیل مدافع بابک زنجانی در گفت وگو با تسنیم درباره واکنش بابک 
زنجانی به حکم شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب مبنی بر صدور حکم اعدام برای هر سه متهم پرونده اظهار کرد: با 
اینکه حکم صادره شده بود و زنجانی نیز مطلع شد در ارتباطی که روز یکشنبه با موکل داشتم زنجانی گفت 
شما صرف نظر از اینکه چنین رأیی صادر شده همچنان کار را با جدیت برای انتقال پول و تسویه بدهی پیگیری 
کنید. وکیل مدافع بابک زنجانی اضافه کرد: از موکل خواستم این موضوع را شخصاً به وکلای خارجی خود نیز 

منتقل کند تا آنها بدون توجه به رأی صادره و عواقب آن، کار انتقال وجوه را با جدیت دنبال کنند.

کتاب عطا ءالله مهاجرانی مجوز دارد
گفته می شود: سخنگوی وزارت ارشاد گفت: کتاب عطا ءالله مهاجرانی قبلا مجوز انتشار گرفته و وقتی 
برای تجدید چاپ آن اقدام شد، به تأیید رسید که مشکل محتوایی ندارد و مطابق ضوابط و ممیزی شورای 
کتاب است. وزارت ارشاد برای حمایت از ناشران، کتاب هایی را که مطابق معیارها و ضوابط تعیین شده 
باشند بررسی می کند و در شورای خرید کتاب تصمیم های لازم برای تأیید و خرید آن ها گرفته می شود. 

حمله زاکانی به 3 رئیس جمهور
گفته می شود:  علیرضا زاکانی، دیروز در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی و در نطق 
میان دستور گفت: جناب آقای هاشمی رفسنجانی باید پاسخگوی نهادینه شدن فساد در دولت سازندگی 
باشد و پاسخگوی به رسمیت شناختن حیف و میل ها و سودجویی های مسئولان منتسب به خود و 
چشم پوشی بر آن باشد. آقای خاتمی باید بگوید چرا فسادهای چند ده هزار میلیارد تومانی در دولت 
ایشان رقم خورد و او در برابر آن سکوت کرد و امروز کشور هنوز گرفتار آن فسادها و قراردادهاست. جناب 
آقای احمدی نژاد باید پاسخ دهد که چرا عناصر فاسد طرفدار و دوستدار دولت های قبل را به کار گرفت و 
سبب ظلم به ملت شد؛ ایشان باید بگوید چرا از این عناصر فسادآلود دفاع کرد؟ چرا ایشان به دغدغه های 

اصولگرایان و تذکرات آنان بی توجهی کرد؟ 

واکنش ناجا به ابطال مصوبه افزایش نرخ جرایم رانندگی  
گفته می شود: سردار اسکندر مومنی جانشین فرمانده ناجا در پاسخ به سوالی درباره ابطال مصوبه 
هیات دولت برای افزایش نرخ جرایم رانندگی اظهار کرد: وظیفه پلیس اجرای قانون است و هر قانونی که 
تصویب شود، حتی اگر مورد نظر پلیس نیز نباشد ما آن را اجرا خواهیم کرد. البته دیدگاهمان را نیز درباره 

قانون و مسائل آن اعلام خواهیم کرد.

سه گزینه احتمالی برای ریاست خبرگان
گفته می شود: رایزنی ها برای ریاست سه نامزد احتمالی ریاست خبرگان در دو طیف سیاسی کشور 
آغاز شده است. اکبر هاشمی رفسنجانی و همفکران وی از نامزدی آیت الله ابراهیم امینی حمایت می کنند 
و اصولگرایان چشم به ریاست آیت الله محمد علی موحدی کرمانی و یا آیت الله محمد مومن دوخته اند. 
این در حالی است که هیچ یک از این سه آیت الله تا این لحظه برای ریاست خبرگان اظهار تمایل نکرده اند.

پاسخ دختر ماهاتیر محمد به توئیت هاشمی
گفته می شود: توئیت آیت الله هاشمی رفسنجانی و انتشار آن از سوی دختر ماهاتیر محمد با استقبال 
وسیعی در مالزی روبرو شده است.مارینا ماهاتیر در صفحه فیس بوک خود با انتقاد از شرایط سیاسی فعلی 
مالزی با انتشار توئیت آیت الله هاشمی رفسنجانی نوشت: هر کسی را مردم نخواهند، باید کنار برود!آیت 
الله هاشمی رفسنجانی در توئیتی در روز نهم اسفند نوشت: هیچ کسی یارای مقاومت در مقابل خواست 

اکثریت مردم را ندارد. هرکسی را که مردم نخواهند باید کنار برود.

بازشماری آرای انتخابات مجلس در مشهد
گفته می شود: بازشماری آرای انتخابات مجلس شورای اسلامی در مشهد کلید خورد. به گزارش ایلنا، 
به نقل از منابع آگاه در پی اعتراض جمعی از کاندیدای مجلس شورای اسلامی در انتخابات بازشماری آرا در 
مشهد کلید خورد. وی با اعلام این خبر گفت: در پی اعتراض برخی کاندیداهای مجلس شورای اسلامی به 
نتایج این انتخابات بازشماری یک درصد از صندوق های اخذ رأی صورت گرفت. این منبع آگاه با اشاره به 
اینکه اختلافات معنادار در برخی آرا دیده شده، اذعان کرد : به دلیل برخی اختلافات معنادار در تعداد آرا 

بازشماری ۱0 درصد از صندوق ها  نیز آغاز شده و هم اکنون در حال انجام است .

یارانه پزشکان و تجار قطع می شود
گفته می شود: طبق مصوبه دیروز کمیسیون تلفیق، یارانه نقدی تجار، اعضای هیأت علمی دانشگاه ها، 
پزشکان و افرادی که درآمد سالانه آنان بالا باشد، سال 9۵ قطع می شود که ۵0 درصد از درآمد حاصل از 
قطع یارانه نقدی این افراد صرف اشتغال زایی و ۵0 درصد نیز صرف طرح ها و پروژه های عمرانی می شود.

نامحــرمانه

شهردار قم گفت: مشکلی برای پرداخت بدهی های 
شهرداری نداریم و تنها نگرانی ما سود سالانه اوراق مشارکت 
بلوار پیامبر اعظم )ص( می باشد که به دنبال راهکار برای حل 

این مشکل هستیم. 
دکتر سقائیان نژاد عصر دیروز در جمع خبرنگاران، با 
اشاره به بودجه ارائه شده به شورای اسلامی شهر برای سال 
9۵ گفت: شهرداری توان اجرای برنامه های شهری در سال 
آینده را تا 2 هزار میلیارد تومان دارد. وی با اشاره به سرانه 
فضای سبز شهر قم اظهار کرد: در حال حاضر سرانه فضای 
سبز قم ۱۷ مترمربع است که سعی داریم سالانه 3 متر سرانه 

فضای سبز همشهریان قمی را بالا ببریم.
شهردار قم برنامه دیگر شهرداری در حوزه ساماندهی 
وانت بارها و متکدیان را مورد توجه قرار داد و افزود: برای 
وانت بارهایی که ساکن قم هستند شناسنامه تهیه می شود 
و با همکاری دادگستری در آینده نزدیك برنامه ساماندهی 

سطح شهر را اجرا خواهیم کرد.
وی ادامه داد: طبق توافقی که با دادگستری قم صورت 
گرفته است در قالب طرحی مشخص از ۱۵ فروردین برنامه 

ساماندهی وانت بارها و متکدیان اجرایی خواهد شد.
سقائیان نژاد به بازسازی تشکیلاتی شهرداری قم در ابعاد 
مختلف اشاره کرد و افزود: سعی داریم با ساماندهی روندها در 

سیستم شهرداری، چابکی مدیریت شهری قم را بالا ببریم.
وی تبدیل شهر قم به یك شهر هوشمند را مورد تأکید 
داریم  نظر  در  با همراهی شورای شهر  افزود:  و  داد  قرار 
برنامه های مورد نظر در بخش هوشمندسازی عملکردها 
را اجرایی سازیم. شهردار قم با بیان اینکه ستاد تسهیلات 
نوروزی شهرداری فعال شده است، تصریح کرد: با برنامه ریزی 
درصدد ایجاد روندی برای خدمات رسانی شایسته به زائرین و 
همشهریان قمی هستیم تا نوروزی شاداب و با آرامش را در 

شهر قم سپری کنند.

وی به تشکیل کمیته حمل و نقل، اطلاع رسانی و دیگر 
کمیته های ستاد نوروزی و همچنین ممانعت از چادرخوابی 
در بلوار زائر، آماده سازی 9 پارکینگ با ظرفیت 6 هزار خودرو، 
لکه گیری آسفالت معابر، توقف پروژه های عمرانی یك هفته 
قبل از آغاز سال جدید و... را به عنوان برنامه های ایام نوروز 

شهرداری اعلام نمود.
سقائیان نژاد رفع مشکلات شهری پردیسان را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: مشکلات ترافیکی این منطقه با اجرای 
پروژه های ارتباطی همزمان در حال رفع است و برنامه های 
دیگر نیز برای رفع مشکلات شهری پردیسان در حال اجرا 
است. وی با اشاره به محرومیت های شهری قم اظهار کرد: 
چرا قم پس از 3۷ سال از پیروزی انقلاب اسلامی باید 
دچار این محرومیت ها باشد، مسائل قم باید در سطح ملی 
مورد توجه باشد. شهردار قم اضافه کرد: قم مرکز تشییع و 
خاستگاه انقلاب است و روند خدمات رسانی در این شهر باید 

به گونه ای باشد که نماد شهر اسلامی در جهان باشد.
وی به برنامه های شهر در حوزه سرمایه گذاری اشاره 
بخش  در  خوبی  برنامه ریزی های  تاکنون  افزود:  و  کرد 
سرمایه گذاری شهری صورت گرفته که برخی توافقات هم 

در حوزه گردشگری انجام شده است.
مشارکت خوب  و  همراهی  به  اشاره  با  نژاد  سقائیان 
شهرداری و شورای شهر تصریح کرد: ما توان اجرای برنامه تا 

2 هزار میلیارد تومان برای سال 9۵ را داریم.
وی با تاکید بر لزوم شفاف سازی فعالیت های سازمان 
ورزش در قم با شهرداری گفت: در گذشته مشکلاتی در روند 
ارتباطات سازمان ورزش و شهرداری شکل گرفته که امروز 

هم ادامه دارد و هنوز برطرف نشده است.
شهردار قم با تاکید بر اینکه شهرداری محور ورزش 
با  مشکلات  رفع  حال  در  کرد:  تصریح  است،  همگانی 
سازمان ورزش هستیم تا بهترین بهره را از خدمات ورزشی 
همشهریان ببرند. وی به تصمیم شهرداری برای اجرای خط 
B مترو قم اظهار کرد: بیش از 2 هزار میلیارد تومان اعتبار 
برای این پروژه مورد نیاز است که امیدواریم با برنامه ریزی 

انجام شده بتوانیم آن را اجرایی کنیم.

شهردار قم:

نگران بدهی های شهرداری نیستم
اخبــار

معاون امور عمرانی استانداری قم

زیر ساخت های محلات مسکن مهر 
تا اواسط سال 95 باید تکمیل شود

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: زیر ساختهای محلات مسکن مهر 
باید تا اواسط سال 9۵ آماده سازی و تکمیل شود.

محسن بهشتی در جلسه شورای تأمین مسکن استان از واگذاری واحدهای 
باقی مانده مسکن مهر استان تا اواسط سال 9۵ خبر داد و گفت: تعهد استان 
برای واگذاری مسکن مهر تعداد 46 هزار و ۵۷0 واحد بوده که تاکنون تعداد 

42 هزار و 6۱2 واحد به شهروندان واگذار شده است.
وی افزود: کمتر از 4 هزار واحد از تعهدات مسکن مهر استان باقی مانده 

است که تا اواسط سال 9۵ به متقاضیان واگذار خواهد شد.
معاون امور عمرانی استاندار بر تأمین زیرساختهای محلات مسکن مهر 
تأکید کرد و اظهارکرد: با تأمین قیر از منابع دولتی در این امر تسریع شود 
و زیر ساختهای محلات مسکن مهر باید تا اواسط سال 9۵ آماده سازی و 

تکمیل شود.
وی افزود: کمك به تامین زیرساختهای آموزشی و احداث مدارس برای 
جبران کمبود فضاهای آموزشی مورد نیاز در محلات مسکن مهر نیز از دیگر 

ضروریات و خواسته های ساکنین پردیسان است.
بهشتی با اشاره به برخی مشکلات شرکتهای تعاونی گفت: اداره کل تعاون 
باید نقش محوری در حل مشکلات تعاونیهای مسکن مهر داشته باشد و نوع 
خواسته های تعاونیهای مسکن باید به آنان آموزش داده شده و توجیه شوند تا 

از ایجاد و گسترش مطالبات مردم که در توان دستگاهها نیست، کاسته شود

در 11 ماه گذشته صورت گرفت:

شناسایی 14 مورد حفاری غیرمجاز در قم
جانشین فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم از شناسایی ۱4 مورد حفاری غیرمجاز طی ۱۱ ماه سال 

جاری خبر داد.
اسماعیل علی نیا گزارشی از عملکرد یگان حفاظت این اداره کل ارائه کرد و 

گفت: در این خصوص چهار مورد دستگیری انجام شده است.
وی افزود: امسال حفاری های غیرمجاز نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
که ۱6 مورد بوده است کاهش پیدا کرده است که این امر نشانگر تعامل مردم 
در اطلاع رسانی در خصوص حرکات مشکوک افراد سودجو در کنار اماکن 

تاریخی و بازدید تیم های یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی است.
وی ادامه داد: یک مورد کلاهبرداری و خرید و فروش اشیای تقلبی، یک 
مورد تخریب غیرمجاز، ۱0 مورد ساخت و ساز غیر مجاز و یک مورد سایر 
سرقت  ها طی از اول سال تا کنون رخ داده  که توسط نیروهای یگان رسیدگی 
شده است. علی نیا با بیان اینکه در این مدت ۵9 اشیا کشف شده است، گفت: 
اشیای اصلی کشف شده 4۱ مورد و اشیای کشف شده بدل ۱8 مورد بوده 
است همچنین شش مورد نیز اسکورت اشیا تاریخی و فرهنگی و پنج مورد 
حفاظت از تیم  های کاوش درون سازمانی علمی و باستان شناسی و چهار 
مورد حفاظت از نمایشگاه توسط یگان حفاظت این اداره کل صورت گرفته 
است. وی با اشاره به مرمت غیر اصولی بر آثار تاریخی ثبتی گفت: نظارت  ها بر 
عملیات عمرانی برون سازمانی نقاط ثبتی از جمله جاده سازی و لوله کشی و 
سایر موارد انجام می شود که در این راستا یک مورد مرمت غیر مجاز بر اماکن 
ثبتی این استان صورت گرفته است که با پیگیری، دستندرکاران آن شناسایی 

و برخورد قانونی با آنها صورت گرفته است.
 جانشین فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری قم بیان داشت: طی بازدید  و نظارت از آثار تاریخی در صورتی 
که تیم های یگان این اداره کل با ساخت و ساز و یا مرمت مواجه شوند کار 
را تعطیل می کنند و در صورت اطمینان از مجوز اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم اجازه فعالیت را می دهند در غیر این صورت 

جرم محسوب شده و عوامل اجرایی را به مراجع قضایی معرفی می کنند.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم بیان کرد: هفته منابع طبیعی همه ساله از 
۱۵ تا 2۱ اسفند بوده که اوج آن روز درختکاری است.

به گزارش روابط عمومی منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم، محمد تقی سجادی  در 
همایش »منابع طبیعی، جنگلبان، حفاظت و قانون« که پیش از ظهر دیروز در اداره کل بنیاد 
مسکن برگزار شد، افزود: گستره منابع طبیعی بسیار زیاد بوده و حفاظت از آن نیازمند یک 

عزم عمومی و اراده جمعی است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان این که اداره منابع طبیعی در چهار 
محور فعالیت های خود را انجام می دهد، حفاظت، احیا، توسعه و بهره برداری را این چهار محور 

برشمرد و گفت: حفاظت به عنوان مبنای کار ما است.
وی اضافه کرد: احیا نیز به معنای بازگرداندن عرصه های تخریب شده به حالت اولیه جهت 
پویایی است. بحث سوم توسعه است که با درختکاری، بوته کاری و... صورت می گیرد. چهارمین 

اصل نیز بهره برداری است که می توان با اجرای برخی برنامه ها، ارزش افزوده ایجاد کرد.
سجادی با تأکید بر این که در سال 94 در حوزه حفاظت از منابع طبیعی با متخلفان 
برخورد جدی شده است، تصریح کرد: در سال جاری 200 دادخواست به مراکز قضایی استان 

قم ارجاع شده تا به آن ها رسیدگی شود.
وی ادامه داد: البته به سبب کمبود امکانات و نیروی انسانی حفاظت از منابع طبیعی استان 

کار بسیار سختی است. از سوی دیگر استان قم به دلیل قرار گرفتن در مرکز کشور دچار 
آسیب های فراوان است که باید فرهنگ سازی لازم برای جلوگیری از تخریب منابع طبیعی 

آن صورت گیرد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم، تثبیت مالکیت دولت را دومین کار برای 
حفاظت از منابع طبیعی عنوان کرد و یادآور شد: با انجام این کار تصرف ها قابل مدیریت شده 

و بهتر می توانیم برنامه ریزی کنیم.
وی ادامه داد: خوشبختانه در زمان کوتاهی موفق شدیم اسناد قدیمی بیش از 2۵3 هزار 
هکتار از اراضی ملی را به سند تک برگی به نام دولت تبدیل کنیم که این میزان 2۵ درصد 
از اراضی ملی استان را شامل می شود و این گام مهمی برای تثبیت مالکیت دولت است که 

در این کار ادارات و نهادهای مختلفی همکاری داشته اند که از تمامی آنها قدردانی می شود.
سجادی اضافه کرد: همچنین در سال 94 برای حفاظت از اراضی بحث اجرای کمربند 

حفاظتی را داشتیم که برای نخستین بار در کهک انجام شد.
وی اضافه کرد: استان قم بیش از یک میلیون هکتار مساحت دارد که 400 هزارهکتار آن 
درمعرض بیابانی شدن، ۱۷6 هزارهکتاربیابان و ۱0۵هزارهکتارکانون تولیدریزگرد است که با 
اندک وزش باد می تواند منشأ تولید ریزگرد شود. برای احیای این میزان بیابان مشارکت مردم 

بسیار ضروری و مهم است. 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبر داد؛

تك برگی شدن سند مالکیت 253 هزار هکتار از اراضی ملی

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم از اختصاص 400 مدرسه برای اسکان مسافران 
نوروزی در این استان خبر داد.

حمیدرضا شیخ الاسلام پیش از ظهر دوشنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 226 
هزار دانش آموز در استان قم مشغول به تحصیل هستند که از میان آن ها 203 هزار 
دانش آموز در شهر قم و 23 هزار دانش آموز نیز در بخش ها و روستاهای این استان 
تحصیل می  کنند. وی گفت: در گذشته استان قم در کنکور رتبه ۱۱ کشوری را داشت 
اما با تلاش و مساعدت بسیار سال جاری استان قم در کنکور به رتبه پنجم ارتقا پیدا کرد 
که این امر ناشی از وجود دانش آموزان کوشا، تلاش والدین و همچنین داشتن برنامه 

منظم بوده است.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم عنوان کرد: در سال 92 وزارت آموزش و پرورش 
نامه ای ارسال کرد مبنی بر اینکه شرط معدل کتبی دانش آموزان پایه سوم ضعیف است 
اما سال گذشته دانش آموزان سال سوم از مجموع 3۱ درس امتحان نهایی تنها در یک 
درس نمره پایین تر از میانگین کشوری داشتند و در 30 درس دیگر نمره بالا تر از میانگین 

کشوری را کسب کرده اند.
وی اظهار کرد: در گذشته در برخی از کلاس های استان قم حدود 40 دانش آموز 

حضور داشتند اما امسال میانگین تراکم در کلاس ها 3۱ نفر شده است.
شیخ الاسلام ضمن بیان اینکه متأسفانه استان قم آخرین استان در سطح کشور است 
که دارای کمترین فضای آموزشگاهی و بیشترین تراکم دانش آموزان است، افزود: طی 
2 سال گذشته موفق شدیم 8۵ مدرسه احداث و 42 مدرسه را نیز مقاوم سازی کنیم 

تا بتوانیم بخش قابل توجهی از تراکم دانش آموزی در مدارس استان را کاهش دهیم.
وی با بیان اینکه میانگین سرانه فضای آموزشی در هر کلاس برای هر دانش آموز یک 
و 2 دهم متر است، افزود: تلاش کرده ایم که این سرانه در استان قم برای هر دانش آموز 

یک و چهار دهم متر مربع باشد.

انتقال برخی مدارس ابتدایی قم به شیفت بعد از ظهر
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم بیان کرد: از آنجایی که سبک زندگی مردم و 
ساعت خواب دانش آموزان تغییر کرده است سال گذشته در مقطع ابتدایی برخی از 
مدارس استان شیفت ثابت بعد از ظهر شده و در این مدارس از بهترین و فعال ترین 

مدیران استفاده شده است.
وی با اشاره به توجه ویژه آموزش و پرورش به آسیب اعتیاد در مدارس، افزود: دوره های 

آموزشی پیشگیری از اعتیاد در کلیه مدارس متوسطه دوم این استان آغاز شده است.
دژاکم بیان کرد: بیش از ۱۵ مدرسه در ایام نوروز به عنوان پایگاه های نوروزی در استان 
قم اختصاص یافته و تجهیز شده است که دانش آموزان مقطع پیش دانشگاهی می توانند 
در این مدارس به مطالعه بپردازند. وی گفت: دانش آموزان بی بضاعت و همچنین دانش 
آموزان دارای بیماری های خاص و یا صعب العلاج در مدارس شناسایی شده اند تا بتوان 

خدمات لازم را به این دانش آموزان به خوبی ارائه داد.

کسب رتبه های بر تر کشوری در رشته های ورزشی
 توسط دانش آموزان قمی

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به کسب رتبه های بر تر ورزشی توسط 
دانش آموزان قمی افزود: دانش آموزان قمی موفق شده اند رتبه اول کشوری در رشته شنا، 
رتبه اول کشوری در رشته دو و می دانی و رتبه دوم کشوری را در رشته تنیس روی میز 
کسب کنند. وی گفت: با تغییر سیستم آموزشی و تبدیل آن به 6-3-3، 30 درصد دانش 
آموزان در سال تحصیلی جدید در مقطع متوسطه اول باقی ماندند و این امر موجب شد 
که 23 درصد از نیروی انسانی در مقطع متوسطه دوم مازاد شوند در حالی که در مقطع 
متوسطه اول کمبود نیروی انسانی وجود داشت که آموزش و پرورش با اتخاذ تدابیر لازم 
این مشکل را قبل از شروع سال تحصیلی مرتفع ساخت و توانست بالا ترین رتبه کشوری 

را در پروژه مهر کسب کند.
شیخ الاسلام با بیان اینکه آموزش و پرورش قم طی سال های گذشته در تأمین 
مسائل رفاهی فرهنگیان ضعیف بود، افزود: با انجام اقدامات رفاهی مناسب طی سال های 
اخیر ۱40 تخت برای اسکان زائران در خانه معلم در نظر گرفته شده، همچنین به انجام 
عملیات زیباسازی اردوگاه ملاصدرا و آماده سازی خوابگاه دانش آموزی در اردوگاه ۱۵ 

خرداد اقدام شده است.
وی بیان کرد: خوشبختانه بیش از ۵۵ مدرسه که در مناطق محروم شهر قم واقع شده 

بودند، طی سال جاری از سرانه خاص جهت خدمت رسانی مطلوب تر بهره مند شده اند.

اسکان ها هیچ آورده ای برای آموزش و پرورش ندارد
مدیر کل آموزش و پرورش قم در بخش دیگری از سخنان خود، گفت: در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان بیش از 2۷0 شعبه اخذ رأی در مدارس این 

استان واقع شده، همچنین چهار حوزه پشتیبانی نیز از سوی آموزش و پرورش در چهار 
ناحیه این شهر استقرار یافته بود.

وی در خصوص اسکان های نوروزی آموزش و پرورش، افزود: 400 مدرسه شامل 
چهار هزار کلاس درس، 400 نمازخانه و همچنین بیش از ۷0 سالن ورزشی برای اسکان 

نوروزی در استان قم اختصاص داده شده است.
وی با بیان اینکه اسکان ها هیچ آورده ای برای آموزش و پرورش ندارد، افزود: آموزش 
و پرورش باید در امر اسکان کلاس های درس را به استراحتگاه تبدیل کند که این امر 

بسیار هزینه بر است.
شیخ الاسلام با بیان اینکه سال گذشته بیش از هشت هزار خودرو در مدارس این 
استان پارک شدند، افزود: در سال 93 تعداد ۵۱۱ هزار نفر و در سال جاری تعداد ۵۷0 
هزار نفر در ایام نوروز در مدارس این استان اسکان داده شده و از خدمات لازم بهره مند 

شده اند.
وی بیان کرد: مدارس استان قم از روز پنجشنبه 2۷ اسفندماه تا روز جمعه ۱3 

فروردین ماه پذیرای زائران و مسافران عزیز است.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم در خصوص پایگاه مراجعه حضوری برای اسکان 
در مدارس افزود: چهار پایگاه اصلی اسکان در جنب خانه معلم شماره 2 خیابان ساحلی، 
فلکه آزادگان سمت شهرک امام حسن )ع(، میدان سعیدی جنب فروشگاه رفاه، جنب 
دبیرستان امام صادق )ع( در میدان معلم سالن شهید امجدی و پایگاه های فرعی در 
خیابان آیت الله طالقانی روبروی پمپ بنزین دبیرستان حافظ، جاده اراک، شهرک صادقیه، 
بلوار ارتش، بریدگی اول سمت راست، آموزشگاه ایثار و انتهای خیابان امام زاده ابراهیم، بلوار 

حضرت معصومه )س(، آموزشگاه انقلاب اسلامی واقع شده است.
وی بیان کرد: هزینه 3 روز اقامت در مدارس برای فرهنگیان در مدارس درجه یک 
22 هزار تومان، مدارس درجه 2، ۱6 هزار تومان، مدارس درجه سه ۱2 هزار تومان و 
نمازخانه ها 6 هزار تومان و برای کارکنان دولتِی، لشکری و کشوری در مدارس درجه 
یک 38 هزار تومان، در مدارس درجه 2، 32 هزار تومان و در مدارس درجه سه 23 

هزار تومان است.

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش استان قم عنوان کرد:
ایجاد 15 پایگاه مطالعات نوروزی برای دانش آموزان

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش استان قم نیز در این نشست 
خبری گفت: ۱۵ پایگاه مطالعات نوروزی در تعطیلات نوروز ویژه دانش آموزان سال چهارم 

متوسطه دوم برقرار است.
علیرضا یاری با اشاره به طرح اعتکاف علمی دانش آموزان، افزود: این پایگاه ها برای 
نخستین بار در سطح استان فعال شده است تا دانش آموزان پایه چهارم که در کنکور 
سال آینده شرکت می کنند با توجه به تعطیلی کتابخانه ها در تعطیلات نوروزی، بتوانند 

به مطالعه بپردازند.
وی اضافه کرد: در این پایگاه ها که با تجهیز به امکانات اولیه رفاهی سعی در ایجاد 
فضایی آرام و مطلوب برای مطالعه می شود، از اساتید و مشاوران برای راهنمایی و برنامه 

ریزی درسی دانش آموزان بهره گرفته خواهد شد. 
وی ادامه داد: دانش آموزان علاقه مند می توانند برای شرکت در این اعتکاف علمی 
نسبت به ثبت نام در مدارس محل تحصیل و یا اداره های نواحی آموزش و پرورش اقدام 

کنند. 
یاری همچنین گفت: برای موفقیت بیشتر دانش آموزان در کنکور، کلاس های جمع 

بندی بعد از امتحانات خردادماه سال آینده برگزار می شود. 
وی افزود: این کلاس ها با هزینه بسیار کم و با بهره گیری از بهترین اساتید کنکور 
برگزار می شود تا سال آینده شاهد ارتقاء علمی و آموزشی در تمام زمینه ها در آموزش 

و پرورش باشیم. 
وی در ادامه با اشاره به رویکرد دولت نسبت به هدایت دانش آموزان به هنرستان های 
فنی و حرفه ای و کار و دانش، گفت: با وجود کمبود اعتبارات، در سال تحصیلی جاری 
9 میلیارد ریال برای تجهیز کارگاه های این مدارس هزینه شده است تا محیط آموزشی 

مناسبی برای دانش آموزان فراهم آید.
معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش قم با اشاره به ایجاد ۱2 رشته محل جدید در 
سال تحصیلی جاری در هنرستان های استان، گفت: این رشته ها از جمله رشته آسانسور، 
تعمیر لوازم پزشکی، تعمیر لوازم اداری، سوهان پزی و شیرینی پزی است که در استان 
قم کاربر زیادی دارد. وی افزود: سال آینده نیز در رشته توریسم مذهبی هنرجو جذب 
جذب می کنیم و سعی خواهیم کرد هنرستان ها همانند چند سال گذشته به لحاظ 
کمی و کیفی از رشد چشم گیری برخوردار شود. وی افزود: امسال پنج هنرستان به تعداد 
هنرستان های سطح استان اضفافه شده وامیدواریم جذب دانش آموزان با هدایت خانواده 
ها و مربیان در این مراکز افزایش یابد. یاری بیان کرد: کسب رتبه پنج کنکور، رتبه اول 
زبان در کنکور سراسری، کسب 220 رتبه زیر سه هزار و کسب مدال برنز در الپیاد علمی 
ادبیات از جمله موفقیت های دانش آموزان متوسطه دوم بوده است. وی گفت: کسب 
رتبه سوم جشنواره نوجوان خوارزمی، کسب رتبه نخست در رتبه کنکور فنی و حرفه ای 

و رتبه دوم در درس های نهایی فنی و حرفه ای و کسب رتبه سه کشوری در مسابقات 
مهارت سازمان آموزش و پرورش از موفقیت های کسب شده توسط دانش آموزان مقاطع 
متوسطه اول است. وی افزود: در سال تحصیلی جاری بیش از 400 کارگاه آموزشی ضمن 

خدمت برای دبیران دره های متوسطه اول و دوم برگزار شده است.

 معاون منابع انسانی آموزش و پرورش استان قم:
پاداش فرهنگیان بازنشسته بزودی پرداخت می شود

معاون پشتیبانی و منابع انسانی آموزش و پرورش استان قم نیز در این نشست خبری 
گفت: پاداش 60 درصد از فرهنگیانی که در سال ۱393 در این استان بازنشسته شده 

اند، پرداخت شده است.
حمیدرضا سوری افزود: سال گذشته 460 تن از فرهنگیان بازنشسته شدند که در 

مرحله نخست، 9۷ تن پاداش خود را به صورت کامل دریافت کردند.
وی اضافه کرد: پاداش پایان خدمت ۱۷0 تن نیز در هفته گذشته پرداخت شد و 
امیدواریم بتوانیم پاداش سایر فرهنگیان بازنشسته را نیز به زودی با دریافت اعتبارات 

پرداخت کنیم. 
وی خاطرنشان کرد: پاداش بازنشستگان فرهنگی سال 94 نیز در بودجه سال 9۵ 
دیده شده که با پرداخت اعتبارات، در اولین فرصت پاداش فرهنگیان به حساب آن ها 

واریز می شود. 
وی در ادامه به طرح های عمرانی اجرا شده در سال جاری اشاره و بیان کرد: بازسازی 
و تعمیر خانه معلم شماره یک استان به مساحت سه هزار و ۵00 متر و ظرفیت ۱62 نفر 
و همچنین باشگاه فرهنگیان استان به مساحت سه هزار و ۵00 مترمربع از جمله این 

طرح ها بوده است. 
سوری افزود: احداث و بازسازی اردوگاه ملاصدرا به مساحت 4۷ هکتار و ظرفیت روزانه 
800 تن، اردوگاه ۱۵ خرداد به مساحت ۵3 هکتار، ۱6 سوییت، استخر مریم به مساحت 
یک هزار و 9۱0 مترمربع و اقامتگاه در شهر مقدس مشهد به مساحت یک هزار و 200 

مترمربع از دیگر طرح های عمرانی این اداره کل بوده است.

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:
افزایش 95 درصدی اعزام دانش آموزان به اردوی راهیان نور

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم نیز در این نشست 
خبری گفت: طرح گفتمان های دینی در 360 مدرسه این استان برگزار می شود.

ناصر حمزه ای افزود: این طرح با هدف پاسخگویی به سوالات و شبهات دانش آموزان و 
تبیین فرهنگ دینی در موضوع های مختلف از جمله حجاب و عفاف و مهدویت با حضور 

یک روحانی در مدارس ترتیب خواهد یافت. 
وی با بیان اینکه جلسات گفتمان های دینی به صورت هفتگی برگزار می شود، اضافه 
کرد: مقابله با تبلیغات سوء دشمنان، تقویت هویت دینی و تعمیق باورهای مذهبی دانش 
آموزان از دیگر اهداف این طرح است. وی همچنین به طرح امین اشاره و بیان کرد: این 
طرح با همکاری حوزه علمیه در ۱40 مدرسه برگزار می شود و بر اساس آن یک روحانی 

در طول هفته در مدرسه حضور دارد. 
حمزه ای ادامه داد: در این طرح علاوه بر برنامه های فرهنگی و تربیتی مدارس، ۱4 

برنامه شاخص تربیتی نیز از سوی حوزه علمیه در مدارس اجرا می شود. 
وی گفت: اقامه نماز جماعت، مشاوره مذهبی با دانش آموزان و خانواده ها، تقویت 
هیات های مذهبی، مشارکت در اجرای آیین های فرهنگی، مذهبی و مناسبتی، آموزش 
اخلاق، احکام و اعتقادات اسلامی، برگزاری پرسمان های دانش آموزی در مورد حجاب، 
عفاف و تقویت باورهای دینی، احترام والدین و علم و عالم از جمله فعالیت های تعریف 

شده است که در قالب این طرح اجرایی می شود. 
وی به موفقیت های کسب شده توسط دانش آموزان در مسابقات فرهنگی و قرآنی 
اشاره و بیان کرد: ۵3 تن از دانش آموزان در ۱2 رشته قرآن و معارف اسلامی از جمله 
احکام، صحیفه سجادیه، نهج البلاغه، قرائت قرآن، مداحی و اذان در سطح کشور حائز 

رتبه های برتر شدند. 
معاون آموزش و پرورش قم با بیان اینکه در سال تحصیلی جاری 43 هزار و 6۷2 تن 
از دانش آموزان در مسابقات درس هایی از قرآن شرکت کردند، گفت: دو هزار و ۱۵0 تن 
از این دانش آموزان در سطح استان به مسابقه پرداختند که نسبت به سال گذشته ۱8 

درصد رشد داشته است. 
وی افزود: راهیابی ۷6 دانش آموز قمی به بخش کشوری مسابقات فرهنگی و هنری 
و پرسش مهر، کسب رتبه نخست استان قم در سرود همگانی و کسب رتبه برتر مداحی 
توسط هفت دانش آموز قمی از دیگر موفقیت های کسب شده توسط دانش آموزان این 
استان است. وی همچنین گفت: امسال هفت هزار و ۵00 دانش آموز به اردوی راهیان نور 

اعزام شدند که نسبت به سال گذشته 9۵ درصد رشد کمی داشته است.

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

اختصاص ۴۰۰ مدرسه برای اسکان مسافران نوروزی


